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DDOONNAATTIIOONN  IINNFFOORRMMAATTIIOONN  
 
Join the many Serbian individuals, 
families, organizations, clubs, and 
churches in suppor ting the 
preservation and renovation of the 
Serbian Cultural Garden—a living 
symbol of the culture, history and 
contributions of Serbians to America 
and the world.  
 
Your donations are crucial to support 
the maintenance and growth of the 
Serbian Cultural Garden. 
 
The Serbian Cultural Garden, as part of 
the Balkan Heritage Preservation 
Foundat ion,  is  a  501(c ) (3) 
organization. All donations are tax-
deductible to the full extent of the law. 
 
Please make checks payable to the 
SSeerrbbiiaann  CCuullttuurraall  GGaarrddeenn and mail to: 
 

Serbian Cultural Garden 
P.O. Box 91896 

Cleveland, OH 44101 

 

VISIT THE SERBIAN  
CULTURAL GARDEN 

770 Martin Luther King Jr. Boulevard  
Cleveland, Ohio 

or on the internet at 
www.serbianculturalgarden.org 

SSeerrbbiiaann  
CCuullttuurraall  

GGaarrddeenn  

Saint Sava 
(b) 1175—(d) 1237 

Monk, founder, and first archbishop of the 
independent Serbian Orthodox Church. He 
migrated to Mount Athos in northeast Greece to 
lead a monastic life. There he was later joined 
by his father, who assisted him in establishing 
the monastery of Hilandar, which became a 
focal point of medieval Serbian culture and 
ecclesiastical leadership. After his father’s 
death, Sava returned to Serbia to become 
superior of the monastery of Studenica, the 
religio-political centre of the emerging Serbian 
church. Sava and his family established 
several of the monasteries of Mount Athos. 

HISTORY OF THE 
SERBIAN CULTURAL GARDEN 

The Serbian Cultural Garden, which was dedicated on 
October 5, 2008, was inspired by the people and land of 
Serbia. A gently curving path winds through the garden's 
mature beech and oak trees.  The central terrace, which 
includes a symbolic cube of a Serbian crest, also features a 
raised circular concrete seating area inscribed with the motto, 
"Only Unity Saves the Serbs." 
Originally, the Republics of Serbia and Croatia were joined 
with Slovenia in a Yugoslav Garden.  The Slovenian Cultural 
Garden was founded in 1932 and later that decade was joined 
by Serbia and Croatia.  The three coexisted peacefully and in 
harmony in Rockefeller Park until the breakup of Yugoslavia 
in the early 1990s.  At that point the Serbian and Croatian 
representation left the garden and the Yugoslav Garden was 
re-dedicated the Slovenian Cultural Garden. 

In the spring of 2006, Alex Machaskee, then President, 
Publisher and Chief Executive Officer of The Plain Dealer, 
Ohio's largest news organization, led the initiative to raise 
the funds necessary to create a new Serbian Cultural Garden. 
The garden, which is on the west side of Martin Luther 
King Boulevard, just north of the St. Clair Ave. overpass 
within Rockefeller Park, was dedicated in a grand 
ceremony, which included Serbian government officials, 
Serbian clergy, Senator George Voinovich, Mayor Frank 
Jackson and many local Serbians and supporters. The 
dedication was highlighted by the singing of the Kosovo 
Men’s Choir and folk dancing throughout the garden. 

The Serbian Cultural Garden is designed to be a beautiful 
and peaceful place to explore the wooded pathways also and 
serve  as  a  gathering  place  for  events  such as One 
World Day, where people from many nations parade through 
the gardens whose theme is "Peace Through Mutual 
Understanding"
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Marko Bakoč 
Brantford Commons Agency 

(226) 444-0460
mbakoc@allstate.ca

zaštitite više 
uštedite više

Kontaktirajte me za
personalizovanu uslugu i savet. 

Brzo, jednostavno i može
vam uštedeti novac.

Kombinujte i uštedite*.

*Primenjuju se uslovi i odredbe. Allstate Insurance 
Company je vlasnik zaštitnog znaka koji se koristi 
pod licencom Allstate Insurance Company of Canada.
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ISBN 978-86-531-0669-0

In Memorable Encounters,  

Dr. Branko Mikasinovich recollects his friendships,  

conversations and interactions with some of the most intriguing,  

distinguished and authentic Serbs in the diaspora. 

In this volume the author,  

a renowned Serb-American Slavist and journalist,  

demonstrates a keen sense of observation and sensitivity  

to circumstances in the individuals whose lives are captured here. 

These vignettes will entertain, inspire and delight the reader

Популарна књига 
Бранка Микашиновића 
НЕЗАБОРАВНИ СУСРЕТИ, 
прво објављена на 
енглеском, сада је 

преведена на српски и може се купити 
у српској верзији. Ова књига је збирка 
Микашиновићевих вињета о значајним 
и познатим Србима из српске 
дијаспоре, првенствено америчке, 
током последњих 50 година.

Књига се може наручити директно од издавача 
Чигоја штампа (Cigoja Press) Студентски трг 13, Београд, 
телефон 481-11-303-2414, office@cigoja.com по цени од 

20.00 долара по комаду, поштарина укључена.

У књизи су укључење 
вињете о следећим личностима:
Иво Андрић, Ване Ивановић, Урош Сеферовић, Басил 
Русовићмлађи, Ан Тумбас, Бран ко Вукотић, Владика Иринеј, др 
Матеја Матејић, Бора Драгашевић, Девид Вуић, др Ђорђ Вид 
Томашевић, Принц Томислав Карађорђевић, Милан Панић, 
Софија Шкорић, Мирослав Ђорђевић, Алекс Мачески, Драган 
Живковић, др Александар Саша Петров, Слободан Милетић, 
Бранко Терзић, Љубомир Милинков, Сенди Радоја, др Кринка 
Видаковић-Петров, Војо Мачар, Марџори Микасен, Грујо 
Гарић, Дејан Стојановић, ЊКВ престолонаследник Александар 
Карађорђевић, Грегори Русовић, др Даница Маринац-Дабић, 
доктори Иван и Ивона Аксентијевић, Данијела Сремац, 
Милиша Петронијевић и Марк Рашевић.



СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

УВОДНИК

Издавач / Publisher: SLOVO INC
601-812 King St W Kitchener, 

ON N2G 1E9
Telefon 1 519 616 8553

E-mail: vojomacar@gmail.com
Website: www.slovo.ca

Главни и одговорни уредник 
Editor in Chief: 
Војо Мачар

Технички уредник / Art director: 
Иван Срећковић

Организациони директор
Organization director:
Гордана Лаковић

Директор маркетинга :
Ивана Маравић

Технички секретар и архива
Administrative assistant / Archives:

Љиљана Мачар
Сарадници / Contributors:

Александар Баљак, Београд
Биљана Туцаков, Торонто
Богдан Каришик, Торонто

Бранко Микашиновић, Вашингтон
Велиша Кадић, Подгорица
Горан Ђурић, Бањалука

Горан Новаков, Нови Кнежевац
Гордана Лаковић, Торонто

Данило Марић, Мостар
Дијана Димитровска, Београд

Желимир Млађеновић, Кичинер
Живко Церовић, Торонто
Зорица Мишић, Торонто

Илија Вујановић, Хамилтон
Љубиша Влатковић, Хамилтон

Марина Булатовић, Торонто
Мирослав Радошевић, Кичинер

Небојша Тошић, Сакраменто
Неђељко Убовић, Београд
Нина Стојковић, Чикаго

Ново Томић, Београд
Радивоје Бојичић, Београд
Слободан Рељић, Београд

Татјана Влајић, Отава

Штампа / Print:
WATERLOOPRINTING

235 Frobisher Dr. 
Waterloo ON N2V 2G4

Претплата за 12 бројева 
Subsscripton for 12 issue

Canada- $ 72.00
USA - $ 90.00 

Ставови изнесени у часопису 
СЛОВО су ставови аутора и не пред-

стављају став издавача СЛОВА / The 
views exsspresed in articles pulished in 

SLOVO do not necessarly the wiew 
of the publisher SLOVO INC
Сва права резервисана 
All copy rights reserved

Први број часописа СЛОВО изашао 
је на Видовдан, 28. јуна 2006. године

ISSN 1911-0448
НА НАСЛОВНОЈ СТРАНИ:

Краљевско Височанство принц 
наследник Филип Карађорђевић

од Србије и Југославије
Фото: Милан Илић  

Колумниста СЛОВА Живко 
ЦЕРОВИЋ у тексту, који 
под насловом ДАВАЊЕ 

ЛАЖНЕ НАДЕ, објављујемо у 
овом броју нашег часописа пише о 
намерама самита Светског економ-
ског форума, који је недавно одр-
жан у швајцарском граду Давосу

,,Давос одавно представља ис-
тинско место преваре, исисавања 
новца, давања лажне 
наде, пише, између оста-
лог, Живко Церовић. 

...И ове године окупљени 
у Давосу су припретили 
новим вирусом двадесет 
пута погубнијим од Кови-
да-19. То је све у складу 
са старом вештином вла-
дања светом, која је одав-
но је позната у историји. 
Реч је о страху. Дакле ши-
рењем страха лако је хо-
могенизовати масу, лакше је њоме 
манипулисати и довести је пред 
свршен или жељени чин...

...Е, онда долазимо до највећег 
парадокса који не само да вређа 
мозак, нормалан ум, већ нам поку-
шава да каже да смо тотални идио-
ти јер не следимо упутства „Минис-
тарства истине“ које је смештено 
сад у Пентагону, сад у Белој кући, 
па у ЦИА, па у НАТО-у. Реч је о 
томе да је слоган овогодишњег Да-
воса био „Повратак поверења“, што 
би требало превести да је потребан 
свети рат за „ истину“, то јест про-
тив дезинформација, лажи. А то од 
нас траже они који су истину уби-
ли одавно и који сваки различит 
глас гуше у настанку... 

А Слободан РЕЉИЋ, наш ко-
ментатор балканских политичких 
збивања, у тексту, који објављује-
мо у овом броју СЛОВА пише и 
ово: Идеја да се држимо америч-
ких представа како треба да изгле-
да мир на Балкану, очигледно је 
бесмислена: „Мало је земаља које 
су нанеле толико штете српском 
народу као САД“, пише ових дана 
човек наших корена Драго Бос-
нић, на једном од глобалних сај-
това које не контролише службена 
Америка. „Упркос томе што Србија 
никад није била непријатељ САД, 
Вашингтон једноставно не жели 
да остави ту малу државу југоисто-
чне Европе на миру. Штавише, Бе-
оград је амерички савезник у оба 

светска рата; српски народ у Аме-
рици дао је непроцењив допринос 
њеном развоју, а међу најистакну-
тијим именима су српски научни-
ци светског гласа попут Николе 
Тесле и Михаила Пупина .“ 

У овом броју СЛОВА објављујемо 
и интервју са његовом екселен-
цијом Марком Ђурићем, амба-
садором Републике Србије у САД 

из пера Бранка МИКА-
ШИНОВИЋА, новинара 
СЛОВА из Вашингтона. 
Интервју, у целини, одише 
оптимизмом, а амбасадор 
Марко Ђурић каже и ово:

-Чињеница је да радимо 
на проширењу сарадње са 
САД на сваком могућем 
плану, и то ће остати наш 
циљ и у будућности, на-
рочито када будемо поче-
ли да још интензивније 

сарађујемо у оквиру планираног 
стратешког дијалога. Када бих мо-
рао да од свих досадашњих резул-
тата издвојим пар области чијем 
додатном унапређењу и сам све-
дочим, на првом месту би свакако 
биле економија и војна сарадња. 
Сарадња наших оружаних снага 
и сарадња у области наменске ин-
дустрије су, већ више од десет го-
дина, једне од окосница свеукупне 
сарадње, а важан део тих односа је 
и Програм државног партнерства 
Војске Србије и Националне гарде 
Охаја. Ту одличну војну сарадњу 
смо у претходним годинама про-
ширили и на цивилни сектор, где 
смо, у периоду од само две године, 
успели да са америчком страном 
закључимо чак два Меморандума 
о сарадњи - у области образовања 
и економског развоја. Пре шест ме-
сеци смо у Вашингтону основали 
Америчко-српски пословни савет 
као важну платформу у оквиру које 
са нашим пријатељима из Америч-
ко-централноевропске пословне 
асоцијације...

СВАКОДНЕВИЦА је прилично 
суморна, али часопис СЛОВО се 
труди да вас, поштовани читаоци, 
тачно информише из више реле-
вантних извора.
СЛОВО ЈЕ НАША ЧУВАРКУЋА!

Пише: 
Војо Мачар

СЛОВО О СВАКОДНЕВИЦИ
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Кичинер, 28. јануар 2024.

У СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

БАДЊЕ ВЕЧЕ 2024. ГОДИНЕ

ХРАМ СВЕТОГ САВЕ

Фото: 
Лазар 
ПЕТРОВИЋ
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СЛОВОУ СВЕТУ ДУХОВНОСТИ

Кичинер, 28. јануар 2024.

Пре неколико година чуо сам 
од пријатеља интересантно 
тврђење. Рекао ми је да када 

одеш у Ирску одмах ти је јасно да 
си стигао у земљу Светог Патрика. 
Свим намерницима ирска култура 
прво то саопштава. С друге стране, 
ако странац дође у Србију, мало шта 
му говори да је стигао у земљу Све-
тога Саве. Намерник ће вероватно 
тек у Београду да сазна за нашег 
највећег светитеља и то ако посе-
ти Храм Светога Саве на Врачару. 
Тамо ће, највероватније, по први пут 
и да чује за Растка Немањића - Све-
тога Саву. Како год, Свети Патрик је 
захваљујући ирском етнофилетизму 
претворен у прави правцати бренд 
ирске културе.

Иако сам појам светосавље постоји 
тек однедавно (јавља се тридесетих 
година двадесетог века), култ Свето-
га Саве Срби негују вековима. Кроз 
поштовање Светога Саве и Светосав-
ски завет наш je народ светосавске 
идеје и вредности баштинио много 
пре настанка термина светосавље. 
Светосавски завет није ништа друго 
до завет верности Богу и завет слу-
жења ближњима, своме народу. Цео 
живот нашег највећег светитеља био 
је то двоје. Отуд ни Косовски завет 
није ништа друго до Светосавски 
завет, завет љубави према Богу и 
према ближњима, оне љубави према 
ближњима која је у стању да стра-
да. Видимо да је овај завет, у ства-
ри, јеванђеље на делу, а јеванђеље 
на делу није ништа друго до пра-
вославље. Христос каже: „Љуби 
Господа Бога својега свим срцем 
својим, и свом душом својом, и свом 
мишљу својом. Ово је прва и највећа 
заповест. А друга је као и ова: Љуби 
ближњег својега као самога себе“ (Мт. 
22, 37-39). Такође, Исус каже: „Од ове 

љубави нико нема веће, да ко живот 
свој положи за пријатеље своје“ (Јн. 
15, 13). Но, зашто бисмо испуњавање 
ових Христових речи називали свето-
сављем, зар га није довољно назвати 
хришћанство или православље? На-
зивамо га светосављем јер је у трену-
цима највећих страдања и вековног 
робовања наш народ кроз историју 
ишао држећи се грчевито за скут 
Светога Саве док је, пак, светитељ 

мирно, не скрећући, ходио ка Христу. 
Свети Сава нам је био и остао узор 
како се задобија Царство Божије. 
Зато је наше хришћанство, наше 
православље, уједно и светосавље. 
Свети Сава је најбољи од нас који је 
пред Престолом Божијим стајао.

Светосавски поглед на свет је 
хришћански, православни, поглед 
на свет. То значи да све што нас ок-
ружује, и свет и човека, посматрамо 
из хришћанске перспективе, из перс-
пективе односа љубави према Богу и 
према човеку. Ако односе међу људи-
ма, личне односе, друштвене односе, 

питања културе или образовања, од-
носе према свету итд. управљамо др-
жећи се начела љубави према Богу 
и човеку, онда је то хришћански, 
православни, светосавски однос пре-
ма свету. Да ли је онда светосавље, у 
ствари, пут у неку врсту теократије? 
Апсолутно не, напротив. Хришћан-
ство се не намеће, не проповеда се 
силом. Теократија је наметање било 
које вере или религије кроз друштве-
но уређење, најбруталније насиље 
над слободом човековом. Светосав-
ски, хришћански, однос љубави 
према човеку каже: „Сваки човек 
је - мали бог у блату. Да, мали бог у 
блату. Та боголикост је оно што чове-
ка диже изнад свих бића и ствари, 
изнад свих анђела и Арханђела, 
диже и уздиже до самог Бога“ (Јус-
тин Поповић -Светосавље као фило-
софија живота). Дакле, хришћанин, 
православац, светосавац у сваком 
човеку без разлике (без обзира на 
пол, узраст, националну припадност 
или боју коже, без обзира да ли је 
верујући или не), љубављу пронала-
зи икону Божију, ма колико да је она 
покривена наслагама блата. 

Данас је честа појава уметање све-
тосавља у оквире српског етнофиле-
тизма. Међутим, улога светосавља 
или личности Светога Саве у етнофи-
летизму углавном је декоративног 
карактера и представља само један 
његов сегмент потпуно лишен изво-
ра. Извор етнофилетизма је идеја на-
ције или народа, а извор светосавља 
је сам Христос. У етнофилетизму 
Христос је сведен на део мање важан 
од језика или писма, народних оби-
чаја или фолклора. Још већу злоупо-
требу светосавља код нас налазимо у 
повезивању светосавља са десничар-
ским партијама и идеологијама.

Да ли ће српски етнофилетизам 
на крају од личности Светога Саве 
створити бренд сличан ирском Све-
том Патрику, не знам. Оно што знам, 
јесте да је једини начин нашег опс-
танка да живимо светосавље. Свето-
савски завет наш је идентитет. 

СЛОВО

СВЕТОСАВЉЕ - ЕТНОФИЛЕТИЗАМ ИЛИ ИДЕНТИТЕТ

Пише: 
Мирослав РАДОШЕВИЋ

СВЕТОСАВСКИ ЗАВЕТ 
ЈЕ ЈЕВАНЂЕЉЕ НА ДЕЛУ

Отуд ни Косовски завет није ништа друго до Светосавски завет, завет љубави према Богу и 
према ближњима, оне љубави према ближњима која је у стању да страда

Свети Сава - фреска у 
Богородици Љевишкој, Призрен
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Кичинер, 28. јануар 2024.

БАЛКАН НА ВЕТРОМЕТИНИ

ПОЈАЧАО СЕ ПРИТИСАК ЗАПАДА, ОДНОСНО АМЕРИКЕ, НА ДВА ОТВОРЕНА ФРОНТА СА СРБИМА 

Мучан је био јануар 2024. у 
Србији. Како су завршени 
децембарски избори тако 

су се прилике све више мрачиле. 
Ништа се није променило - побе-
дио је Александар Вучић и ње-
гов прозападни фронт, а други је 
Србија против насиља (СПН), уд-
ружење про-прозападних страна-
ка и про-прозападних пропаган-
диста.

КРЕЗУБИ „ОТПОР“: 
Пошто Запад више не постоји 

као јединствен фронт онда је део 
тих структура кренуо у „обојену ре-
волуцију“ – што је пројекат који је 
матурирао на рушењу Слободана 
Милошевића (2000) а докторирао 
на Мајдану у Кијеву (2014) – али 
„BORBA“ (како је сад крштен „От-
пор“) није прошла. 

Читава игранка се растурила 
сама од себе кад су се „побунили“ 
студенти, заузимајући једну од 
главних саобраћајница у Београду 
- раскршће Кнеза Милоша и Не-
мањине. Било их педесетак. Кли-
ктали су на мобилне телефоне, до-
нели једну лопту коју је шутирало 
њих четири-пет, а највише је било 
шатора... Сви исти, сви из истог 
магацина, унапред припремљена 
спаваоница за коју није било до-
вољно спавача...

Онда је најхрабрији део про-про-
западне опозиције прекинуо 
штрајк глађу... Нова година, Бо-
жић и Свети Арханђакон Стефан 
су прекрили то узмицање, али 
Србима се није вратио мир нити 
прилика да се нормалан живот 
настави. 

Притисак Запада, односно Аме-
рике, на два отворена фронта са 
Србима - Република Српска и Ко-
сово – појачао се. И прети да иде 
даље. Посебно после Газе и напа-
да на Хуте у Јемену, где се између 

убијања цивила и војника више не 
прави граница. 

АВИОНИ ИЗНАД БАЊАЛУКЕ:
 Женевске конвенције су обавеза 

за слабе. Амерички пилоти и раке-
таши тиме нису обухваћени. Док 
се највиши официри у српским 
војскама, и без ваљаних доказа, 
осуђују на ад хок створеном Хаш-
ком трибуналу њиховим тужиоци-
ма и судијама ни на памет не пада 
- да се огласе поводом геноцида 
у директном ТВ-преносу из Газе 
или убијању Хута, на ангро, без ут-
врђивања ко је наоружан а ко не. 
Таман посла! 

И онда легитимну и у српском 
народу неспорну прославу настан-

ка Републике Српске 9. јануара 
у Бањалуци надлећу амерички 
авиони.   

Следи саопштење америчке ам-
басаде у Сарајеву: „Ова билатерал-
на обука је пример напредне војне 
сарадње која доприноси миру и 
безбедности на Западном Балка-
ну, као и што показује посвећеност 
САД обезбеђивању територијал-
ног интегритета (Босне и Херцего-
вине) у суочењу са антидејтонским 
и сецесионистичке активности“. 
Као из Монтипајтона. И прете да 
Устав (БиХ) не предвиђа право на 
сецесију, и да ће деловати ако неко 
покуша променити овај основни 
елемент.“

Нема везе што ни најава одузи-

Пише: 
Слободан РЕЉИЋ

Стално стижу неке војне јединице: и у Босну и Херцеговину и на Косово

ТАМНИ ОБЛАЦИ НАД СРБИЈОМ

Карикатура: 
Неђељко  
УБОВИЋ
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мања државне имовине од Репу-
блике Српске није по Уставу, а 
централизација БиХ је утемељена 
само на америчком насилном ту-
мачењу њених планова. Ту добро 
дође и Високи представник УН 
Кристијан Шмит, који је то ме-
сто заузео десантним упадом без 
одобрења Савета безбедности УН 
који је његов послодавац. А није 
озакоњен ни 1. март дан Федера-
ције БиХ, рече један саговорник 
у драматизованим ТВ-емисијама. 
Али то није тема, рече водитељка 
и наставише да рафално косе по 
Милораду Додику и РС.

Скидају се рукавице. Овде су 
проблем Срби и све ће против њих 
бити дозвољено. Како је и почело.

КОСОВО СЕ НАОРУЖАВА:
Тако је дирљиво, и звучи пра-

веднички, инсистирање на „те-
риторијалном интегритету БиХ“ 
чиновника Стејт Департмента у 
Сарајеву, док иста институција 

очигледно и неупитно крши међу-
народно право у јужној покрајини 
Србије подржавајући албанску 
нарко-терористички картел која уз 
америчку помоћ окупира Косово и 
Метохију. Овде Американци подр-
жавају отимање државне имови-
не, српске имовине, али она не иде 
централној држави него сецесио-
нистичком нарко-картелу.

Стално стижу неке војне једини-
це: и у БиХ и на Косово. Наравно, 
да су „чувари мира“ ту због Срба. 
Амерички амбасадор у Београду 

Кристофер Хил 11. јануара је 
председнику Србије Александру 
Вучићу саопштио да ће наоружа-
ни Албанци, бивша терористичка 
па сецесионистичка ОВК, бити 
јавно наоружавани од САД - за 
прву руку испоручиће им се проти-
воклопне ракете „џавелин“. Тако 
је некако почело и у Украјини. 

“Ова продаја подржава циљеве 
спољне политике и националне 
безбедности Сједињених Држава 
побољшањем безбедности Косова 
и развојем њихове одбране, као 
и интероперабилних способности 
НАТО, без промене основног војног 
баланса у региону или утицаја на 
одбрамбену спремност САД”, навео 
је портпарол Стејт департмента.

У власти Србије у Београду на 
све ово нема државног приговора. 
Александар Вучић изјави да то 
јесте „велико разочарaње“. Приго-
вор као да му Кристофер Хил није 
послао честитку за Нову годину.

Толико је Александар Вучић себи 

допустио да каже онима који очиг-
ледно спремају српске неприја-
теље да и даље, без устезања, 
протерују Србе са Косова, иако је 
својевремено приповедао како „ни-
кад неће дозволити Олују“ са Косо-
ва. Више се и не сећа тих обећања 
„опасних по мир у региону“. 

(НЕ) ЛОГИКА ВУЧИЋЕВОГ ПОВЛАЧЕЊА: 
Сада су Вучићева саопштења 

као поруке „храбрих момака“ из 
хумористичких серија: “Разгова-
рали смо и о међународној пози-

цији Србије, ситуацији на Косову 
и Метохији и наставку дијалога 
са Приштином, као и о актуелним 
геополитичким дешавањима. По-
тврдили смо нашу посвећеност 
одржању мира и стабилности у 
региону и јачању пријатељства и 
сарадње између Србије и САД”, 
написа он на Инстаграму. Не спо-
мену да Хил није тражио да се ове 
године не одржавају Светосавске 
академије, али зна он да није до-
бро ни са тим претеривати.

Јер шта би друго значило 
обећање „да ће Србија наставити 
да се понаша одговорно и да до-
приноси стабилности на Балкану, 
као и да ће радити на очувању 
српско-америчких односа, упркос 
чињеници да су САД одлучиле да 
прихвате захтев Приштине о ку-
повини противтенковских ракета 
‘џавелин’.“

И Вучићево понашање према 
Републици Српској у сенци је „очу-
вања српско-америчких односа“ по 
сваку цену. Тако је на прославу 9. 
јануара као најважнијег говорни-
ка послао Владимира Орлића. 
Он јесте председник Скупштине 
Србије и то би формално могло 
изгледати битно, али његов јавни 
профил се своди на малтретирање 
говорника који не прате СНС-по-
литику на скупштинским засе-
дањима.

Председник Србије се задовољио 
слањем телеграма, да се не би 
амерички амбасадори у Београду 
и Сарајеву узнемиравали. 

А то је сасвим у складу с очиг-
ледним избегавањем Србије да 
међу земљама које су признавале 
Косово под америчким притиском 
сада, у промењеним околностима, 
тражи отпризнања. Такве одлуке, 
бар 27 земаља чланица УН, нису у 
Београду биле нашироко објављи-
ване. Једино ако је у том трену 
председнику требало да покаже 
- другачији ток од оног који је спро-
водио на самом Косову. Тамо је све 
предато. Свако „не“ које је изгово-
рио постајало је „да“. Окончало се 
с „не“ регистарским таблицама за 
моторна возила. 

Историјски потпуно нелогично. 
Што је Запад бивао слабији Србија 
је више и брже предавала своју 
јужну покрајину. Да су се Срби 
тако понашали у XIX веку, кад је 
почело опадање моћи Отоманске 
империје, ми би и данас били део 
Турске.  

СЛОВО

БАЛКАН НА ВЕТРОМЕТИНИ

Кичинер, 28. јануар 2024.

ИСТОРИЈА СЕ ОКРЕНУЛА НАГЛАВАЧКЕ
Идеја да се држимо америчких представа како треба да изгледа мир на Балкану, 
очигледно је бесмислена: „Мало је земаља које су нанеле толико штете српском 
народу као САД“, пише ових дана човек наших корена Драго Боснић на једном од 
глобалних сајтова које не контролише службена Америка. „Упркос томе што Србија 
никад није била непријатељ САД, Вашингтон једноставно не жели да остави ту малу 
државу југоисточне Европе на миру. Штавише, Београд је амерички савезник у оба 
светска рата; српски народ у Америци дао је непроцењив допринос њеном развоју, 
а међу најистакнутијим именима су српски научници светског гласа попут Николе 
Тесле и Михаила Пупина.“
Зато делује и цинично и тужно кад Срби данас снимају филм „Хероји Халијарда“ 
у коме се с савезничких позиција представља позната Операција Ваздушни мост 
(Operation Halyard), „највећа је акција спасавања савезничких снага иза неприја-
тељских линија у Другом светском рату“. 
Српски антифашистички покрет Драже Михајловића спасао је преко 500 савез-
ничких пилота које су срушили Немци, а пилоте су по шумама и горама покушавали 
да дотуку нацисти и њихови савезници на Балкану. Историја се окренула наглавач-
ке. Американци су створили државе свима који су хтели да их убију. Једино раз-
ваљују српске државне творевине.
Додуше, ваљало би да размислимо зашто Халијард никад није био предмет инте-
ресовања Холивуда. 
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За часопис СЛОВО говори њего-
ва екселенција Марко Ђурић, 
амбасадор Републике Србије у 

Вашингтону. 
n Како бисте окарактерисали 

садашње односе између Београ-
да и Вашингтона? 

- Поносан сам што службујем као 
дипломатски представник Србије у 
Вашингтону у историјском тренутку 
у којем односи Србије и САД стабил-
но и сигурно иду узлазном путањом, 
каже на почетку разговора Марко 
Ђурић. Чињеница је да радимо на 
проширењу сарадње на сваком мо-
гућем плану, и то ће остати наш 
циљ и у будућности, нарочито када 
будемо почели да још интензивније 
сарађујемо у оквиру планираног 
стратешког дијалога. Када бих морао 
да од свих досадашњих резултата из-
двојим пар области чијем додатном 
унапређењу и сам сведочим, на пр-
вом месту би свакако биле економија 
и војна сарадња. Сарадња наших 
оружаних снага и сарадња у области 
наменске индустрије су, већ више 
од десет година, једне од окосница 
свеукупне сарадње, а важан део тих 
односа је и Програм државног парт-
нерства Војске Србије и Националне 
гарде Охаја. Ту одличну војну са-
радњу смо у претходним годинама 
проширили и на цивилни сектор, 
где смо, у периоду од само две годи-
не, успели да са америчком страном 
закључимо чак два Меморандума о 

сарадњи -  у области образовања и 
економског развоја. Пре шест месеци 
смо у Вашингтону основали Америч-
ко- српски пословни савет као важну 
платформу у оквиру које са нашим 
пријатељима из Америчко- централ-
ноевропске пословне асоцијације, 
чији смо такође постали члан, заједно 
радимо на привлачењу америчких 
инвестиција у Србију и повезивању 
америчких и српских компанија. Ор-
ганизовали смо више пословних ок-
руглих столова на којима су десетине 
америчких компанија имале прили-
ку да се ближе упознају са условима 
пословања у Србији и могућностима 
улагања, а протеклих пар месеци 
боравио сам у радним посетама у не-
колико савезних америчких држава 
-  од Калифорније, Неваде до Фло-
риде -  са којима испитујемо додатне 
могућности привредне и пословне са-
радње, и постављамо темеље за нове 
економске аранжмане са САД.

Поред наведеног, и српско- аме-
рички политички односи одржавају 
се редовним сусретима на високом и 
највишем нивоу, како у земљи, тако и 
у иностранству. Имајући у виду да је 
последњи амерички председник који 
је боравио у нашој земљи био Џими 
Картер, остаје нам жеља да у наред-
ном периоду успемо да, после више 
од четири деценије, организујемо по-
сету америчког председника Србији, 
чиме би се дефинитивно афирмисало 
не само партнерство Србије и САД, 
већ и заједнички интерес за стабил-
ност и сарадњу у нашем региону.
n Како бисте сумирали реаго-

вање званичног Вашингтона на 
исход парламентарних избора у 
Србији одржаних 17. овог месе-
ца?

 - Званична америчка администра-
ција послала је јасну поруку да се 
радује сарадњи са будућом Владом 
Србије и наставку заједничког рада 
на унапређењу билатералних об-
ласти од интереса, јачању владавине 
права, као и очувању регионалног 
мира и стабилности. Веома је значај-
на изјава амбасадора САД у Србији 
Кристофера Хила у форми позива на 
стабилизацију актуелних прилика уз 
истицање важности поштовања воље 
грађана, слободно исказане на избо-
рима, као одраза легитимности демо-
кратских процеса и спремности свих 
политичких актера у нашој земљи 
да мирно и одговорно прихвате исход 
избора, био он повољан по њих или 
не. Наш народ је поново одлучио да 
поверење поклони Српској напредној 
странци и на тај начин носиоцу листе 
„Србија не сме да стане“, председни-
ку Александру Вучићу, симболично 
реафирмише подршку снажно изра-
жену на прошлогодишњим председ-
ничким изборима, за које, сетимо се, 
чак није ни био потребан други круг 
као што је то у прошлости са канди-
датима често био случај. Тужно је 
што представници појединих поли-
тичких струја не желе да прихвате 
одлуку већинског народа Србије, већ 
настоје да насиљем, притисцима на 
јавност и тривијалним покушајима 

СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

ЊЕГОВА ЕКСЕЛЕНЦИЈА МАРКО ЂУРИЋ, АМБАСАДОР РЕПУБЛИКЕ СРБИЈЕ У САД ГОВОРИ ЗА СЛОВО

У ВАШИНГТОНУ

Пише: 
Бранко МИКАШИНОВИЋ

Чињеница је да радимо на проширењу сарадње на сваком 
могућем плану, и то ће остати наш циљ и у будућности, нарочито 
када будемо почели да још интензивније сарађујемо у оквиру 
планираног стратешког дијалога, каже за СЛОВО његова 
екселенција Марко Ђурић

ОДНОСИ БЕОГРАДА 
И ВАШИНГТОНА ИДУ 

УЗЛАЗНОМ ПУТАЊОМ
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СЛОВОУ ВАШИНГТОНУ

Кичинер, 28. јануар 2024.

замаскирају свој политички неуспех 
и преузму власт на улици. Не само да 
тиме не поштују сопствене грађане, 
обезвређују њихов избор и унижавају 
дигнитет српских институција, већ и 
озбиљно нарушавају међународни 
углед Србије. Америчка јавност с не-
годовањем гледа на било какву врсту 
напада на званичне институције и 
подривања уставног уређења, наро-
чито јер се и сам Вашингтон пре не-
пуне три године сусрео са насилним 
упадом изгредника на седиште зако-
нодавне гране власти, те да је врло 
оштро реаговао санкционисањем 
таквог понашања и процесуирањем 
одговорних. У том смислу, подршка 
амбасадора Хила нормализацији 
политичког стања, уз изричит став 
да насиљу и вандализму над др-
жавним институцијама није место у 
демократском друштву, има посебну 
тежину, и надам се да ће се америч-
ким примером водити и неке водеће 
европске земље.
n Шта резултати ових избора 

значе за даље односе САД- Ср-
бија?

- Изборни резултати показали су 
решеност нашег народа да у наредне, 
за нас на међународном плану веома 
значајне четири године, настави да 
иде путем којим сигурно корачамо 
већ више од једне деценије. Народ је 
изабрао стабилну, озбиљну, одговор-
ну и доказано успешну политичку 
опцију која ће и на унутрашњем и на 
спољном плану следити континуитет 
рада на јачању и напретку Србије у 
сваком могућем погледу. Сарадња са 
САД као највећом силом Западног 
света неизоставни је део спољнопо-
литичког мозаика Србије, а опште-
народна воља изражена на досада 
највише демократским и најбоље 
организованим парламентарним из-
борима од увођења вишестраначја 
у Србији, поручује нам две кључне 
ствари. Прва је, свакако, огромно 
поверење народа у будућност Србије 
предвођену председником Алексан-
дром Вучићем и највећом политич-
ком партијом у нашој земљи, а друга 
је огромна одговорност да СНС као 
изабрана политичка опција то пове-
рење оправда у наредном четворого-
дишњем руковођењу државом. Одр-
жавање добрих односа са Америком 
и њихово даље унапређење у врху 
су дипломатских приоритета Србије, 
и ја у будућности видим само њи-
хов даљи раст и развој на добробит 
грађана наше земље – почев од све 
снажније и разноврсније сарадње на 
плану економије, инвестиција, ИКТ 

сектора, енергетике, одбране, обра-
зовања, науке, па све до иницирања 
стратешког дијалога као обостране 
потврде високог нивоа међусобних 
односа. Свакако да увек има прос-
тора за проширење сарадње, али је 
и много тога постигнуто, не само у 
последње три године, већ генерално 
у протеклој деценији, у којој је пот-
пуно трансформисан профил наше 
сарадње са САД као тренутно пр-
вим извозним тржиштем српске ИТ 
индустрије и четвртим трговинским 
партнером Србије у свету са рекорд-
них 1,2 милијарде долара трговинске 
размене на годишњем нивоу. Радују 
ме нове четири године политике која 
нас је довела до оваквих достигнућа, 

и с нестрпљењем ишчекујем нове ус-
пехе наше земље.
n Косово је један од кључних 

изазова за Србију. Да ли видите 
будући флексибилнији приступ 
Вашингтона по том питању?

- Србију и САД повезује мноштво 
ставова и заједничких интереса у 
различитим сферама деловања, али 
је питање статуса Косова и Метохије 
оно у чему наше две државе не гле-
дају у истом смеру. Значајан помак, 
за разлику од некада изричитог, ри-
гидног и малтене искључивог аме-
ричког гледишта, приметили смо 
у последњих десетак година -  а у 
исти сам и лично имао прилике да 
се уверим у протекле три године свог 
службовања -  и то кроз отвореност и 
спремност да се саслушају и разумеју 
наше позиције. Доказ да је то заиста 
тако јесу континуирани апели висо-
ких америчких званичника упућени 
Приштини у којима се инсистира на 
потпуној имплементацији Бриселс-
ког споразума, а нарочито на конач-
ном успостављању Заједнице срп-
ских општина.

Један од најјаснијих и за нас најпо-
зитивнијих сигнала са америчке 

стране стигао је пре само неколико 
дана, када је конгресменка Клау-
дија Тени, копредседавајућа Српс-
ком кокусу у Представничком дому 
САД као групи пријатеља Србије у 
Конгресу, поднела овом телу Пред-
лог закона о подршци Бриселском 
споразуму. Тим значајним докумен-
том се не само препознаје репресија, 
терор и насиље који се већ месецима 
флагрантно спроводе над Србима на 
Косову и Метохији, већ се и ускраћује 
свака помоћ америчке Владе Кур-
тијевим институцијама док таква 
деловања не окончају. Такође, аме-
ричка подршка властима у Пришти-
ни директно се условљава форми-
рањем Заједнице српских општина 

и окончањем кампање притиска и 
кршења људских права Срба у нашој 
јужној покрајини. Додатна снажна 
политичка порука која се децидира-
но преноси овим предлогом Клаудије 
Тени јесте и захтев да се са севера 
КиМ повуку све тзв. специјалне сна-
ге, односно оконча њихово нелегално 
присуство, што је, могло би се рећи, 
новина у америчком постављању 
према албанској страни. Очекујем 
да ће моћ овако изнетих чињеница 
ускоро подстаћи све већи и већи број 
и демократских и републиканских 
конгресмена да политички стану иза 
овог документа и тако изразе своју 
подршку. Неупитно је да је овим по-
тезом конгресменка Тени показала 
и Америци и свету да је прави прија-
тељ Србије и српског народа, јер је у 
највишем законодавном органу САД 
храбро подигла свој глас у одбрану 
права Срба на КиМ, вођена ничим 
другим до правичношћу, искреном 
жељом да помогне и ставом да чини 
исправну ствар, каже на крају разго-
вора његова екселенција Марко Ђу-
рић, амбасадор Републике Србије у 
Вашингтону. 

СЛОВО

КАМПАЊА ЕТНИЧКОГ ЧИШЋЕЊА СРБА
n Српски живаљ на Косову је изложен притисцима и малтретирању?
- Из године у годину, а што је сада посебно забрињавајуће, и из месеца у месец, и из 
недеље у недељу, Аљбин Курти спроводи таргетирану кампању етничког чишћења 
Срба са територије Косова и Метохије, свеопште репресије, насиља, застрашивања 
и елиминације српског фактора из политичког живота на КиМ. Плашим се да ће се 
његови једнострани потези, провокације и ускраћивање основних људских права Ср-
бима само зато што су Срби наставити и у периоду који је пред нама, осим уколико не 
дође до уједињене и озбиљне реакције међународне заједнице којом би његова подла 
агенда коначно била осујећена. Од изузетног је значаја за опстанак нашег народа на 
Косову и Метохији да се и из САД и из европских центара моћи настави и интензивира 
притисак на екстремистички режим у Приштини да престане са угрожавањем српског 
живља и коначно почне да поштује и спроводи до сада постигнуте споразуме.
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СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

У ПОДГОРИЦИ

Бура између Хрватске и Црне 
Горе, а у центру “Јадран”, не-
решено разграничење на Пре-

влаци, судбина плоче са срамним 
антисрпским садржајем на нека-
дашњем Сабирном центру Мориње 
- траје то данима и годинама, и све 
више уместо дијалога, прети да пре-
расте у озбиљан конфликт. После 
изјаве црногорског министра војног 
Драгана Краповића, да школски 
брод “Јадран” припада Црној Гори и 
да Хрватска око његовог власништ-
ва нема шта да тражи, прво је реа-
говао хрватски вицепремијер и ми-
нистар одбране Иван Анушић, а за 
њим и министар вањских послова 
Гордан Грлић Радман, да би по-
том претње Црногорцима упутили 
и припадници Девете бојне Хрват-
ских одбрамбених снага (ХОС). И 
суверенисти у Црној Гори критикују 
наступ првог човека ресорног ми-
нистарства своје државе!

Министар Радман истакао је да 
поменути брод сматрају отуђеном 
имовином и траже да се врати у ма-
тичну луку Сплит. Такође је додао 
да, ако се то не може решити би-
латерарно и договором, требало би 
размотрити могућност укључивања 
међународног суда. Међутим, први 

човек министарства одбране Црне 
Горе јасно је поручио да је “Јадран” 
црногорски и остао при ставу да око 
власништва над њим нема прегово-
ра. Ово је први пут од обнове незави-
сности Црне Горе да неко од држав-

них званичника одбруси колегама у 
Загребу.

Хрватска тврди да њима припада 
брод, наводећи да није било ратова 
деведесетих “Јадран” не би остао у 
Тивту, где је, како тврде, у октобру 
1990. довезен на ремонт, већ би се 
нашао у њиховим лукама. Званич-
на Подгорица се позива на споразум 
о питањима сукцесије СФРЈ који је 
потписала тадашња СРЈ (заједно 
са Словенијом, Хрватском, Македо-
нијом и БиХ) 29. јуна 2001. године 
у Бечу, а међународноправни кон-
тинуитет СРЈ је након референдума 
2006. године наследила Србија.

Школски брод „Јадран“, усидрен је 
у Тивту. Још од распада бивше Југо-
славије је и покретање сукцесије 
између држава насталих њеним 
распадом, Хрватска од Црне Горе 
потражује ово пловило из 1933. го-
дине јер сматра да на њега има пра-
во на основу чињенице да је брод, 

Пише:
Велиша КАДИЋ

СРАМНО ОБЕЛЕЖЈЕ
Спомен плоча постављена на зиду некадашњег Сабирног центра за ратне за-
робљенике са скандалозним текстом да је логор основан током великосрпске 
агресије деведесетих, одолева од 10. октобра 2022. године, иако је Управа за ин-
спекцијске послове донела решење којим налаже њено уклањање. Међутим, то је 
немогуће спровести у дело, јер је Војска Црне Горе - чува! Бивши министри одбране 
и дипломатије Рашко Коњевић и Ранко Кривокапић поставили су је у друштву 
хрватских колега - министра вањских послова и бранитеља Гордана Грлић Ра-
домана и Томе Медведева.
-Срамна спомен плоча у Морињу понижава Црну Гору и вређа грађане. Та се брука 
мора уклонити или ће то учинити грађани, поручио је посланик Нове српске демо-
кратије Јован Вучуровић.

Полуострво Превлака или рт Оштро, или “капија Боке”, одувек је, према црногорским 
изворима, био војна база, и на Превлаци су били они којима припада Бока

ЧИЈА ЈЕ 
НАША
ПРЕВЛАКА

ГОДИНАМА ТРАЈЕ СУКОБ ИЗМЕЂУ ХРВАТСКЕ И ЦРНЕ ГОРЕ ОКО НЕКИХ ВЛАСНИЧКИХ ПИТАЊА

Министар војни Црне Горе 
Драган Краповић
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СЛОВОУ ПОДГОРИЦИ

Кичинер, 28. јануар 2024.

који је био у саставу Ратне морна-
рице бивше ЈНА, своју базу имао у 
Сплиту. Међутим, како је након из-
бијања рата у СФРЈ постигнут дого-
вор да се имовина која се на почетку 
сукоба нашла на територији поје-
диних република може сматрати и 
власништвом тих република, тако 
је и „Јадран“, који се у том тренутку 
затекао на ремонту у тиватском „Ар-
сеналу“, остао у поседу Црне Горе. 
Хрватска је најмање два пута у про-
теклих деценију и више упућивала 
протесну ноту Црној Гори везано за 
брод „Јадран“.

Бивши југословенски дипломата 
Миодраг Лекић каже да су нај-
новија дешавања у вези са бродом 
“Јадран” скандал са доста фаулова 
са више страна, док лидер Црного-
рског европског покрета и један од 
вођа суверенистичког блока Новак 
Аџић оценио је да Краповић не бра-
ни легалне и легитимне интересе 
Црне Горе него јој “наноси штету да 
би се додворио великосрпским цен-
трима власти и моћи”!

У време режима Мила Ђукано-
вића две државе су нормализова-
ле односе. Црна Гора и Хрватска 
су данас чланице НАТО. Хрватска 
је у Европској унији, а Црна Гора у 
процесу придруживања Ипак две 
земље имају више нерешених пи-
тања, пре свега морске границе на 
полуострву Превлака. Комисија за 
разграничење Црне Горе и Хрват-
ске састала се последњи пут пре де-
вет година. Европска комисија је у 
извештају о Црној Гори, кандидату 
за чланство у ЕУ, констатовала да 
нема напретка у процесу разграни-
чења са Хрватском. О овом питању 
било је речи и на састанку хрватског 
и црногорског председника, Зора-
на Милановића и Јакова Ми-
латовића, у Загребу 4. септембра 
прошле године. Милатовић је тада 
казао да се залаже да се „интензи-
вира решавање свих отворених пи-
тања“. Граница између Црне Горе и 
Хрватске у рејону полуострва Пре-
влака је спорна од распада бивше 
Југославије деведесетих. Превлака 
се налази на улазу у Бококоторски 
залив. Након ратних сукоба контро-
лу над спорним граничним појасом 
на Превлаци преузели су посматра-
чи Уједињених нација до 2002. го-
дине. Те године је утврђен протокол 
о привременом граничном режиму. 
Тим документом Хрватска има коп-
нени део полуострва и морски појас 
улаза у Боку которску од 550 мета-
ра, док је део акваторијума уз леву 

обалу полуострва проглашен „ни-
чијим морем“. Тај статус је задржан 
до данас.

Две владе су пре 16 година (2008.)
приступиле проналажењу трај-
ног решења питања Превлаке, 
укључујући и кроз комисију за раз-
граничење која се није састајала у 
мандатима последња три црного-
рска премијера - Душка Марко-
вића, Здравка Кривокапића и 
Дритана Абазовића. Полуострво 
Превлака или рт Оштро, или “ка-
пија Боке”, одувек је, према црно-
горским изворима, био војна база, 
и на Превлаци су били они којима 

припада Бока. Чак ни у време НДХ 
није припадала Хрватској, већ су на 
њој биле италијанске окупационе 
снаге. У јесен 1991, пред сам распад 
СФРЈ, ово полуострво је избило у 
жижу јавности. Превлака је, наиме, 
била једина касарна на хрватској 
обали коју нису очистили од једини-
ца ЈНА. Почеле су чарке, а онда и 
рат ЈНА и хрватских снага. У том, 
по многима непотребном рату поги-
нуло је 160 војника и добровољаца 
из Црне Горе и нешто више припад-
ника Збора народне гарде, МУП и 
цивила Хрватске. За званични За-
греб је могућ предмет спора мора, 
док је за Црну Гору то граница и на 
мору и на копну.

Једно од отворених питања је и 
одштета логорашима у Морињу, 
Сабирном центру у којем су били 
заточени припадници хрватских 
паравојних формација од којих 
су неки учествовали у борбама на 
дубровачком ратишту са припадни-
цима ЈНА. У том логору није убијен 
ниједан Хрват! Црногорци сматрају 
да су подмирили све своје обавезе 

према бившим заточеницима ло-
гора у Морињу у Боки которској, 
исплативши им готово милион и по 
евра на темељу првостепених пре-
суда! Међутим, за 220 логораша то 
није било довољно па су поднели 
нове тужбе против Црне Горе „због 
умањења пословне способности 
и животних активности“. Виси-
на захтева по тим новим тужбама 
појединачно износи од десет до 15 
хиљада евра. Поред тога Хрватска 
очекује од Црне Горе да се процесу-
ирају ратни злочини над Хрватима 
у тој земљи. Са друге стране, ника-
да није било речи о држављанима 

Црне Горе из никшићко-шавничке 
групе који су били заточеници зло-
гласног логора „Лора“ код Сплита 
у којем је од мучења страдао вели-
ки број Црногораца, као и у другим 
деловима Хрватске. Породице оних 
који нису преживели стравичну тор-
туру још увек траже правду.

-У Морињу никада није постојао 
такозвани црногорски логор, већ 
је на тој локацији постојао војни 
затвор бивше СФРЈ у који су по-
четком деведесетих илегално при-
вођена, саслушавана и задржавана 
лица хрватске националности због 
учешћа у оружаној побуни, каже 
председник Удружења бораца рато-
ва од 1990. Црне Горе, Радан Ни-
колић.

Он подсећа да су огромна већина 
били ратни заробљеници који су на-
пали регуларне јединице ЈНА.

-Убијали су црногорске резервис-
те на дубровачко-херцеговачком 
ратишту, због чега им је по кривич-
ном закону бивше СФРЈ следовала 
дугогодишња робија, закључује Ни-
колић.  СЛОВО

Разговор у Загребу-Јаков Милатовић,председник Црне Горе и Зоран 
Милановић, председник Хрватске Фото- 
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Гордон Бардош, стручњак за ге-
ополитичка питања на Балкану, 
помоћник директора Харимано-

вог Универзитета у Њујорку говори за 
часопис СЛОВО.
n Да ли се може речи да Вашинг-

тон има “балканску политику”?
- Главни проблем је да Вашингтон 

нема балканску политику углавном 
због тога што Сједињене државе не-
мају виталне интересе у југоисточ-
ној Европи. Шта Вашингтон има су 
важни интереси са НАТО, односи са 
Русијом и муслиманско/исламским 
светом. Међутим, очигледан проблем 
је да ако је Вашингтон ангажован на 
Балкану око онога што стварно није 
о Балкану, онда ће му бити тешко да 
“реши” било који од регионалних про-
блема, барем у домену интелектуал-
них, политичких или дипломатских 
изазова.
n Да ли би сте могли да нам де-

таљније образложите тезу да Ва-
шингтон нема стварне интересе 
на југоистоку Европе?

- У смислу realpolitik, ни једна од зе-
маља у југоисточној Европи не пред-
ставља никакву војну опасност за Сје-
дињене државе, ни једна од њих не 
поседује нуклеарно оружје, ни једна 
нема значајне енергетске изворе и ни 
једна није важан амерички економ-
ски партнер.

Из историјске перспективе, Сједиње-
не државе су тек почеле да показују 
значајније интересовање за тај реги-
он током Другог светског рата, мада 
је председник Рузвелт одлучио да тај 
регион није од посебног интереса за 
САД, што је он изнео и у једном писму 
краљу Петру II у мају 1944. У ствари, 
Рузвелт је отишао толико далеко да је 
у суштини обавестио краља Петра да 

ће САД прихватити оно што Велика 
Британија и Совјетски савез одлуче. 
Истовремено, у једном меморандуму 
Стејт департмента наводи се да САД 
немају никакве специјалне интересе 
које би промовисале у региону запад-
ног Балкана нити су потраживале 
специјалне привилегије.

Америчка позиција се променила 
током хладног рата, када су амерички 
политичари за време Ајзенхаурове и 
Труманове администрације одлучи-
ли да је у интересу САД да спрече при-
суство Москве ван јадранског театра и 
да би независна Југославија могла да 
пружи користан пример једне кому-
нистичке земље, која је ипак незави-
сна од Совјетског савеза. Овде је важно 
уочити да интересовање Вашингтона 
за Југославију није било због Југосла-
вије per se, већ због њене важности 
vis- a- vis других америчких интереса, 
превасходно Совјетског савеза.

У очима многих америчких поли-
тичких архитеката, (1991- 92), посебно 
оних у администрацији председника 
Џорџа Буша старијег( што укључује 
појединце са значајним југословенс-
ким искуством као што су Ловренц 
Иглбергер, Брент Скоукрофт и 
Роберт Гејтс) да више није било 
разлога за постојање Југославије; и 
као што је бивши државни секретар 
Џејмс Бекер рекао пред почетак 
дезинтеграције Југославије и сам рат 
“ми немамо никакве интересе у борби 
између разних југословенских репу-
блика.”

Чак ни данас не може да се нађе ни 
једно јасно саопштење или размиш-
љање вашингтонских политичара 
зашто би западни Балкан био важан 
за САД. Ево само једног примера - на 
првих 200 страница своје аутобиогра-
фије, чак и Кристофер Хил, који има 
више искуства на Балкану, него било 
који други живи дипломата, успео је 
да испише само 38 речи због чега би 
тај регион био важан за САД, а много 
тога што је навео, могло би се рећи и за 
било који други регион у свету.

Вреди додати да су од 1991-92, Иг-
лбергер, Скоукрофт и Гејтс одлучили 
да САД не само да немају никакав 
виталан интерес у погледу контину-
иране егзистенције или распада Југо-
славије, већ су дошли до закључка да 
с обзиром на сложеност и корените ис-
торијске проблеме, САД би могле да 
учине релативно мало да би утицале 
на тамошњи развој догађаја. Историја 
је показала да је то био дубокоуман за-
кључак, што је доказано и последњих 
тридесет година.
n Пружите нам вашу процену 

ситуације у Босни и Херцеговини 
и на Косову?

- Размотрите резултате америчке 
тродеценијске ангажованости у југо-
источној Европи. Рецимо, за три и 
по године Вашингтон је у Босни или 
стављао вето или саботирао сваки ми-
ровни план (Кутиљеров план, Венс- 
Овенов план, Овен- Столтенбергов 
план, па и план Контакт групе, апри-

СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

ЗА СЛОВО ГОВОРИ ГОРДОН БАРДОШ, ПОМОЋНИК ДИРЕКТОРА ХАРИМАНОВОГ УНИВЕРЗИТЕТА У ЊУЈОРКУ

ИЗ ПРВЕ РУКЕ

Пише: 
Бранко МИКАШИНОВИЋ

Развој разумније вашингтонске политике према Балкану захтеваће генерацијску промену 
политике према Балкану у спољнополитичком естаблишменту којим још увек доминирају 
две раније групе политичара

ВАШИНГТОН ЈЕ НА БАЛКАНУ
КОНТИНУИРАНО НЕУСПЕШАН

Вашингтон 
је гурнуо 
Косово у 
дипломатски 
ћорсокак- 
Гордон 
Бардош
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ла 1994) Виђен у том светлу, Дејтон-
ски мировни споразум не би требало 
сматрати тријумфом америчке дипло-
матије, већ као признање неуспеха 
43 месечне америчке дипломатије. 
Чињеница да и после скоро 43 месеца 
после рата, Вашингтон и даље инсис-
тира на потреби колонијалне институ-
ције као што је канцеларија Високог 
представника у Босни и Херцеговини 
само повећава димензију неуспеха 
америчке политике у Босни и Херце-
говини.

Оно што је данас још значајније јесте 
да изгледа да нико у Вашингтону не 
разуме да америчка политика према 
БиХ понавља исте услове и грешке 
који су, у ствари, и довели до рата. 
Дакле, од 1991. године прошло је 
више од тридесет година које показују 
да Срби и Хрвати у Босни једноставно 
одбијају да живе у унитарној и цен-
трализованој држави, али то је тачно 
оно што Вашингтон жели да спроведе 
у дело.

Шта овде треба нагласити је да би 
ретко ко у Вашингтону могао да изне-
се логично и кохерентно објашњење 
зашто ми гурамо такву политику. Ако 
тај регион, као целина, не представља 
виталан интерес за САД, то значи 
да унутрашњи споразуми у региону, 
као што је питање да ли је БиХ цен-
трализована или децентрализована 
држава, не би требало да имају било 
какав значај. Међутим, Вашингтон 
ипак инсистира на таквом решењу 
углавном из разлога који имају мало 
везе са самом БиХ.

Доста тога што је речено могло би 
да са каже и за Косово. У периоду од 
1998- 99. године, америчка диплома-
тија није спречила тамошњи рат, већ 
је у извесним моменту током владави-
не Клинтона, Олбрајтове и компа-
није, одлучила да жели рат “против 
Милошевића.” Бивши државни се-
кретар Џејмс Рубин јавно је признао 
да је амерички циљ био да се не по-
стигне споразум у Рамбујеу, а то је био 
и разлог да је у фебруару 1999. Клин-
тонива администрација доставила до-
кумент Београду, који је био још гори 
од онога који је Беч упутио Београду у 
јулу 1914.

Вашингтон је тада умножио своје ра-
није грешке у погледу Косова гурајући 
га ка “независности” (2007- 2008), што 
је учинило практично немогућим да 
се пронађе било какво реално и ста-
билно решење косовског проблема. 
Уместо да се Вашингтон ангажује у 
мирној, стрпљивој и постепеној ди-
пломатији коју је захтевао сложен 
проблем као што је косовско питање, 

опасно и крајње самопоуздање Ва-
шингтона у том периоду допринело 
је да његове политичке архитекте јед-
ноставно поверују да све што је треба-
ло учинити да се “peши проблем” јесте 
да Вашингтон

призна независност Косова, а оста-
так света би послушно поступио исто 
тако.

Наравно, ми сада знамо да је полови-
на светских држава, представљајући 
60- 70 одсто светске популације, од-
била да призна Косово, што открива 
величину грешке коју је Вашингтон 
починио у својим проценама.

Не само да је Вашингтон гурнуо 
Косово у дипломатски ћорсокак, као 
и у БиХ (без обзира да ли ће је при-
знати или не), политика Вашингтона 
је дестабилизујућа за Балкан. Албин 
Курти не крије чињеницу да је његов 
политички и крајњи циљ исти као и 
Призренске лиге од 1878 или Џафер 
Дева и његових фашистичких кола-
боратора (1941- 1945). Последице тога 
су очигледне за Црну Гору, Северну 
Македонију, Србију, па и Грчку. Ако 
и када се донесе одлука да се постигну 
ти историјски снови, то ће означити 
ултимативни и кумулативни неуспех 
вашингтонских настојања на Балка-
ну.

Оно што је посебно разочаравајуће је 
да је доста тога могло да се предвиди и 
пре 25. година. Јуна 1999. , један мла-
ди амерички дипломата је рекао “Ми 
ћемо се дуго у наредном веку бринути 
о Великој Албанији.” Млади америч-
ки дипломата, који је ово рекао, био је 
а Кристофер Хил.
n Да се вратимо на оно што сте 

рекли о одлукама које су донели 
Иглбергер, Скоукрофт и Гејтс 
1991- 92. Ви сте навели да је аме-
ричка политика у Босни и на 
Косову била контрапродуктивна 
у погледу решавања етничких 
проблема или промовисања дуго-
рочне стабилности на Балкану. 
Ви сте такође рекли да је њихова 
одлука била интелектуално ду-
бока. Шта сте тиме мислили да 
кажете?

- Ови људи су били скептични у вези 
са политиком “изградње држава,” која 
је, на несрећу, постала врло популар-
на са политичарима који су их насле-
дили у Клинтоновој администрацији. 
Октобра 2002., поменути Џејмс Рубин 
тврдио је да је концепт “изградње 
нација” постао кључна спољнополи-
тичка мисија којој су потребне високо 
рангиране бирократе и одговарајући 
буџети. Сада после 25. година, знамо 
колико су интелектуално површне 

биле Рубинове идеје о међународним 
експериментима социјалног инжење-
ринга.

Ево само једног примера - јула 2021. 
године, као део оправдања председни-
ка Бајдена за повлачење из Авганис-
тана, он је рекао да су САД улагале до 
300 милиона долара дневно у Авга-
нистану за период од 20. година. Чак 
и након таквих издатака у тој земљи, 
све што је Вашингтон желео да оства-
ри распало се у року од три недеље. 
Непотребно је рећи да настојања 
Вашингтона у Ираку и Либији нису 
била ништа успешнија.

На несрећу, упркос очигледним 
спољнополитичким неуспесима (да 
не кажемо катастрофама), идеја о 
изградњи држава на Балкану остаје 
популарна у неким круговима Ва-
шингтона, упркос бројних доказа који 
показују да су сва наша настојања у 
том погледу била неуспешна. На то 
указују и спољнополитичке анализе. 
На пример, једна академска студија 
износи да су у 35 страних интервен-
ција у којима су САД биле ангажова-
не од 1945. па све до 2004. године, пот-
пуна демократија била је остварена 
само у једном случају - степен успеха 
од три одсто.

Све то указује да је умеренија и 
пажљивија балканска политика, коју 
су заступали Иглбергер, Скоукрофт 
и Гејтс била далеко боља у поређењу 
са либералним интернационлистима 
током

Клинтонове администрације или 
нео- конзервативаца током админи-
страције Џорџа В. Буша.

Међутим, развој разумније вашинг-
тонске политике према Балкану 
захтеваће генерацијску промену по-
литике према Балкану у спољнопо-
литичком естаблишменту којим још 
увек доминирају две раније групе 
политичара. Примарни пример тога 
је Семанта Паур. У недавном ин-
тервјуу, она је оплакивала чињеницу 
да “наде и снови “ Вашингтона нису 
постигнути у БиХ. Она је такође бра-
нила катастрофалну интервенцију 
Обамине администрације у Либији 
(коју је и сам председник Обама наз-
вао највећом грешком његовог пред-
седништва) рекавши да нису имали 
“кристалну лопту” да предвиде да ће 
се Либија распасти после америчке 
интервенције. Међутим, како се ва-
шингтонска политике на Балкану, и 
уопште спољња политика, базира на 
надама, сновима и кристалним лоп-
тама, не треба да нас изненађује да 
је Вашингтон континуирано неуспе-
шан. СЛОВО
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Већ дуго времена амбасадори 
западних земаља се у српс-
ким земљама понашају као 

колонијални гувернери, а у ства-
ри њихова бахатост је прије свега 
прикривање политичких празнина 
њихових земаља и одсуства било 
какве јасне политичке визије. Све је 
постало привид а очигледно је да су 
увјерени да им та бахатост успјева, 
каже Синиша Љепојевић, поли-
тички аналитичар из Лондона. 
n Како смо дошли у такву по-

зицију?
ЉЕПОЈЕВИЋ: У политичком 

животу српских земаља је створен 
необичан апсурд - западни амба-
садори се понашају не као пред-
ставници својих земаља, него као 
кључни играчи на унутрашњој 
политичкој сцени опредијељени 
само за једну страну. Они, кријући 
се иза звучних имена њихових зе-
маља, покушавају и то поприлич-
но агресивно да кроје унутрашњу 
политичку географију. Та бахатост 
повремено прелази у прави поли-
тички терор. Они захтјевају и на-
мећу правила као да су они били на 
изборима, уводе санкције, комента-
ришу и генеришу судске процесе и 
праве кадровске листе.
n Најбизарнији су случајеви 

до недавног амбасадора Нор-
вешке и Велике Британије у 
Србији који су, посебно нор-
вешки, скоро свакодневно заси-
пали јавност порукама, готово 
уцјенама, да је за Србију једини 
пут и најбоље да постане члани-
ца Европске уније?

ЉЕПОЈЕВИЋ: А Норвешка је 
два пута на референдумима одбила 
да постане чланица ЕУ а Велика 
Британија одлуком већине њених 
грађана изашла из ЕУ, одбацила је 
Брисел.

n У чије име оне говоре и кога 
представљају?

ЉЕПОЈЕВИЋ: Утисак је да 
је лидер западних амбасадора, у 
свим српским земљама, амерички 
амбасадор у Србији Кристофер 
Хил. Поред дијељења лекција о 
унутрашњим питањима Србије, 
њему је најомиљенија тема Русија, 
па је чак једном, незадовољан про-
тивљењем велике већине грађана 
увођењу санкција, рекао како Срби 
не знају шта је Русија.
n Недавно је Кристофер Хил, 

поводом рата у Украјини, изјавио 
да је „за Србију потпуно неодр-
живо да остане у добрим односи-
ма са Руском Федерацијом“? 

ЉЕПОЈЕВИЋ: Да и наставио 
је да „боље можемо да видимо шта 
ће бити будућност Украјине, него 
Русије. Мислим да се Русија заиста 
довела у веома непознате воде. Не 
знамо где ће бити Русија“. А исто-
времено у његовој земљи се и зва-
нично признаје да није јасно шта ће 
бити са Украјином а не са Русијом и 
да Украјина, упркос НАТО подрш-

ци, губи рат. Амбасадор Хил је као 
прави колонијални гувернер током 
недавних избора у Србији у Бео-
граду обилазио неколико бирачких 
места и изјавио како му је драго да 
људи гласају. Невјероватно, шта 
амерички амбасадор мисли о Срби-
ма и грађанима Србије - као да су 
они тек пали с гране.
n Може ли се рећи да је запад-

на политика према Србији и 
Српској изгубила компас?

ЉЕПОЈЕВИЋ: Један високи 
западни дипломата недавно у при-
ватном разговору признао ми је да 
досадашња западна политика пре-
ма Србији, Републици Српској и 
посебно према Косову и Метохији 
једноставно не функционише и то 
се и признаје у интерним дипло-
матским разговорима на Западу. 
Неопходно је, рекао је, пронаћи 
нови модел политике. Неопходно је, 
али га још нема.
n Нешто се, ипак, покушава а 

најновија идеја у тим покушаји-
ма је оживљено проширење Ев-
ропске уније?

ЗА СЛОВО ГОВОРИ СИНИША ЉЕПОЈЕВИЋ, ПОЛИТИЧКИ АНАЛИТИЧАР ИЗ ЛОНДОНА

Пише:
Горан ЂУРИЋ

ЗАПАДНИ АМБАСАДОРИ КАО 
КОЛОНИЈАЛНИ ГУВЕРНЕРИ

Они захтјевају 
и намећу 
правила као 
да су они били 
на изборима, 
уводе санкције, 
коментаришу 
и генеришу 
судске процесе 
и праве 
кадровске 
листе, каже 
за СЛОВО 
Синиша 
Љепојевић
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ЉЕПОЈЕВИЋ: Један од главних 
циљева те идеје су Косово и Босна и 
Херцеговина. Вјерује се, наиме, да 
би преко мита о Европи Република 
Српска могла да буде елиминиса-
на као политички идентитет. Тако 
је на састанку унутар Политичког 
форума ЕУ- Босна и Херцеговина 
у Бриселу свечано саопштено да је 
Европска комисија „спремна да у 
марту наредне године одобри отва-
рање преговора са Босном и Херце-
говином“. Али, предсједник Репу-
блике Српске Милорад Додик је 
истовремено поручио да „ако треба 
да на крају тог пута буде елимини-
сана Република Српска у томе неће 
учествовати“.
n Има ли прича о проширењу 

ЕУ јасно утемељење?
ЉЕПОЈЕВИЋ: Обновљена при-

ча о проширењу ЕУ је нова обма-
на и сведочанство да Брисел нема 
идеја како да изађе из егзистен-
цијалне кризе па своје постојање 
покушава да оправда наводно но-
вим чланицама. Највећи је апсурд 
позив Украјини. Према правили-
ма, све чланице морају да се сложе, 
али премијер Мађарске Виктор 
Орбан је изашао са састанка. То 
је протумачено као да је прихваће-
но, јер Виктор Орбан није уложио 
вето. Јефтина обмана. Није било са-
гласности свих. То је нови корак ка 
крају ЕУ а не проширењу.
n Амерички амбасадор Крис-

тофер Хил је поручио, ако Ср-
бија испуни захтјеве ЕУ, Аме-
рика ће помоћи европским 
амбицијама Београда. Како то 
коментаришете?

ЉЕПОЈЕВИЋ: На примедбу да 
Брисел тражи де факто признање 
Косова и Метохије, Кристофер Хил 
је рекао да је то игра ријечи, а Аме-
рика то види као „нормализацију 
односа“. Још једна обмана. Аме-
рика дакле види „нормализацију 
односа“ између двије државе. То 
није игра ријечи. И онда је ту ма-
гична формула „реформе“, морају 
да буду реформе. Европски комесар 
Оливер Вархељи је навео да је 
Босни и Херцеговини потребан до-
датни напредак у области реформи 
и кључних обавеза. А да ли су ре-
форме остварене - одлучују у Бри-
селу. А док трају реформе све остаје 
по старом и високи представник и 
стране судије. У преводу, све остаје 
по старом док су реформе а кад ће се 
завршити одлучује Брисел, тачније 
амерички амбасадори.
n Да ли амбасадори заиста 

вјерују да та још једна обмана 
може да успије? 

ЉЕПОЈЕВИЋ: Да ли ти амба-
садори заиста мисле да лажима и 
бахатошћу могу да промијене реал-
ност? Да ли стварно мисле да они 
који су лажима довели до бомбардо-
вања и Републике Српске и Србије 
и убијали недужне људе да им сада 
они преживјели могу било шта да 
вјерују?
n Ако је судити по њиховој ба-

хатости изгледа да они вјерују?
 ЉЕПОЈЕВИЋ: Бахатост и лажи 

ипак не помажу. Реалност и промје-
не у свијету су сасвим другачији и, 
упркос изјавама амбасадора, тога 
су свјесни и у ЕУ и у Америци. Већ 
дуго је успостављена пракса да се 
оно шта мисле велики, а неће да 
кажу, препусти мањим земљама да 
објаве и пусте у јавност. Тако је не-
давно искусни естонски дипломата 
и оснивач Конзервативне партије 
Естоније и дугогодишњи посланик 
Март Хелме у естонским публика-
цијама објавио анализу у којој исти-
че да се руши међународни проза-
падни поредак успостављен после 
краја Хладног рата. Март Хелме у 
тој анализи процјењује шта би се 
могло десити током наредних десет 
година. А познат је и до сада по ис-
правним и тачним процјенама.
n Какве су његове процјене 

када су у питању наши просто-
ри?

ЉЕПОЈЕВИЋ: Март Хелме 
предвиђа да ће Босна и Херцегови-
на престати да постоји као држава, 
а врло је вјероватна и подјела Ко-
сова између Србије и Албаније. Он 
процјењује да ће Абхазија и Јужна 
Осетија, ранији дијелови Грузије, 
постати дио Руске Федерације. Та-

кође сматра да је врло вјероватно 
да ће Азербејџан уз подршку Ан-
каре заузети јужни дио Јерменије 
како би успоставио копнену везу са 
Турском. У исто вријеме Турска ће 
припојити себи и Сјеверни Кипар.
n Другим ријечима, предстоји 

промјена граница?
ЉЕПОЈЕВИЋ: Естонски ди-

пломата и посланик вјерује да ће 
Европска унија, ОЕБС, НАТО и 
Америка послије серије протеста и 
позива да се обнове старе границе 
на крају прихватити ову измјену 
географије. Шта више, Америка 
ће потом покренути помирење, 
постаће предводник помирења. 
Вриједило би напоменути да Есто-
нија има веома блиске и интезивне 
везе са Америком и да је недавно 
потписала нови споразум о са-
радњи у безбедности за вријеме од 
2024. до 2028.
n Када би могло доћи до 

промјене граница?
ЉЕПОЈЕВИЋ: Одговором на 

то питање се бави и Март Хелме 
и процјењује да то прије свега за-
виси од тога шта ће се десити са 
евро- атлантским односима у на-
редним годинама. Да ли ће Евро-
па остати приоритет на америчкој 
политичкој агенди или ће Америка 
одлучити да Европљани треба да 
почну да се ослањају на саме себе, а 
Америка ће своју пажњу усмјерити 
ка Блиском истоку и Пацифику. У 
случају, написао је Март Хелме, да 
се Америка повуче из Европе онда 
ће и Вашингтон и велике европске 
државе кренути у трговачке прего-
воре са Москвом како би створиле 
нови и прихватљив баланс на Ста-
ром континенту. 

СЛОВО

СЛОВОИНТЕРВЈУ
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О реформама одлучује Брисел, тачније амерички амбасадори  - 
Синиша Љепојевић
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СЛОВО ТЕСЛИ У СЛАВУ И ЧАСТ

У ЊУЈОРКУ 13. ЈАНУАРА 2024.  ОДРЖАНА 12. МЕЂУНАРОДНА КОНФЕРЕНЦИЈА  „У ДУХУ ТЕСЛЕ 2024“

ПОЗИВ НА САРАДЊУ 
ШКОЛАМА ШИРОМ СВЕТА

Конференција је одржана под покровитељством Ешли Редферн (Ashley Redfearn), извршном 
директорком American Paradigm Schools и извршном директорком и директорком за едукацију Tesla 
Science Foundation USA и Генералног конзулата Републике Србије у Њујорку

У организацији Теслине нау-
чне фондације (ТНФ) Аме-
рике и Србије, 13. јануара 

у хотелу „Њујоркер“ на Менхет-
ну, одржана је традиционална 
12. конференција „Tesla Spirit 
Conference and Award 2024“, а у 
Српском клубу у Њујорку орга-
низован је уметнички перфор-
манс са ствараоцима српског по-
рекла.

Конференција је одржана под 
покровитељством Ешли Редферн 
(Ashley Redfearn), извршном ди-
ректорком American Paradigm 
Schools и извршном директорком 

Ешли Редферн, извршни директор Теслине научне фондације

Пише: 
Марина БУЛАТОВИЋ

Фото: Драган РАКОЊАЦ и Милица САВИЋ

Никола Лончар, председник ТНФ из САД
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СЛОВОТЕСЛИ У СЛАВУ И ЧАСТ

Кичинер, 28. јануар 2024.

Бранка Ђуровић је презентовала 50 
година српског радија Равна Гора из 
Канаде

Вајар Стен Ватс и две нове 
скулптуре Николе Тесле које је урадио

Владимир Божовић,генерални конзул Републике Србије у Њујорку

и директорком за едукацију Tesla 
Science Foundation USA и Гене-
ралног конзулата Републике Ср-
бије у Њујорку.

Посебно важан пројекат Тесли-
не научне фондације је веб плат-
форма Тесла клубова и Теслиног 
народа који је окупио стручњаке 
и промотере културне баштине у 
вези са Теслиним ликом и делом 
из целог света, а на којој ће се 
наћи огроман материјал са темом 
Николе Тесле и Теслиног народа.

Никола Лочар, оснивач и пред-
седник ТНФ из Америке је изјавио: 
„До сада смо поставили 32 Теслине 
бисте широм света, последња је по-
стављена на Salt Lake Community 
College у Америци. То је огроман 

УГЛЕДНИ ГОСТИ
Учешће на Тесла конференцији су узели многи угледни научни радници, стручња-
ци, привредници, новинари, уметници, глумци и књижевници из целог света; из-
међу осталих: др Михајло Правица (Michael G. Pravica): Квантна механика, Љубав, 
Бог и Тесла; др Вјера Мујовић: Културна дипломатија; Данко Р. Васовић: Јасеновац, 
страдање Теслиног народа; Срђан Сотиров и Предраг Карасовић, Активности и 
пројекти Теслине научне фондације Србија; 100 година Радио Београ-
да РТС (видео); Марина Булатовић и Милица Савић: Стил облачења Николе Тесле 
(презентација); др Александар Игњатовић Пертини: Деца као амбасадори културе; 
Ешли Редферн (Ashley Redfearn) и сарадници: Школска платформа САД; Maja 
Цветковић Сотиров: Ноћ уочи Божића са Теслом (Тесла у дечјој књижевности);  
Радмила Сатарић: Никола Тесла инспирација; Верослав (Вик) Ђурђевић: Развој 
NTEC-а, актуелни пројекти у Канади; др Нада Мартиновић: Нова веб платформа 
посвећена Теслиним клубовима; др Мирјана Божић и др Драгољуб Мартиновић: 
Теслин поклон физичару Лорду Рејлију; Бранка Ђуровић, презентација 50 година 
српског радио програма „Равна Гора“ у Канади. 

наставак на страни 20
Јелена Бибић, сликарка из Земуна, са 
часописом СЛОВО
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СЛОВО

Ј Е  Н А Ш А  Ч У В А Р К У Ћ А

посао. Треба обезбедити средства 
за израду биста, наћи одговарајуће 
уметнике који ће то урадити, али 
посебно је било изазовно прибавити 
и 32 дозволе и борити се са бирокра-
тијом. Највише смо поносни што су 
се Тесла бисте нашле на Технич-
ком факултету у Косовској Митро-

вици, хотелу Њујоркер јер је Тесла 
ту живео од 1933. до 1943. године, 
на Франклин институту (Franklin 
Institute) у САД, и у Српској кул-

турној башти (Serbian Cultural 
Garden) у Рокфелеровом парку у 
Кливленду. Током Конференције 
позвали смо на сарадњу школе ши-
ром Планете, да почну да отварају 
своје Тесла клубове, а наша нова 
веб платформа посвећена Тесли-
ним клубовима и Теслином народу 
тај посао ће учинити и лакшим и 
бржим.“

У холу хотела уприличена је 
изложба слика наших познатих 
уметника: Јелена Бибић, Гордана 
Ненадовић, Јасмина Јовановић, 
Василена Радановић, Тијана Ар-
сић, Ана Марија Говер, Милица 
Савић и Милунка Пејоска; а у 
уметничком програму су насту-
пали Фолклорни ансамбл „Грача-
ница“, дечји хор „Свети Сава“, др 
Душанка Иванова: Балет „Тесла“, 
Слађана Шарић: Арија „Тесла“, и 
многи други.  

СЛОВО

ТЕСЛИ У СЛАВУ И ЧАСТ

Кичинер, 28. јануар 2024.

ПРИЗНАЊА
У току Конференције додељене су 
захвалнице, медаље и најпрестиж-
нија награда наше организације „Tesla 
Spirit Award 2024“ заслужним органи-
зацијама и појединцима који су током 
претходне године промовисали име и 
дело Николе Тесле и име Теслиног на-
рода (на достојанствен и оригиналан 
начин). 
Престижне награде „Tesla Spirit Award 
2024“ добили су: Никола Тесла 
клуб Сан Диjего, Никола Тесла клуб 
Детроит, др Нада Мартиновић, др 
Вјера Мујовић, др Ђорђe Н. Колџић, 
новинар Марина Булатовић, Школа 
Бановић Страхиња из Београда и 
Рада Комазец.

Срђан Сотиров,Предраг  Карасовић и сликарка Јелена Бибић

И најмлађи уметници учествовали су на Теслиној конференцији у Њујорку
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ТУШ КОМЕНТАР

Специјално за СЛОВО
Неђељко УБОВИЋ
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У уторак 9. јануара, када се 
молитвено сјећамо Светог 
Архиђакона и Првомуче-

ника Стефана, по зимском невре-
мену хладног Онтарија, Срби из 
Кичинера, и околине су се окупи-
ли да прославе Дан и славу, да се 
помоле Богу за Републику Српску. 

Славска обиљежја је осветио 
свештеник Ђурађ Којић, парох 
ричмондхилски, родом из Трњана 
на Вучијаку, уз молитвено учешће 
свештеника Јована Марјанца, 
пароха кичинерског, секретара 
Епархије канадске СПЦ. Кумови 
ове године су били чланови мјес-
ног огранка Српске Народне Одб-
ране “Павле Ђуришић”. 

Дружење је трајало до касно у 
ноћ уз гусларску пјесму Драгана 
Владичића, крајишку, романијску, 
озренску, и херцеговачку пјесму. По-
себна радост је била када је угледни 
домаћин Раденко Петковић, кази-
вао стару славску здравицу, тради-
ционалну за невесињски крај. 

Спојивши лијепо и корисно 
скупљени су прилози за Народну 
кухињу “Оплемени Срце” у Српс-
ком Сарајеву. Благодарећи Дали-
бору Дамјановићу, који је то и 
раније чинио, скупљено је 14,980 
долара (19,830KM). 

Патриотским осјећањима Срба из 
Кичинера и Ватерлоа и њихових 
пријатеља, започета је ова тради-
ција и у овом граду Канаде, а осо-
битим залагањем парохије Свете 

Тројице, Гусларског друштва “Фи-
лип Вишњић” из Кичинера, Српске 
народне одбране у Канади, Пјевач-
ке групе “Оштро”, Удружења Озре-
наца у Канади, Канадско-српског 
Удружења “Херцег Стефан Вукчић 
Косача”, омладинске организације 
ТРИПРСТА, часописа СЛОВО, 
часописа Глас гуслара, часописа 
Канадски Србобран и угледних до-
маћина из наше заједнице.

СЛОВО

СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.
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ПРОСЛАВА ДАНА И СЛАВЕ РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ У КИЧИНЕРУ

ТРАДИЦИЈА

Пише:
Свештеник
Јован МАРЈАНАЦ

Дружење је трајало до касно у ноћ уз гусларску пјесму Драгана Владичића, крајишку, 
романијску, озренску, и херцеговачку пјесму

СЛАВСКА РАДОСТ  УЗ 
СЛАВСКУ  ЗДРАВИЦУ

Угледни гости-Миодраг Дангубић, Жељко Прица,Милан Лешић, Зоран 
Цвијетић, Анђелко Крајишник, Мирослав Радошевић и Зоран Живановић

Традиционално 
ломљење славског

колача у цркви 
,,Свете тројице,,
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СЛОВОТРАДИЦИЈА

Кичинер, 28. јануар 2024.

У сали при цркви Свих срп-
ских светитеља у Мисисаги 
традиционално је 9, јануара 

2024. године прослављен Свети ар-
хиђакон Стефан, Дан и Слава Ре-
публике Српске. Овој изузетној све-
чаности присуствовали су и Његово 
Преосвештенство Владика др 
Митрофан, епископ Епархије ка-
надске СПЦ, Његова екселенција 
Дејан Ралевић, амбасадор Репу-
блике Србије у Канади, специјал-
ни гост Републике Српске Дрина 
Властелић Рајић, председник 
Представништва Републике Срп-
ске у Америци, бизнисмен Жељко 
Чолаковић, бизнисмен Милан 
Лешић, отац Првослав Пурић и 
отац Дејан Обрадовић. 

Минутом ћутње одата је пошта за 
преминуле борце Републике Срп-
ске, који су дали своје животе бра-
нећи Отаџбину.

Кум овогодишње Славе била је 
Српске народна одбрана у Канади, 
а Зоран Цвијетић, председник 
СНО, подсјетио је да је ова патри-
отска организација настала 1908. 
године, као одговор на анексију 
БиХ од стране Аустроугарске. 

Послије Химне Републике Срп-
ске, Србије и Канаде, госте је поз-

дравио Његово Преосвештенство 
владика др Митрофан.

Уз традиционални поздрав Мир 
Божији, Христос се Роди, Владика 
др Митрофан је нагласио ,, ако сте 
пажљиво слушали Химну у којој се 
каже ми немамо други дом, нема-
мо другу земљу тамо преко Дрине, 
осим Републику Српску”..

Госте је поздравио Његова ексе-
ленција Дејан Ралевић, амбасадор 
Републике Србије у Канади, који 
је између осталог нагласио да је 
прослава 9. јануара, без обзира на 
злонамјерне коментаре у БиХ, ре-
гулисана Уставом РС.  Надамо се 
да ћемо дуги низ година славити 
Дан и Славу Републике Српске.

Дрина Властелић Рајић, председ-
ница Представништва РС у САД, 
захвалила се домаћинима и орга-
низаторима овог скупа, а посебно 
Жељку Чолаковићу. 

,,У име Владе Републике Српске 
преносим најсрдачније топле њихо-
ве поздраве и хвала Вам што чувате 
Републику Српску традиционално 
славећи њен рођендан”, рекла је 
Дрина Властелић Рајић.

Водитељ програма Неђо Кубура
прочитао је поздравно писмо Ми-
лорада Додика, предсједника Ре-
публике Српске, упућено Србима у 
Српској заједници у Канади.

У културно-забавном програму 
учествовали су Хор ,,Кир Стефан 
Србин,, из Торонта, Академија 
фолклорне игре ,,Мирослав Бата 
Марчетић” из Торонта, гуслар 
Владимир Ђерић из Хамилтона, 
Српско позориште из Торонта, са 
Љиљаном Стошић Марковић и 
Гојком Роглићем. 

Заиграно је и народно коло. Вече 
за памћење. 

СЛОВО

ПРОСЛАВА ДАНА И СЛАВЕ РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ У МИСИСАГИ

СЛАВСКО ВЕЧЕ ЗА ПАМЋЕЊЕ
Уз традиционални поздрав Мир Божији, Христос се Роди, Владика др Митрофан је нагласио ,, ако сте 
пажљиво слушали Химну у којој се каже ми немамо други дом, немамо другу земљу тамо преко Дрине, 
осим Републику Српску”..

Текст и фото:
Драган БОЖИЋ

Поздравна реч владике др Митрофана

Хор ,,Кир Стефан Србин,,

Поздрав у име РС- Дрина 
Властелић Рајић
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СЛОВО У СВЕТУ КОНТРОВЕРЗНЕ УМЕТНОСТИ

Виктор Митић је канадски 
сликар и вајар српског по-
рекла који живи у Торон-

ту. Најпознатији је по томе што је 
у своју уметност уградио ватрено 
оружје. Због тога што уметност и на-
сиље коегзистирају на необјашњив 
начин, Митић каже да његово ст-
варалаштво истиче апсурдност и 
бесмисленост насиља оружјем, али 
истовремено те радње претвара у 
уметност. Једно од његових најис-
такнутијих радова је “Разнесени 
Бивербрук”. Уметник је познат по 
томе што је веома активан и отворен 
кроз своје стваралаштво, које у јед-
ном узвишеном смислу коментари-
ше различите аспекте друштвених 
питања. Његове слике изрешетане 
мецима нуде оштар коментар о ста-
вовима друштва према оружју и на-
сиљу, као и опсесији славом. Виктор 
Митић је неустрашив и неограни-
чен у свом приступу овом смелом об-
лику уметности, “гурајући границе” 
и доследно доносећи необичност у 
свом делу. Велику пажњу јавности 
привукао је због “Инцидента”, 
скулптуре изрешетаног школског 
аутобуса коју је премијерно прика-
зао на фестивалу Луминато у То-
ронту, а коју је касније изложио и у 
Вашингтону у априлу 2013. године, 
у време врхунца дебате о оружју. 

-Купио сам школски аутобус од 
пензионисаног возача и однео га 
на фарму изван Торонта, где смо 
га са групом стрелаца засули ме-
цима из низа пушака различитих 
калибара, каже за СЛОВО Виктор 
Митић. Мање-више била је то мах-
нитост. Школски аутобус предста-
вља нешто невино и чисто. Оно што 

Због тога што уметност и насиље коегзистирају на необјашњив начин, Виктор Митић каже да 
његово стваралаштво истиче апсурдност и бесмисленост насиља оружјем, али истовремено 
те радње претвара у уметност

ЗА СЛОВО ГОВОРИ ВИКТОР МИТИЋ, СЛИКАР И ВАЈАР ИЗ ТОРОНТА

Пише:
Биљана ТУЦАКОВ

УМЕТНОСТ КОЈА 
НАСТАЈЕ ИЗ ГРЕШАКА

Виктор 
Митић 

испред једне 
од својих 

скулптура
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сам желео да постигнем је управо 
тај контрапункт и да људи заиста 
осете и додирну снагу контраста са 
пиштољем. Спојио сам ту невиност 
и чистоћу са негативним аспектом 
и падом, истовремено. Укључио 
сам оружје у своју уметност са наме-
ром да изазовем разговор о насиљу 
оружјем које прожима нашу кул-
туру Мислим да оружје не би треба-
ло да постоји јер је направљено да 
убија и уништава. 

Сада, уместо да искорењује оружје, 
он их пренамењује да стварају 
уметност. Нека од његових контро-
верзнијих дела обухватају познате 
личности чији су животи прекинути 
због насиља са оружјем, међу њима 
су Махатма Ганди и Џон Фицџе-
ралд Кенеди. Уметник је такође 
приказао портрете Исуса Христа, 
Мерилин Монро, Џона Вејна и 
председника Маоа, који су сви изре-
шетани рупама од метака. Митићев 
портрет Џона Ленона настао је по-
моћу истог модела пиштоља којим 
је Ленон убијен. Један од праваца у 
његовом сликарству, започео је сас-
вим случајно. 

У разговору са Виктором Митићем 
смо сазнали како је киша која је па-
дала на сликарско платно створила 
различите визуелне сензације.

-Радио сам различите пројекте у 
исто време, истиче Виктор Митић. 
Иначе, када стварам, радим на не-
колико пројеката истовремено. По-

чело је тако што сам једном прили-
ком радећи на слици са акрилним 
и уљаним бојама у свом дворишту, 
направивши паузу за ручак, оста-
вио слику напољу. У међувремену 
је почео да пада пљусак и када сам 
изашао и погледао слику, помислио 
сам да је потпуно уништена. Сле-
дећег дана схватио сам да су капљи-
це кише направиле интересантан 
ефекат на платну, који сам покуша-
вао касније да поновим прскајући 
капљице воде и имитирајући кишу. 
Међутим, нисам успео да то напра-
вим и добијем сличан ефекат, док 
није пала следећа киша. Тада сам 

схватио да честице које се налазе 
у капи кише сједињене са бојом на 
платну формирају тај облик и боје 
које су мени биле изузетно интере-
сантне. 

Поред сликарства, Виктор Митић 
је и вајар. Начин на који је дошао на 
идеју за своје скулптуре и њихов об-
лик крије веома занимљиву причу, 
на који су начин трагови боје поста-
ли шарени поп арт тотеми. 

-Једнога дана, након сликања, 
приметио сам на поду веома нео-
бичне капи боје коју сам користио 
стварајући слику. Ту, на поду, се на-
лазио и неки отисак, парче платна 
које се залепило. Када бих одлепио 
то платно са пода, настала би фле-
ка интересантног облика. То ми је 
постало веома занимљиво. Почео 
сам да их фотографишем. Касније, 
по тим елементима на фотографија-
ма, користећи њихове облике, почео 
сам да сечем алуминијум, челик и 
да их постављам у простору. У по-
четку су то били елементи који су 
висили слободно у простору, затим 
сам почео да их спајам и фарбам 
одређеним бојама. Митићеве скулп-
туре су репрезентација времена и 
покрета. Ка небу усмерени, обојени 
криволинијски органски блокови 
биометријских форми с геометријс-
ким знаковима приказују уметни-
ков континуирани јединствени раз-
војни визуелни језик његове идеје, 
који није ни апстрактан ни фигура-

тиван. После боје и фарбе, Виктор 
Митић је почео да користи и прави 
скулптуре преливене златом. Воли 
да ради на великом формату, а ма-
теријали које најчешће користи су 
нерђајући челик, злато од 24 кара-
та и боје које се користе за фарбање 
луксузних аутомобила, попут Лам-
боргинија и Ферарија. Скулптуре 
савременог визуелног уметника 
Виктора Митића привлаче пажњу 
неких значајних колекционара, 
који су набављали његове радове 
за личне и комерцијалне пројек-
те. Његова креативност наставља 
да привлачи бројне америчке ко-

лекционаре и купце, са растућом 
листом узбудљивих међународних 
колекционара, која се протеже до 
Дохе, Катара и Колумбије, Шри 
Ланке... Виктор Митић је у свом 
раду остао истински доследан својој 
личној уметничкој страсти, храбар 
и јединствено савремен, а опет ве-
ома различит. Приметно је да се 
Митићева листа приватних колек-
ционара у Сједињеним Америчким 
Државама проширила, укључујући 
и калифорнијског гуруа дизајна 
Герија Спајна, који је набавио 
две Митићеве скулптуре од међу-
народно признате галерије Оено са 
седиштем у Канади, а која тренутно 
ексклузивно представља уметников 
корпус визуелног дела. 

Галерија Оено има привилегију 
да представља загонетна и визио-
нарска савремена уметничка дела 
Виктора Митића од 2017. године. 
Митићев високо цењени рад пред-
стављен је у галеријама широм 
света, укључујући Оружарну у 
Њујорку, галерију Моос у Торон-
ту, престижну изложбу Арт Чика-
го, галерију Мураматсу у Токију и 
изложбу ремек-дела у Бивербрук 
уметничкој галерији. Према умет-
никовим речима, кад се дубље заро-
ни у коначни ефекат, његова умет-
ничка дела и њихов тајанствени 
настанак извиру из несавршености 
и одбачених елемената, стварајући 
готово чаробан склад из онога што 
никако не би требало да постоји. 

СЛОВО

,,ХАОС,, КОЈИ УСПЕШНО ФУНКЦИОНИШЕ
Виктор Митић је рођен и одрастао у Београду. пре него што се Преселио се у Канаду 
1990. године.
Дипломирао је уметност на Универзитету у Торонту, а диплому ликовних умет-
ности добио је на колеџу Шеридан у Оквилу. Ожењен је Јапанком, имају двоје деце. 
Приликом породичних окупљања и разговора за столом, он са супругом говори ен-
глески, она са децом прича на јапанском језику, а деца разговарају са њим на срп-
ском. Како каже уметник, то је један “хаос” који у суштини одлично функционише.

Виктор Митић у 
својој умњетничкој 
радионици у Торонту

СЛОВО
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У СВЕТУ УМЕТНОСТИ

ЗА СЛОВО ГОВОРИ ДЕСА КРСТАНОВИЋ ЛОЗО, СЛИКАРКА ИЗ МОНТРЕАЛА

Сликарство је спасило мој жи-
вот, како мој тако и мојих 
најближих, каже на почетку 

разговора за СЛОВО Деса Крста-
новић Лозо, сликарка из Монтреа-
ла. Само они који су били у сличној 
ситуацији могу разумјети ово што 
кажем. Са дјецом и родитељима као 
избјеглице боравим на Златибору 
у пролеће 1992. године, с надом да 
ће рат убрзо престати и да ћемо се 
вратити у наше Српско Сарајево. Од 
1985. до 1991. година на Златибору 
смо проводили већи дио годишњег 
одмора. Нажалост 15. јуна 1992. ми 
јављају да мог супруга Рајка, рање-
ног пребацују у Београд на лечење, а 
23. јуна 1993 он нас заувек напушта. 

За мене је тада све стало. Нема 
више сликања, планови са сли-
карством постају неки неоствариви 
сан…

Мој муж Рајко сахрањен је на Зла-
тибору, остао је заувијек тамо гдје 
смо проводили одмор. 

Само још Златиборско сунце исто 
сија. 

Брига мојих родитеља и моје дјеце 
све је већа, јер почињем да губим 
животну битку… Смрћу мога мужа 
Рајка умрло је 80 одсто мене.

Молба моје дјеце да их не ос-
тављам, јер су изгубили оца, била је 
велика и једина мотивација да по-
ново почнем да сликам.

Дјеца и сликарство ме лагано лије-
че и помажу да наставим да живим.
n Шта је то што је био главни 

разлог да се почнете бавити 
сликарством?

- У основној школи ,,Максим Гор-
ки,, у Горажду ту моју склоност ка 
сликарству видио је Ђуро Лубар-
да, наставник ликовног васпитања, 
који је много је инсистирао да се ба-
вим сликарством, Тада је то за мене 
и моје друштво дјеловало као шала. 
Сматрала сам да сам сасвим испод 
просјека надарена дјевојчица. 

Тих година ране младости лако ме 
је било наговорити да за животни 
позив изаберем, не сликарство, него 
неки озбиљнији посао...

Пише:
Војо МАЧАР
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ГОРАЖДЕ, САРАЈЕВО, МОНТРЕАЛ
- Послије завршене Економске школе у Горажду 1972. године одлазим у Сарајево 
да студирам економију. Након двије године напуштам студије и запошљавам се у 
сарајевском ЖТП- у. 
Године 1976. удајем се за Ранка Лоза, годину дана касније на свијет је дошао наш 
син Борис, а четири године касније наша кћерка Сандра.
Живјети је било право задовољство. А онда долази рат...

СЛИКАРСТВО МИ ЈЕ
СПАСИЛО ЖИВОТ

Молба моје дјеце да их не остављам, јер су изгубили оца, била је велика и једина 
мотивација да поново почнем да сликам, каже Деса Крстановић Лозо за СЛОВО

Сликарство је за мене свјетлост - Деса Крстановић Лозо
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Косци на Борак брду
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У тим годинама мој свијет је био 
плаво – црвени, јер је мој отац Фи-
лип, који је био жељезничар, нама 
дјеци увијек доносио црвено плаве 
- оловке. И све што се више сјећам 
тих мојих почетака, све више ми на-
виру мисли да сам ја, у ствари, све 
више бјежала од сликарства...

Сада, када је прошло толико годи-
на Богу сам захвална за тај сликар-
ски дар који ми је дао толико тога 
позитивног у досадашњем животу.

А озбиљним сликарством почела 
сам да се бавим након удаје. Мој муж 
Рајко је био професор у Сарајеву и 
захваљујући њему упознајем доста 
људи из свијета умјетности. Између 
осталих, упознајем се са академском 
сликарком Даницом Дасковић, 
као и са професором Алијом Кучу-
калићем, код којих узимам часове 
сликања.

И тако се у мени се буди жеља за 
сликарством која је изгледа стрпљи-
во чекала све године. Након свих 
тих прохујалих година, рећи шта за 
мене значи сликарство, то је доста 
тешко објаснити….

Тамо гдје ријечи стану, тамо гдје 
вам душа плаче, вришти, смије се и 
ви то све не разумијете, а како дру-
гоме рећи… Сликарство ме узима у 
своје наручје, чува ме и води у свијет 
мени сличних.
n Рат деведесетих прошлог 

вијека значио је у сваком погле-
ду прекретницу у Вашем лич-
ном животу, али исто тако када 
је и сликарство у питању? 

- У мају 1992. са дјецом излазим 
из Сарајева и првих месец дана жи-
вимо у Београду, а после одлазимо 
на Златибор. Из Сарајева износим 
неколико слика које продајем и то 
нам помаже да пребродимо прве из-
бегличке дане.

На Златибору су настале моје прве 
изложбе у ресторану Језеро, где сам 
ускоро почела да радим као ,,спољ-
ни сарадник,,. Посао у ресторану 
почињао је у раним јутарњим часо-
вима, радила сам све од чишћења 
сала, па до чишћења кромпира, 
мркве и лука у једној спољној прос-
торији, па сам тако своје ангажо-
вање и назвала ,,спољни сарадник,,.

Тада је моје слике видјела група 
сликара и замолили су газду ресто-
рана да ме упознају. Можете ли ми-
слити које је то било изненађење за 
мене. То је била група мачванских 
сликара, такозвана “ Мачванска 
колонија “ предвођена сликарем 
Милићем од Мачве. Е кад сам тад 
остала на ногама остаћу увијек… 
И тада је настао назив мог радног 
мјеста, а на њихово питање ,,шта ја 

то радим у ресторану”? 
Захваљујући том тако тешком 

послу имала сам срећу да видим 
излазак сунца, које нигдје није тако 
лијепо као на Златибору….

И сада се питам, после толико го-
дина, и у тако тешкој ситуацији, бор-
ба за живот, за још само један дан 
наде, ја стварам слике, о Боже хвала 
ти за сваку минуту, И све људе који 
су ми помагали а и за оне који заси-
гурно нису знали да ми наносе бол.

У колективном- породичном 
смјештају сви преживљавамо како 
ко зна и умије, Тако ја, гледајући 
излазак сунца и скривајући црне 
испуцале дланове приликом узи-
мања помоћи. Мој син Борис, до јуче 
играч јуниор репрезентације БиХ са 
14 година ради дневно по 12 сати на 
одржавању тениских терена, а Сан-
дра од 12 година продаје сладолед…

Тако има дивних људи и наша 
Цица Џенић нам даје 6. јанура 

наставак на страни 28

Сликарство је за мене свјетлост - Деса Крстановић Лозо

,,Мали принц,, , слика Десе 
Крстановић Лозо, која је 
награђена по избору публике 
2004. године
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1993. викендицу- вилу, кућу на Зла-
тибору гдје се смјештам са мојим ро-
дитељима и дјецом.

И поред свих животних недаћа 
у избеглиштву и даље сликам и у 
мају 1993. у чувеној Чиготи на Зла-
тибору организујем моју прву само-
сталну изложбу слика. 

Годину дана раније припремала 
сам моју прву изложбу слика у Са-
рајеву, посвећену сликару Лазару 
Дрљачи, али велики број мојих 
слика почетком 1992. године спаље-
но је у једној сарајевској галерији.
n Као и велики број избеглица 

своју животну судбину вежете 
за Канаду?

- Послије свих губитака видјели 
смо Канаду како једино рјешење за 
нови животни почетак, каже Деса. 
Одговор на захтјев да емигрирамо 
у Канаду коначно добивамо 1995. 
године, пошто је моја сестра Боба-
на била на разговору и добили су 
Монтрел, упитала и за мој захтјев 
и тако су и нас позвали као спајање 
породице.

Тако 1995 долазимо у Монтреал… 
Мени баш било свеједно, да ли је 
то село, град, негдје на крају свије-
та… И у четрдесетим нови почетак! 
Почињем ново одрастање и учење 
заједно са својом децом.

Завршавам школу и добивам сер-
тификат професионал са 95 одсто.

И онда, као по већ испробаном 
правилу, иде “спољни сарадник “ и 
књиговодство.

Син Борис завршава колеџ за 
индустријски дизајн као студент 
године. И послије ниже дипломе 

Арт Универзитета Торонто, одсјек 
керамика ,Конкордија Монтреал, 
продукција филм, режија, Конкор-
дија Монтреал, финансије HECХ 
магистратура MBIA.

Кћерка Сандра завршава уни-
верзитет Mc Gill, финансије, магис-
тратура исто на Mc Gill, Харвард 
Бостон магистратура на развоју чис-
те енергије.

Желим да нагласим да смо једни 
другима помагали, као да смо иста 
старосна генерација и сретна сам 
што је тако остало и до данас.

Организације и поставке изложби 

без њихове помоћи би били немо-
гући. 

Први савјети предлози и несебич-
на подршка су увијек долазили од 
моје дјеце,

Било нас је троје, а сад хвала Богу 
ту је и снајка и зет и три унука који 
учествују на мојим изложбама ...

Тако трочлана породица Лозо сад 
је са фамилијом Николић и Мур 
постала много бројнија. И срећнија, 
наравно. Ту је и моја сестра Бобана 
која је увијек пружала неизмјерну 
помоћ.

И тако, мало по мало, више 
несвјесно, долази до моје интегра-
ције и проналазим смисао живота и 
дружења.
n Рекли сте на почетку да Вам 

је сликарство спасило живот?
- Оно што је мени сликарство дало, 

то ја желим свима да имају у жи-
воту, јер то је највећи мој пријатељ 
који ме познаје више него ја сама!

Сликарство је за мене свјетлост 
која ме води на путу мира између 
прошлости и садашњости

Свитаће нове зоре, зоре… Нека 
вам донесу мир и благослов, каже 
на крају разговора Деса Крстановић 
Лозо.  

СЛОВО

КАНАДСКИ ДАНИ
Године 1998. запошљавам се у Maison de l’ amitie, гдје остајем до пензионисања 2018. 
године. Пошто нисам имала пуни фонд сати после 2,3 године радим 2,3 дана у бирои-
ма за финансијску контролу.
То је центар за правну помоћ емигрантима, организовањем разних активности и ек-
скурзија, тако да осим књиговодства имам шансу да правим плакате и да учествујем 
у упознавању културно социјалног живота у Монтреалу и Квебеку.
Тако настају моја дивна дјела као што је мурал за Права дјеце који је проглашен за 
мурал године. Организујем у Монтреалу у новембру 2001. године самосталну изложбу 
слика.
Од 2002. до 2018. године члан сам Artistes Realistes des Terrasses, који сваке године 
организује двије самосталне изложбе и више колективних.
Организујем школе сликања и рад са дјецом од 8 до12 година, сваке недеље од јула 
до септембра. Сарађујем са сликарком Нимблеy, од 2002. године па до данас, у ње-
ној школи сликања, а и са осталим из групе траје до дан данас. То је једно предивно 
пријатељство као и упознавање са другим умјетницима и њиховим културама, права 
међународна сарадња. Сарадња са драгом Мексиканком Луз Гарциа Зиелински 
траје од 1998. године, као и са њеним супругом Пољаком Мареком Зиелинским, 
који је написао сценарио за ТВ емисију “ Couleurs d’Ici “ 2010 године.
Од 10 епизода и 20 учесника, у шест емисија била сам и сама учесник.
Настаје сарадња и са Румунком Отилиа Тунару , учествујем на фестивалим, ,,Дани-
ма румунске културе”.
Године 2000. учествујем и на изложби икона у Манастиру ,,Светог преображења Гос-
подњег,, у Милтону, гдје је у манастирском Конаку изложена моја Икона Мајке Божије 
са Исусом, што је за мене велика част и признање.
Српска сликарка, иначе почасни конзул Републике Србије у Монтреалу, Марина Га-
вански Зисис велика је инспирација за мене., Гледала сам њене радове на излогу у 
Галерији и дивила се тој енергији, не знајући да је то наша сликарка. Која је то срећа за 
мене била када да ме после 20 година позвала да са њом представљам Србију међу 
15 земаља.

Деса Крстановић Лозо 
Божановићи, Борак Брдо

Деса Крстановић Лозо -Гуслар 
Јована Јовановића Змаја
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ИЗ ПРАВОГ УГЛА

ДАВАЊЕ ЛАЖНЕ НАДЕ
Пише: Живко ЦЕРОВИЋ

Ако обичног човека, без вели-
ких школа и  прочитаних 
књига, што не мора увек да 

значи да због тога поседује и нека 
већа знања, али човека ученог  у 
школи живота, гомилањем иску-
ства, поређењима, разноразним ис-
кушењима и мукама питате да ли 
ће поверовати ономе који га стотину 
пута пре тога слагао и преварио од-
говор ће бити исти - никада. А упра-
во то од нас тражи тобожња  „светска 
елита“  групица опскурно богатих 
све у жељи да уреди наш живот и 
планира развој света у наредним 
деценијама што то нико од нас не 
тражи од њих и без обзира што је 
већина човечанства данас глува за  
њихове сомнабулне и  опасне, еуге-

ничке идеје, од којих је на челу она о 
идеалној „златној милијарди“.

Има и превише симболике у ода-
биру места где наводна елита да-
нашњих богатих и моћних састаје 
већ неколико деценија, тачније од 
1971. године у оквиру помпезно 
названог Светског економског фо-
рума која покушава да уређују свет 
по својој замисли, вођена, пре све-
га, најсебичнијим интересима, са 
умишљајем да су „богомдани“ или 
изабрани, јер ето поседује највећу 
вредност ове меркантилне цивили-
зације пљачке и убистава - новац. 

Давос одавно представља истинско 
место преваре, исисавања новца, 
давања лажне наде. Раније су ту, 
хиљаде  и хиљаде тешко оболелих 
од туберкулозе, током прошлог века 
и пре тога, били заведени надом у 
волшебно излечење чистим вазду-

хом, а умрли су неизлечени и прева-
рени. Надрилекари модерног света 
сада пробају да нас поново лече „чис-
тим ваздухом“ убијајући притом не-
дужне краве и остали животињски 
свет, правећи џиновске ветрењаче, 
аутомобиле на струју и истовреме-
но нас наводно „спашавају“ од све 
смртоноснијих вируса, које ваде из 
тајних лабораторија које поседују 
широм света од којих су многе уга-
шене у Украјини. То је та, наводна 
„Зелена агенда“, или „Агенда 2030“ 
или „Четврта индустријска револу-
ција“, или „Велики ресет“, или… 

И ове године окупљени у Даво-
су су припретили новим вирусом 
двадесет пута погубнијим од Кови-
да-19. То је  све у складу са старом 
вештином владања светом, која је 
одавно је позната у историји. Реч 

је о страху. Дакле ширењем страха 
лако је хомогенизовати масу, лакше 
је њоме манипулисати и довести је 
пред свршен или жељени чин. Али, 
и ове године, Давос није прошао без 
Путујућег циркуса Монти Пајтона, 
у коме је комедијант, украјински 
председник, као и две године уназад 
пробао да измоли паре и оружјем 
ширећи страх од „ злих Руса“, који 
ће после Украјине или онога што од 
ње остане после вазалског служења 
Америци, тобоже кренути на Евро-
пу. Али, Украјинци, који у стотина-
ма хиљада умиру за туђе интересе 
наводно и даље „стоје на бранику 
Европе“. Звучи идиотски познато, 
зар не?

Ако се говорило у Украјини и стра-
ху за Европу, која достојанствено 
клечи на коленима пред Великим 
Самом, није се много говорило о 

тридесет хиљада  мучки убијених 
цивила у Гази, међу којима је десет 
хиљада деце и више од две трећине 
жена, у најновијој  великој кланици  
на Блиском Истоку у Гази. Медији 
такозваног КОЛЕКТИВНОГ ЗА-
ПАДА, односно како их скраћено 
означавају  термином МСМ, нису 
се баш превише претргли да истина 
о кланици на Блиском Истоку или 
Украјини, Јемену дође до читала-
ца у САД, Британији, Француској, 
Немачкој и у тридесетак  земаља 
трабаната, који их безусловно следе. 
Ако Запад и његова ударна песница 
НАТО нису дозвољавали да истина 
изађе на видело онда су се, такође, 
потрудили да угуше сваки дисонан-
тан глас кроз цензуре, разноразне 
фактчекере (factcheckers), забрану 
руских и слободних медија уопште.

Е, онда долазимо до највећег пара-
докса који не само да вређа мозак, 
нормалан ум већ нам покушава да 
каже да смо тотални идиоти јер не 
следимо упутства „Министарства ис-
тине“ које је смештено сад у Пента-
гону,  сад у Белој кући, па у ЦИА, па 
у НАТО-у. Реч је о томе да је слоган 
овогодишњег Давоса био „Повратак 
поверења“, што би требало превести 
да је потребан  свети рат за „ исти-
ну“, то јест против дезинформација, 
лажи. А то од нас траже они који су 
истину убили одавно и који сваки 
различит глас гуше у настанку, који 
наводе „109 ризика погрешног ин-
формисања“, који су у Давосу масов-
но напустили салу када је почео да 
говори ирански представник. Каква 
бласфемија! Шта рећи? Боже они се 
ничега не стиде!  

СЛОВО

Давос одавно представља истинско место преваре и исисавања новца
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У КАЛГАРИЈУ

Не може се описати какав шок 
и разочарање су доживели 
свештеник и парохијани који 

су дошли на службу у цркву Светог 
Симеона Мироточивог у Калгарију 
ујутро у недељу 3. децембра 2023. 
године и затекли опустошен СПАРК 
парк, посвећен Николи Тесли, Ми-
хајлу Пупину, Милутину Миланко-
вићу и Милеви Марић-Ајнштајн. 

 Све металне плоче су украдене, 
само је остало седам црних стубова 
као тужна слика шуме после пожара. 
Вредност украдених плоча се цени 
на 20.000 долара, али бол који нам 
је нанет и празнина која је остала не 
могу се парама мерити. Лично сам 
веома ожалошћена и револтирана 
што се такав вандализам догодио и 
то на освећеном црквеном имању као 
и против великана којима цео свет 
тако много дугује.

Истрага до сада није дала никакав 
резултат, мада је наша заједница ус-
тановила новчану награду за инфор-
мацију која доведе до раскринкавања 
починиоца овог гнусног дела. У међу-
времену сазнајемо да је недавно била 
ухваћена група преступника који су по 
граду крали металне делове са зграда 
и других јавних и приватних објеката. 
Знајући високу цену бронзе, верујем 
да је то био узрок ове крађе, а не да је 
неко имао било какву намеру против 
наше заједнице и њеног научно-исто-
ријског наслеђа. Уверена сам да наши 
поклоници Николе Тесле и његовог 
дела неће бити обесхрабрени овим 
вандализмом и да ће не само обнови-
ти парк него га и даље проширивати. 
У том случају се озбиљан задак по-

ставља пред управу Црквено-школске 
општине ,,Свети Симеон Мироточиви,, 
у смислу адекватног обезбеђења да се 
оваква трагедија не би поновила.

Већи део мога живота у Канади 
сам провела у Калгарију. Била сам 
у групи од четири Тесла ентузијасте 
која је 2014. године тамо основала Те-
сла удружење (Calgary Tesla Society). 
Једна од првих иницијатива Удру-
жења било је подизање статуе Нико-
ле Тесле на кампусу Универзитета 
у Калгарију, са чијом реализацијом 
сам била, као пензионисана профе-
сорка из те средине, посебно задуже-
на. Тражили смо да нам се уступи 
само један квадратни метар просто-
ра, а у договору са архитектом Уни-
верзитета смо предложили локацију 
поред које највише пролазе студенти 
машинског и електроинжењерства. 
Били смо убеђени да је Никола Тесла 
идеалан пример свима, а посебно сту-
дентима инжењерства, не само као 
генијалан проналазач и архитекта 
двадесетог и двадесетпрвог века, него 
и као човек изузетних врлина. Ретко 
се среће тако скроман и несебичан чо-
век који је увек интересе човечанства 
стављао испред својих личних и коме 
је крајњи циљ био да овлада силама 
природе и стави их у службу људи, да 
би им се услови живота побољшали.   
Мада су средства била обезбеђена, 
цео пројекат урађен и гарантована 
обавеза подизања статуе и њеног 
даљег одржавања, ни након две го-
дине разговора, преговора и убеђи-
вања, од ректора до студената, нисмо 
добили одобрење. У међувремену смо 
на Универзитету, а у организацији 
студената инжењерства, одржали 
две презентације, које су доживеле 
огроман успех. Такође смо установи-
ли награду за студента иноватора, у 
Теслино име, но све то није помогло. 
Образложење је било да на Универ-
зитету треба да буде заступљена ап-

страктна уметност, а не статуе за које 
сви знају кога и шта представљају.

Следио је покушај да се негде у гра-
ду постави Теслина статуа, међутим 
ни тамо нисмо наишли на разуме-
вање и подршку. Овога пута је образ-
ложење било да градска управа не 
жели  да на такав начин фаворизује 
било коју етничку целину. 

Након тога је Зоран Милановић, ос-
нивач и председник Тесла удружења, 
предложио да се на имању наше 
цркве “Свети Симеон Мироточиви” 
направи меморијални парк, СПАРК, 
посвећен великим српским научни-
цима. Ова изванредна идеја одмах 
је прихваћена па је започело при-
купљање средстава. Списак имена 
организација и појединаца дарода-
ваоца је веома дугачак. Споменућемо 
само неколико: парохијани и други 
приватни појединци спонзори, Коло 
српских сестара, Црквено-школска 
општина, Српски фестивал и Тесла 
удружење. Многе радове су извели 
сами парохијани, као на пример бе-
тонирање, поплочавање, израда клу-
па и стубова-носача спомен плоча, 
уређење травњака и цветних леја. У 
првој фази су постављене четири спо-
мен плоче златом гравиране у брон-
зи, са ликовима и кратким информа-
цијама о биографији и најважнијим 
научним доприносима Николе Тесле, 
Михајла Пупина, Милутина Милан-
ковића и Милеве Марић-Ајнштајн. 
Свака плоча је била постављена на 
сопствени стуб, а три мања стуба су 
носила металне плоче са угравира-
ним именима приложника. Ова прва 
фаза СПАРК-а била је завршена про-
шле године у мају и свечано освећена 
за време Српског фестивала. Мало је 
рећи да је СПАРК понос свих нас који 
делимо корене са тим великим људи-
ма. Укупна вредност целог пројекта  
процењена је на 35.000 долара.  

СЛОВО

НЕЗАПАМЋЕН ВАНДАЛИЗАМ  У ПАРКУ ПОСВЕЋЕНОМ СРПСКИМ ВЕЛИКАНИМА

Пише: 
Др Мајда ЂОРЂЕВИЋ

ОСТАЛО 
САМО 
СЕДАМ 
ЦРНИХ 

СТУБОВА
Мало је рећи да је СПАРК понос свих нас који делимо корене са тим великим људима

Спомен плоча Николи 
Тесли пре вандалског 
чина у децембру

У СПАРКУ - у остали само црни стубови као 
сведоци незапамћеног вандализма
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СЛОВОУ СВЕТУ ЕКОНОМИЈЕ

Кичинер, 28. јануар 2024.

Прије неколико дана зове ме 
моја унука Јана, која је сту-
дент прве година студија на 

програму  Графичког дизајна и мар-
кетинга. Каже ми да је добила резул-
тат првог испита и да има оцјену 85. 
Похвалио сам је за добар старт на 
студију али она, уобичајено, у таквим 
приликама, осим похвале 
очекује и неку конкретнију 
награду. Данашњој генера-
цији младих, чоколада, бом-
боне, бакини колачи или 
уштипци нису оно чему ће 
се радовати.

После мог обећања да ће 
послије нашег разговора 
добити мој е- трансфер по-
клон, објаснила ми је да је то 
било из предмета Савреме-
не методе  комуникације са 
основном поентом на утицај 
вјештачке интелигенције и 
дигиталне технологије на 
ту област, као и на  цјело-
купан друштвено економски развој 
у цијелом свијету. Нисам јој хтио по-
кварити усхићење које је имала, па 
сам одглумио да ја не знам ништа 
о томе и да је молим да ми мало 
појасни шта је то вјештачка интели-
генција и какав ће бити живот на 
земаљској кугли, живећи у времену 
када ће многе функције од човјека 
преузети роботи, компјутери и  друга 
технолошка достигнућа везана за ко-
ришћење вјештачке интелигенције.

Знаш деда, рекла ми је, ти си жи-
вио у прошлом вијеку и тешко  је да 
ти  и твоја генерација  уопште схва-
тите шта ће се дешавати у наредних  
десет, двадесет или педесет година. 
Каже још, њима је професор рекао да 
је Међународни монетарни фонд већ 
објавио своје процјене, да ће у наред-
них петнаестак година више од 40 
одсто запослених у свијету остати без 
посла и уопште неће моћи наћи ново 

запослење, нити ће им запослење 
бити потребно. На нивоу сваке држа-
ве формираће се Фонд солидарности 
из кога ће сви незапослени добијати 
паре за живот. Живот ће бити супер, 
имаћемо мање стреса, више времена 
за дружење, забаву, спорт и туризам. 

Без обзира каква се представа о 
животним промјенама ствара  у гла-
вама нових генерација, а шта ми 
“старохани”о томе мислили, очито 
је да се иза “ брда ваља нешто вели-
ко”. Да ли долази будућност општег 
благостања, што се вјешто протура 
овој “дигиталној” генерацији, или 

ће то бити период почетка радикал-
ног смањења броја становника на 
земаљској кугли, тешко је проције-
нити, али, очито је, да се стварају 
услови тоталног овладавања свије-
том из једног центра, који ће за све 
то имати невиђено богатство и моћ. 
Нестаће државни суверенитет, нес-
таће све локалне валуте, а у употре-
би ће бити дигитални новац са којим 
моћници могу да спекулишу како 
год хоће. Класичан систем образо-
вања прогласиће се непотребним а 
са тим и некe уваженe професије, 
као што  су нпр. породични доктори 
или адвокати, умјесто којих ће сваки 
човјек имати могућност да код своје 
куће обави било који лабораторијски 
тест, као што данас  мјеримо крвни 
притисак или висину шећера у крви. 
На основу резултата теста вјештач-
ка интелигенција успоставиће нам 
дијагнозу, прописати лијекове и ако 

треба упутити нас роботу специјали-
сти за његово мишљење. Све би то 
било лијепо, када се то не би злоупо-
требљавало, као што се данас злоупо-
требљава интернет.

За правне случајеве биће потребно 
само да опишете који проблем има-
те и паметни робот адвокат, на бази 
огромне базе правне регулативе коју 
има, даће вам рјешење вашег слу-
чаја.

Дио вјештачке интелигенције ко-
ристимо и данас, па имамо паметни 
телефон, паметно ауто које иде без 
возача, паметне авионе – дронове, 

који лете без пилота и многе 
друге ствари које су постале 
свакодневица. 

Док ово пишем сјетих се 
слике објављене у новинама, 
да је у једној малој балканској 
општини свечано отворена 
Паметна клупа, која се нала-
зи у центру града. На слици 
се види да је то најобичнија 
клупа, на којој сједи начел-
ник општине и двије младе 
особе са њим, које му аплау-
дирају. До клупе је доведена 
струја и на њену бочну страну 
причвршћена је утичница, да 
се могу надопуњавати памет-

ни телефони. Очито је да се ради о 
веома значајном “развојном” пројек-
ту, који ће допринијети бржем раз-
воју општине и заустављању одласка 
младих у иностранство.

Вјештачка интелигенција је већ 
ушла и у област финансија и инвес-
тирања новца, тако да је све више  
инвеститора, који пласирају новац 
на берзама капитала, не користећи 
услуге финансијских савјетника него 
робот савјетника, чија услуга је мно-
го јефтинија (0.2 до 0.5 одсто). Поред 
тога,  једноставнија је технологија 
рада и праћења тржишних кретања 
на основу којих робот мијења инвест-
мент и покушава да направи што 
је бољи поврат. Досадашња иску-
ства говоре да инвестменти са робот 
савјетницима дају скоро исти резул-
тат који су постигли тимови инвести-
ционих професионалаца и портфо-
лио менаџера.  СЛОВО

ЖИВОТ У ВРЕМЕНУ ВЛАДАВИНЕ ВЈЕШТАЧКЕ ИНТЕЛИГЕНЦИЈЕ

ВЛАДАЊЕ СВИЈЕТОМ 
ИЗ ЈЕДНОГ ЦЕНТРА

Нестаће државни суверенитет, нестаће све локалне валуте, а у употреби ће бити дигитални новац са 
којим моћници могу да спекулишу како год хоће

Пише: 
Богдан КАРИШИК

Илустрација:  
Неђељко  УБОВИЋ
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Његово краљевско височан-
ство принц наследник Фи-
лип Карађорђевић од 

Србије и Југославије воли Београд, 
воли Србију и свој живот у свему 
томе. Од када се доселио на Врачар, 
у Београд, са својом породицом, на 
Видовдан 2020. године, недалеко од 
Храма Светог Саве, где је одрастала 
и његова супруга Даница, ужива 
у сваком тренутку гледајући своју 
децу, малог принца Стефана и 
принцезу Марију, како одрастају у 
својој земљи са својим народом.

- Мислим да је за династију важно 
да Карађорђевићи, после више де-
ценија, буду заиста међу својим на-
родом, да се рађају овде, у Србији, 
да им српски буде матерњи језик, да 
одрастају упијајући менталитет, оби-
чаје и традицију нашег народа, баш 
као што је то сада случај са мојом де-
цом Стефаном а сада и са Маријом. 
Срећан сам што моја деца имају оно 
што моја браћа и ја нисмо имали, а 

то је могућност да одрастамо у својој 
земљи са својим народом - каже 
Њ.К.В. принц наследник Филип Ка-
рађорђевић у разговору специјално 
за часопис СЛОВО.

- Шта је прво добро што сте при-
метили и осетили у Србији када 
сте се настанили овде?

- Значај јединства породице. У Ср-
бији, за разлику од доброг дела за-
падног света, породица је сачувана, 
она је ослонац и стуб, још увек вла-
да осећај заједништва, и то је нешто 
што је изузетно важно за васпитање 
и формирање детета у здраву и јаку 
личност. Мислим да је то изузет-
но важно и због тога се Даница и ја 
трудимо да наша породица и наша 
деца имају приоритет у свим нашим 
активностима, пословима и улогама 
у друштву које имамо. Непуна два 
месеца по досељењу у Србију, отпу-
товали смо у Херцеговину, где смо у 
Требињу провели двадесетак дана. 
Имали смо благослов да тада упозна-
мо и проведемо доста времена са 
блаженопочившим владиком Ата-
насијем. Време проведено са њим и 
лекције које нам је дао, пратиће нас 
читавог живота. У нашим животи-
ма, као и у животима највећег броја 
Срба, верујем, наша православна 

вера и обичаји које кроз православље 
негујемо, играју изузетно важну и 
значајну улогу. То је нешто што же-
лимо да пренесемо нашој деци, и 
нешто што можда и не би било тако 
да нисмо донели непоколебљиву 
одлуку да свој живот и живот наше 
деце вежемо за Србију.

- Шта би требало мењати у Ср-
бији? 

- Србију волимо такву каква је, јер 
је наша отаџбина. Није савршена 
али је баш зато волимо, са својим не-
достацима и фантастичним лепота-
ма. Људи стално говоре о стварима 
које су лоше и које треба мењати а 
толико много је позитивних ствари 
које треба истаћи и због којих мора-
мо бити задовољни и захвални Богу. 
Менталитет и суштинска доброћуд-
ност нашег народа су нешто што се 
ретко среће у свету, наше чувено 
гостопримство, смисао за хумор, али 
и невероватна природа и природни 
потенцијали које би могли много 
више искористити на добробит на-
шег народа. Наравно, не треба затва-
рати очи пред нечим што се мени не 
допада, а то је та поларизација која 
је створена кроз политички систем, 
и која ствара озбиљне и непотребне 
изазове у друштву због којих народ 

СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.
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Морају се створити услови да се српска дијаспора много више укључи у токове 
и процесе који се одвијају у матици, како би се одржао наш српски идентитет, 
каже Његово краљевско височанство принц наследник Филип Карађорђевић

ЗА СЛОВО ГОВОРИ ЊЕГОВО КРАЉЕВСКО ВИСОЧАНСТВО ПРИНЦ НАСЛЕДНИК ФИЛИП КАРАЂОРЂЕВИЋ 
ОД СРБИЈЕ И ЈУГОСЛАВИЈЕ

ПРИЧА СА НАСЛОВНЕ СТРАНЕ

Пише:
Дијана ДИМИТРОВСКА

НАШ НАРОД
У РАСЕЈАЊУ 
НАЈБОЉИ ЈЕ

АМБАСАДОР
СРБИЈЕ

Српска 
дијаспора се 
мора више 
укључити 
у токове уи 
матици- њ.к.в. 
принц Филип 
Карађорђевић

вера и обичаји које кроз православље 
негујемо, играју изузетно важну и 

СРБИЈЕ
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има само штете. Али то су озбиљне 
мањкавости републиканског др-
жавног уређења, и заиста верујем да 
решење тог проблема лежи у поврат-
ку на оно што је Србија најдуже била 
у својој историји – краљевина. Устав-
на парламентарна монархија у којој 
ни једна политичка странка неће 
имати монопол над државом и неће 
јој бити дат простор за злоупотребу 
народа.

- Када вам дођу гости из 
иностранства, шта им показујете 
у Београду и Србији?

- Своје госте волим да одведем на 
Опленац. Задужбина краља Петра 
I, црква Светог Ђорђа на Опленцу и 
породични маузолеј наше породице 
и династије Карађорђевић нешто 
су чиме се наш народ поноси, а посеб-
но jа као директни потомак и наслед-
ник славног вожда Карађорђа, 
кнеза Александра, краља Петра 
I, краља Александра I, краља 
Петра II… Са Опленца нико ни-
када није отишао а да није понео 
најлепше утиске. Наравно, волим 
својим пријатељима да покажем и 
бројне знаменитости Београда и Ср-
бије, али Опленац је увек прва и не-
заобилазна тачка. Волео бих да, када 
се услови за то стекну, своје госте во-
дим и на Косово и Метохију. Сусрет 
са Високим Дечанима, Грачаницом, 

Богородицом Љевишком у Призрену 
и бројним другим српским светиња-
ма на Косову и Метохији одузимаjу 
дах и улазe дубоко под кожу сваког 
човека. 

- Колико као члан краљевске 
породице можете да утичете на 
међународну заједницу да зауз-
ме позитиван став према Србији 
и да помогне?

- Међународна заједница комуни-
цира искључиво са изабраним поли-
тичким представницима једне држа-
ве. Оно што ми можемо и што чинимо 
јесте да у непосредним контактима 
са дипломатама потенцирамо српске 
интересе. Али и у контакту са другим 

члановима краљевских породица у 
свету, као и са рођацима трудимо се 
да представимо Србију у најлепшем 
могућем светлу како и доликује.

Требало би да ми као народ будемо 
јединственији, мудрији и да стратеш-
ки приступамо решавању нагоми-
ланих националних проблема. Не 
мислим да решење проблема лежи у 
великој снисходљивости према вели-
ким силама, биле оне са запада или 
са истока. Морамо наћи начин да 
их подстакнемо да заузму другачији 
став према Србији. Сигуран сам да је 
то могуће.

- Шта је по вама најважније да 
Србија уради за своју дијаспору?

- Да обрати више пажњу на своју 
дијаспору. За почетак, ми немамо ни 
приближно тачан податак колика 
је наша дијаспора, где се она нала-

зи… Затим, требало би ојачати везу 
српске дијаспоре са матицом а да то 
нису једном или два пута годишње 
догађаји на којима се наш народ из 
дијаспори окупи. Морају се створити 
услови да се српска дијаспора мно-
го више укључи у токове и процесе 
који се одвијају у матици, како би се 
одржао наш српски идентитет. Да 
се обезбеде школе и часови српског 
језика за децу, уџбеници, јер знање 
језика је најважније. Ја нисам имао 
прилику да научим српски језик као 
мали, као ни моја браћа, јер нам је 
због наше мајке, шпанске и бразил-
ске принцезе Марије да Глорије од 
Орлеана и Браганце матерњи језик - 
шпански. Активно учим српски језик 
који је веома тежак и схватам колико 
би ми било лакше да сам га савладао 
у школском добу.

Свакако нико не може бити бољи 
и кориснији амбасадор Србије од на-
шег народа који живи у разним др-
жавама у расејању.

- Какав је став Европе и Амери-
ке према Србији, да ли се мало 
променио?

- Cтав великих сила је увек онакав 
какав њима одговара. Ако видимo 
шта се све дешава на Косову и Мето-
хији, како остајемо без сваког обриса 
суверенитета у својој јужној покраји-
ни, како се имплементирају одлуке 
и договори, онда вам је јасно какав 
је однос и Америке и Европе према 
Србији. 

- Шта најчешће, лично или са 
породицом, доживљавате када 
сте у сусрету са обичним људи-
ма?

- Добијамо пуно љубави од нашег 
народа, пуно осмеха, загрљаја, речи 
подршке… Тешко је то препричати, 
али та срдачност и тај однос који срп-
ски народ има према династији Ка-
рађорђевић и нама лично је нешто 
што је заиста част и привилегија, али 
и обавеза и одговорност.

- Да ли се сећате када су вам и 
како причали историју ваше по-
родице?

- Нажалост, yглавном кроз понеку 
анегдоту мог оца, али генерално вео-
ма мало... И мислим да је то једна од 
највећих грешака, коју се ја трудим 
да сада исправим са својом децом. 
Стефан са својих непуних шест го-
дина зна о историји своје породице, о 
својим прецима, о Србији… Мислим 
да је то од изузетног значаја за сваког 
Србина, а посебно за неког ко је члан 
краљевске породице, каже на крају 
разговора његово краљевско висо-
чанство принц наследник Филип 
Карађорђевић.  

СЛОВО

СЛОВОПРИЧА СА НАСЛОВНЕ СТРАНЕ

Кичинер, 28. јануар 2024.
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КРАЉЕВИНА ЈЕ У ГЕНЕТСКОМ КОДУ СРПСКОГ НАРОДА
- Шта мислите, да ли Срби воле краља?
- Многи Срби које смо имали прилику да упознамо имају леп однос према монар-
хији, и неким, за њих лепшим временима, сећају се прича својих родитеља, баки 
и дека који су живели у Kраљевини и волели краља. Мислим да је то у генетском 
коду нашег народа. Мислим да српски народ има посебан однос и поштовање пре-
ма круни. То нису успели да униште вишедеценијским пропагандама, забранама 
и прогоном Карађорђевића са ових простора. Kад све то није успело у Србима да 
убије љубав према краљевини - какав је онда однос Срба према институцији краља. 
Посебно мe радује све већи број младих људи који се интересују и који подржава 
круну и династију.

Србију волимо такву каква је, то 
је наша отаџбина- њ.к.в. принц 
Филип Карађорђевић
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СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

У СВЕТУ ПОЗОРИШТА

ПРЕМИЈЕРОМ ПРЕДСТАВЕ "ДУПЉАЦИ" ОTBOРEN НОВИ КУЛТУРНО СПОРТСКИ ЦЕНТAР У ЧИКАГУ

Чикашка, односно америч-
ка премијера позоришног 
комада ,,Дупљаци,, крајем 

новембра 2023. године, коју је 
написао Драгиша Кашиковић 
средином седамдесетих година 
прошлог века, направила је видни 
помак у културном животу аме-
ричких Срба. Овом премијером 
отворен је нови Културно спортски 
центар и ново позориште у Чика-
гу, а српска заједница добила је 
већу и садржајнију понуду култур-
них дешавања.

Један од редитеља и писац који 
је адаптирао Кашиковићев сцена-
рио у комаду ,,Дупљаци,,, носилац 
целе идеје поновног постављања 

овог позоришног комада Миодраг 
Јакшић, председник Матице ис-
ељеника Србије, истиче:

- Мотив за постављање ове позо-
ришне представе, комедије у че-
тири чина ‘’Дупљаци,, Драгише 
Кашиковића лежи у чињеници да 
се на један прави начин одужимо 
великану српске националне ми-
сли какав је Драгиша Кашиковић 

заиста био, за све што је урадио за 
српски народ у исељеништву. И 
не само то, његова највећа брига 
и преокупација је била да се на-
род у отаџбини ослободи комунис-
тичких окова. Радио је цели свој 
живот управо на томе да се Срби 
освесте и направе тај искорак и 
да се врате себи. Због таквог рада 
и ставова измасакриран је зајед-

Пише:
Нина СТОЈКОВИЋ
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СЕЋАЊЕ НА ЛИК И ДЕЛО 
ДРАГИШЕ КАШИКОВИЋА

- Мотив за постављање ове позоришне представе, комедије у четири чина “Дупљаци’” Драгише 
Кашиковића лези у чињеници да се на један прави начин одузимо великану српске националне мисли 
какав је Драгиша Кашиковић, каже Миодраг Јакшић, председник Матице исељеника Србије и један од 
редитеља представе “Дупљаци”

ЛИДЕР СРПСКЕ ПОЛИТИЧКЕ ЕМИГРАЦИЈЕ
Драгиша Кашиковић (1932- 1977) по образовању је био правник а по нарацији 
новинар, писац, карикатуриста и преводилац. Сем новинарских чланака и репор-
тажа, писао је и песме и приче за децу, афоризме, сатиричне приче и позоришне 
комаде, такође се бавио карикатурама и сликарством. Рођен је у Хаџићима а шко-
ловао се у Сарајеву, Београду, Љубљани и Америци. Врхунски и свестрани уметник 
и интелектуалац какав је био говорио је енглески, немачки, француски и служио 
се шпанским. Као окорели антикомуниста био је лидер српке политичке емигра-
ције. Свирепо је ликвидиран због својих ставова и антикомунистичког деловања у 
просторијама СНО, када је био на позицији главног и одговорног уредника гласила 
СЛОБОДА. Том приликом је ликвидирана и његова поћерка Иванка Милошевић, 
која је тада имала девет година.

Сцена из представе ,,Дупљаци,,
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Кичинер, 28. јануар 2024.

но са својом поћерком, која је не-
срећним случајем била присутна. 
Некако је почело, да тако кажем, 
да замире временом и његов лик и 
дело. Ову представу сам радио пре 
тридесет година у Србији, када је 
народ почео национално да се ос-
вешћује. На тај начин кроз пред-
ставу, између осталог, смо афир-
мисали његов лик и стваралаштво 
наступајући са комадом свуда 
по српским позориштима широм 
земље. Сада је некако дошло вре-
ме, с обзиром да у Чикагу има но-
вопридошлих генерација младих 
али о оних национално свесних, 
те се и они сада кроз ову представу 
преиспитују у сазнавању ко је био 
Драгиша Кашиковић. Он је оста-
вио огромно дело иза себе, не само 
кроз ову комедију него и кроз афо-
ризме, есеје које је писао као и кроз 
слике и сликарство, неизоставним 
новинарским радом и уређивањем 
листа СЛОБОДА, који је својом 
уређивачком политиком подигао 
на један виши ниво. У том смислу, 
ти великани у нашој емиграцији, 
какав је он био, заслужили су да 
их се, не само сећамо повремено, 
него да будемо стално у контак-
ту са њиховим идејама и да про-
налазимо себе у томе што су они 
радили. Драгиша Кашиковић је, 
без сумње, један од тих неумор-
них наших умова у Чикагу и целој 
Америци, који је средином про-

шлог века постављао и поставио 
темеље српске националне мисли 
у УСА и у целом свету. Сплетом 
околности, некако је било природ-
но да оснивањем Српског драм-
ског позоришта овде у Чикагу, ови 
дивни глумци на челу са Игором 
Обрадовићем одиграју баш ову 
представу и на тај начин врати-
мо Кашиковића и његово дело у 

Чикаго. Овај позоришни комад је 
истинска посвета лику Драгише 
Кашиковића.

Позоришна представа ‘’Дупља-
ци” је премијерно изведена 25. 
новембра 2023. године у новом 
Спортско - културном центру 
‘’Никола Тесла’’ при храму Свeтог 
Николе у Лајонсу, надомак Чика-

га. Уз велико интересовање, које 
представу прати, играна је још два 
пута, од тога је једно играње било 
у сали храма Светог Саве у Ин-
дијани. Ова представа је сатирич-
на комедија у четири чина, текст 
представе је написан средином 
прошлог века управо у Чикагу где 
је Драгиша Кашиковић живео и 
стварао. Изузетно надарени и вис-
прени Кашиковић је у том периоду 
био главни и одговорни уредник 
листа ,,Слобода’’.

Прича комада је подељена у две 
временске и просторне средине. 
Чикашку кафанску атмосферу је 
мајсторски описао кроз врцаве и 
сатиричне дијалоге а родну палан-
ку негде на простору Балкана у 
овом случају Босне и Херцеговине, 
одакле је и сам Кашиковић био ро-
дом, у чаршијским и паланачким 
односима и релацијама.

Представом доминира свест 
људи који и кад се физички раселе 
са своје родне груде, доносе у нову 
средину, ма где она била у свету, 
истоветни менталитет и у новом 
простору настављају исто тако да 
живе. Прича о малом- великом 
човеку, спакована у атмосферу 
кафанског миљеа као незванич-
ног политичког и социјалног по-
лигона, где се све зна и решава и 

наставак на страни 36

АКТЕРИ
У комаду ,,Дупљаци,, за сваку похва-
лу играју:
Игор Обрадовић, Антоније Кова-
чевић, Саша Лукић, Милан Кр-
куш, Ненад Младеновић, Алек-
сандар Жигић, Тамара Весна, 
Филип Жигић, Димитрије Кова-
чевић, Стив Спремо, Михајло и 
Јана Јакшић и Миодраг Јакшић. 
Режију потписују Игор Обрадовић 
и Миодраг Јакшић, који је комад 
адаптирао. Сценографију за предста-
ву је направила Биљана Глоговац.

Миодраг Јакшић и протојереј Немања Тешић Глумци позоришне представе ,,Дупљаци,, у Чикагу
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једномишљеничке комунистичке 
паланке, која само жели да ућа-
ри и да се огребе, прати главног 
јунака кога у представи бриљант-
но игра Игор Обрадовић. Наш 
јунак је и помало нејасно обеле-
жен као политички емигрант који 
после Париза долази у ново место 
и државу па право у српску ка-
фану, где му дружина из кафане 
помало злурадо и подсмешљиво 
обезбеђује запослење на Аљасци. 
У другом чину је на повратку за 
родно место, опет иста кафана, јер 
је он истински пун захвалности, 
затиче исти миље који је оставио. 
Други део представе је расплет и 
кулминација у родном крају који 
се трагично завршавају за нашег 
јунака. Маштовито хумористични 
и сатирични дијалози кроз целу 
представу осликавају политичку 
свест и ставове које је Кашико-
вић са посебном пажњом неговао. 
Текст сажето осликава однос еми-
грације према америчким и према 
југословенским властима у том 
добу, кроз хумор зачињен сатиром. 
Ликови се утркују да изнесу своје 
личне ставове и да за исте добију 
општу валидацију, односно да по-
казу да су баш они у праву.

Оно што је изузетно занимљиво 
за ову представу је дебитантски 
наступ у позоришту многих лично-
сти из јавног савременог чикашког 

живота. У представи играју ско-
ро сви представници новинарске 
бранше који живе и раде у Чикагу 
и три пара очева и синова, један 
брачни пар, чикашки фотограф и 
музичар као и познати филмски 
радник.

Новооснованом Српском драм-
ском позоришту за децу и одрасле 
ово је прва представа за одрасле 
коју су одиграли на велико за-
довољство чикашке позоришне 
публике. Уједно овом представом 
званично је отворен и Спортско 
- културни центар ,,Никола Те-
сла,, при храму Светог Николе у 
северозападном чикашком пред-
грађу Лајонс.

Старешина храма Светог Нико-
ле протојереј Немања Тешић 
истиче:

- Хвала Богу, окупљамо се овде 
у нашем културном спортском и 
духовном центру ‘’Никола Тесла’’ 
на нашем новокупљеном имању и 
моје срце је заиста препуно јер се 
остварује оно што нам је била пр-
вобитна замисао да ова парохија 
окупља људе, не само око наших 
традиционалних манифестација и 
дешавања, већ и овако на оваквом 
културно нивоу, што нам је и био 
циљ. Ова представа и премијера 
су једно изузетно достигнуће но-
вог Српског драмског позоришта 
за децу и одрасле које овде сада 

живи и ради при нашем Култур-
ном центру. Лепота је и изузетна 
част што је овом представом зва-
нично отворен Културни центар 
,,Никола Тесла,, и то управо овом 
представом о емигрантима, чуве-
ног Драгише Кашиковића. Њему 
и многима другима који су пре 
нас дошли и који су нам оставили 
у аманет наслеђе ово је прилика 
да им се одужимо и да продужи-
мо где су они стали, да сабирамо 
и окупљамо наш народ. Циљ нам 
је да овај центар живи надаље, 
тако у краћем року имамо још 
неколико представа, спортске ак-
тивности овде активно раде већ 
годину дана, фолклор такође а 
покренута је и Српска школа у са-
радњи са нашом матицом, драгим 
генералним конзулом Дамјаном 
Јовићем, министарством просве-
те и канцеларијом за дијаспору и 
нашим драгим Арно Гијомом. 
Деца су срећна, овај простор живи, 
људи су ту и то је најважније. Ре-
новирање простора је у току, онако 
како ми будемо украшавали нашу 
душу, тако ће се украшавати и овај 
простор, заиста прелепо.

Интересовање за сва извођења 
је било велико, тражила се кар-
та више а могућа су и гостовања 
представе ,,Дупљаци,, широм 
Америке. 

СЛОВО

Љубитељи позоришта у Чикагу испунили су салу до последњег места

Ф
от

о:
 П

ри
ва

тн
а 

ар
хи

ва



37

СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

МАНАСТИРИМА У ПОХОДЕ

Тешку животну причу има 
херцеговачки манастир Жи-
томислић, крај Неретве. Тежу 

од самог камена у који су га суседни 
Хрвати претворили, минирајући га 
до темеља у рату деведесетих годи-
на прошлог века. Али има и љубав 
народа, цркве и његове светости па-
тријарха Павла, који су га изнова 
подизали, сакупљајући стари камен 
да кроз њега богомоља опет живи. 

Дубоко у прошлост иду корени 
манастира Житомислић. Још од 
Косовског боја 1389. године, када су 
калуђери добили земљу, како се у 
једном спору око земље из 1677. го-
дине наводи.

Није записано када је тачно и ко 
подигао цркву Благовести Пресве-
те Богородице у Житомислићу који 
ће постати важно културно и верско 
средиште Срба.

У њему је цветала преписивач-
ка школа и дијаци су израђивали 
рукописне књиге, обогаћујући своју 
ризницу због чега је она била једна 
од богатијих. Манастир одржава тес-
не везе са Хиландаром, мајком свих 
православних манастира, а жито-
мислићки калуђер Виктор постао 
је и архимандрит Хиландара. 

Манастир Житомислић обновљен 
је 1563. године и то средствима 
браће Милорадовић-Храбрен, 
који су били познати задужбинари 
и велможе. Родоначелник братства, 
војвода Стјепан Милорадовић, 
помиње се 1416. 

Почетком 18. века браћа Михајло
и Гаврило Милорадовић, чији 
су се преци иселили у Русију, дола-
зе да посете своју задужбину Жи-
томислић и доносе дарове Петра 
Великог, а 1711. године у време 
руско-турског рата, Михајло као 
„српски пуковник“ борави на Це-
тињу и на Видовдан, са владиком 
Данилом Другим Петровићем, 
објављује проглас о устанку против 
Турака. 

Много је дарова добио манастир, а 
међу њима и царске позлаћене две-
ри које је 1675. године проигуман 
Серафион дао да се израде.

Али стићи ће време кад царске 
двери више неће имати ко да отво-
ри. Усташе ће 26. јуна 1941. године 
убити свих осам монаха и бацити 
их у јаму Видоња. Пуст манастир 
су крајем 1941. године спалили Хр-

вати и Немци, пошто су претходно 
опљачкали манастирску ризницу, 
архиву и библиотеку. 

Некако је затим опет живот враћен 
у њега. Нису заборављени побијени 
монаси и пред рат, деведесетих го-
дина, осам мученика је пребачено 
из јаме у гробницу, уз саслужње па-
тријарха Павла.

Али, ни манастир ни његови муче-
ници нису имали мира. Хрвати ће 
га до темеља динамитом срушити 

у јуну 1992. године. Чак је спаљен и 
миниран гроб новомученика жито-
мислићких монаха.

На ново зло, опет је стигло добро. 
Народ и црква подигли су свој ма-
настир, предано сакупљајући сваки 
здробљени камен. Стала је на ноге 
опет житомислићка црква коју је 
2005. године освештао патријарх 
српски господин Павле маја месеца 
2005. године. Његова љубав и добро-
та - ипак су победили зло. 

СЛОВО
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Манастир, чији корени иду до Косовског боја, рушен је али га је љубав патријарха Павла подигла из мртвих

МАНАСТИР ЖИТОМИСЛИЋ КРАЈ НЕРЕТВЕ 

Пише:
Дијана ДИМИТРОВСКА

ЉУБАВ И 
ДОБРОТА 

ПОБЕДИЛИ 
СУ ЗЛО

Манастир 
Житомислић 
одржава 
тесне везе са 
манастиром 
Хиландар

БРАТСТВО
Житомислић је био женски мана-
стир до рата деведесетих када је 
сестринство избегло. Данас је мушки 
манастир. Архимандрит Данило 
(Павловић) и братство манастира 
се старају о светињи.
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Александра Ђорђевић, 
рођена 1984, српска је спи-
сатељица, аматерска сли-

карка и професорка енглеског и 
италијанског са седиштем у Ди-
зелдорфу. Објавила је три романа: 
Девет годишњих доба, Транс: Ми у 
честицама времена и Живот после 
смрти, као и збирку поезије Дом.
n Kако и колико је живот 

у различитим градовима и 
земљама утицао на Ваше ст-
варалаштво и инспирацију за 
писање?

- Моје рано детињство је обе-
лежила Канада, градови Нија-
гара Фолс и Торонто, а сећање 
дели време на оно пре и на оно 
после. Измештање из природне 
средине у раном узрасту била је 
велика прекретница у мом живо-
ту. Прво одвајање и раздвајање 
на моје и твоје опазила сам кроз 
призму тог искуства, које сам тек 
много касније освестила. Верујем 
да је тада изникла у мени клица 
разумевања за оно што је друга-
чије. Понела сам са собом и љубав 
према мелодији језик, мој главни 

погон што се писања тиче. Међу-
тим, ја нисам рођена у Канади и 
врло добро сам се сећала и свог 
пређашњег живота, па је у исто 
време то измештање било и за-
страшујуће; поготово што свет у 
то доба није био повезан на начин 
који је то данас. То ме је нагнало 
да гравитирам ка свом језику, 
култури, наслеђу. Чим би се окол-
ности измениле, ја бих тежила 

супротности. Када сам се одселила 
у Немачку, прве две године биле 
су прожете патњом. Много вели-
ких промена се догодило у исто 
време: завршила сам факултет, 
запослила се, удала се, напусти-

ла посао, променила земљу. То је 
углавном доба кад се човек осамо-
стаљује, а ја сам се само физички 
била удаљила од својих родитеља. 
Просторна дистанца ми је помогла 
да боље сагледам себе и подвучем 
линију између онога што сам ја, 
назовимо то јединственим језгром 
које свака душа носи, и колажа 
састављеног од драгих људи, шко-
ле и учења која су ме обликовала. 

Сматрам да је измештање у сва-
ком смислу подстицајно за развој, 
било да је географске, културо-
лошке или неке друге природе. 
Уметнику је потребно одузети тло 
под ногама, укинути доток кисео-

ЗА СЛОВО ГОВОРИ АЛЕКСАНДРА ЂОРЂЕВИЋ, КЊИЖЕВНИЦА И СЛИКАРКА ИЗ ДИЗЕЛДОРФА

Пише:
Неда ГАВРИЋ

ДА ПРЕВАГНЕ ТЕЖЊА КА ДОБРОМ
n Kада говоримо о технологији, посебно вештачкој интелигенцији, како 
они утичу на наш однос према књигама и читању? 
- Још се упознајем са дометима вештачке интелигенције, али моја спонтана реак-
ција на све што сам досад видела била је одушевљење. На крају крајева, те алгори-
тме створио је човек и ја је не схватам као конкуренцију, али ме је страх од „Фран-
кенштајна“. Другим речима, ја у свему видим прилику, а то није проблем кад су 
циљеви племенити. Тек ћемо се сусретати са фрустрацијама и комплексима ниже 
вредности кроз креације вештачке интелигенције и надам се ће неко разумно биће 
из скорије будућности маси указати на прави пут. Кукавице и људи без покрића, 
жељни ововремене моћи, злоупотребили су и злоупотребиће технологију, али то не 
значи да је клица зла у технологији, већ као што је одувек и било, у човеку. Дуал-
ност дакако не можемо истиснути из света, али можемо се позиционирати, свако 
понаособ, тако да тежња ка добром превагне.

ЖИВИМО У
ДОБУ ВЕЛИКИХ 

КОНТРАСТА, 
МОГУЋНОСТИ

И ЗАБЛУДА
Уметнику је потребно одузети тло под ногама, укинути доток 
кисеоника у крајњој линији, како би у бестежинском стању, 
кроз привремени расцеп од сопствене личности сагледао 
и осетио оно што је било, оно што јесте и оно што ће бити, 
изван и изнад појединца, каже Александра Ђорђевић

Моја машта 
се разлива 

преко мојих 
могућности 

- Александра 
Ђорђевић
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ника у крајњој линији, како би у 
бестежинском стању, кроз прив-
ремени расцеп од сопствене лич-
ности сагледао и осетио оно што 
је било, оно што јесте и оно што 
ће бити, изван и изнад поједин-
ца. Моји литерарни почеци сежу 
у период пубертета. Са једанаест 
година сам почела интензивно да 
пишем поезију, у периоду студија 
писала сам фрагменте, а жеља и 
храброст да своју визију света по-
делим са јавношћу подудариле су 
се са мојим тридесетим рођенда-
ном. Од тада је прошло девет годи-
на, ја сам се променила, обгрлила 
све што ми је Бог пружио, научила 
да нико до мене саме не може да 
одреди и „испише“ ко сам ја. Стога 
у роману који тренутно пишем об-
рађујем искуство јунакиње која је 
рођена у Немачкој. Сматрам вели-
ким богатством то што ми је дато 
да се загледам изблиза у две раз-
личите средине и два различита 

језика, која, кад се сведу рачуни, 
умногоме наликују једни на друге.
n Сматрате ли да су друштве-

не мреже и интернет утицали 
на начин на који људи читају и 
приступају књижевности

- Несумњиво јесу. За неки вред-
носни суд ми недостају експер-
тиза и историјска дистанца, али 
оно што могу да кажем јесте да 
живимо у добу великих контрас-
та, могућности и заблуда. Људи 
упијају много више садржаја у 
много краћем времену, прерађују, 
можда и не, копирају, прослеђују, 
мање су критички настројени пре-
ма прочитаном, много брже граде 

суд. С једне стране, за самокритич-
ну личност жељну знања, дигита-
лизација је благослов, али за неси-
гурног човека слабе воље и вере, 
каква је можда већина, она je мач 
са две оштрице. Ни квалитативно 
ни квантитативно не видим диги-
тализацију као претњу књизи, ра-
дије као њену допуну. Радо читам 
и на киндлу увиђајући предности 
као што су практичност, хватање 
белешки, подешавање позадине 
у складу са добом дана, иако не 
представља замену за искуство 
читања и држања у руци штампа-
не књиге. Оно чему сведочимо на 
друштвеним мрежама само је пре-
слика механизама који суделују у 
друштву, а опасности су свакако 
ту услед мањка (само)контроле 

и диктата тржишне политике и 
маркетинга. Надаље, сама дефи-
ниција књижевности је данас по-
стала флуидна, али верујем да су 
људи који читају из првенствено 
естетских, моралних, духовних и 
интелектуалних разлога у сваком 
друштву и добу у мањини. Они 
вероватно уживају у приступач-
ности књижевности, а надам се да 
се и они који имају мање афини-
тета према читању кроз инстант 
импулсе с времена на време заин-
тригирају и да им то отвори путеве 
којима можда иначе не би пошли. 
Верујем да би се то дешавало и 
кроз сусрете и разговоре, дакле у 

СЛОВОУ СВЕТУ КЊИЖЕВНОСТИ
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УЛОГА КЊИЖЕВНОСТИ
n Kако видите улогу књижев-
ности у данашњем свету, који је 
све више окренут технологији и 
брзој конзумацији информација?
- Рекла бих да се њена улога није про-
менила. Можемо јој данас придати 
већи значај. За мене је улога књи-
жевности да просвети, просветли, 
укаже, отвори, понуди, пита, погоди, 
оплемени, освести, пробуди, уздиг-
не и забави, да ли у виду критике 
данашњег света или као модус ин-
телигенди. Свет је одувек био више 
окренут материјалном прогресу него 
књижевности, ал’ опет је књижевност 
преживела и надживела све друге, 
„ниже“ облике људског постојања.

Александра Ђорђевић у породичном окружењу
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Кичинер, 28. јануар 2024.

аналогном свету, али вероватно 
много ређе и спорије. Што се пи-
сања тиче, видим себе и уопште 
писца као врсту киборга. За оне 
који то умеју, све што смо досад 
могли и умели, можемо да уна-
предимо. Исто тако је једностав-
но злоупотребити изворе, узоре и 
алатке, али мислим да се ту више 
не крећемо у домену уметности 
већ wannabe „културе“.
n Kолико је важно, поготово 

у овом времену, писати и при-
чати о одржавању унутрашње 
лепоте и мира у сваком од нас?

- И те како је важно. Рођени смо 
у прелепом свету, а уништавамо га 
како бисмо га прилагодили, под-
редили и угодили нашим потреба-
ма и пожудама. Писати, причати, 
тесати, рибати, служити, трпети 
и стрпети се - све је то важно. И у 
томе треба пронаћи праву меру јер 
не постижемо мир и лепоту само 
ако се експлицитно бавимо овим 
темама. Затрпавамо љубав тре-
нутним ужицима и страстима, и 
потребно ју је избављати, као што 
сребро морамо редовно да чистимо 
како бисмо одржали сјај. Уколико 
нисмо увежбани, много теже ће 
нам пасти да се домогнемо повр-
шине. Религија или религије данас 
такође доживљавају велику тран-
сформацију и реформацију, али о 
томе би боље говорили социолози и 
теолози. Привлаче ме продуховље-
ни људи без обзира да ли са Богом 
разговарају под окриљем неке од 
светских религија или имају аутен-
тичан приступ духовности. Допада 
ми се и теза протојереја Алексан-
дра Шмемана о томе да хришћан-
ство представља крај религије у 
догматском смислу, односно да је 
хришћанство начин живота који 
садржи, али превазилази литур-
гијске обреде, и да је схватање Све-
те литургије као каквог мистичног 
култа ограничено. Свакако да по-
стоји ритуална природа литургије, 
али она је много више од тога, за 
мене лично симболични приказ 
онога што верујући, тражећи човек 
целог свог живота покушава - да 
призове Бога. Оно што не смемо за-
боравити јесте да се мир, једном кад 
смо га успоставили, неће одржава-
ти сам од себе јер живот иде даље. 
Само кроз прегнуће опет ћемо се 
избавити, кроз страдање опет про-
чистити, кроз веру опет уздићи.
n Сматрате ли да уметност 

има моћ да промени свет и 
људска мишљења?

- Да. Уметност и човек (који чује 
Бога у себи) имају ту моћ. У мом 
стваралаштву све је то флуидно. 
Определила сам се за писање јер 
сам чула позив и сматрам да сам 
на том пољу одскочила од просека; 
ликовно стваралаштво је за мене 
вид бивствовања, па и не размиш-
љам много о улози коју има. Сма-
трам да је сваки писац стидљиви 
глумац. Људи окренути уметности 
и лепом генерално обједињују у 
себи различите склоности и та-
ленте, па отуда имамо тако много 
певача- глумаца, глумаца- режи-
сера, модела- глумица и сл. 
n Има ли писање моћ да по-

крене промене и утиче на свет, 
поготово на овај свет данас, та-
кав какав је?

- Улога писца се мењала. Некада 
су писци проговарали на важне 
друштвено- политичке теме, чине 
то и данас, али можда им се не 
придаје толики значај. Филозо-
фи се враћају на сцену на моју 
велику радост. Данас имамо и 
нови профил писца који је уједно 
и забављач. Томе су допринели 
и нови формати забаве и инфор-
мисања, као што су подкастови. 
Улоге писца су разне и разнолике, 
као што су и пориви за писањем. 
Постоје изразито интелектуални 
писци, као што постоје изразито 
емотивни, затим забавни, анга-
жовани итд. Све док су искрени 

према себи и читаоцу, биће цење-
ни. Нисам за то да се вештачки на-
метне неки каталог критеријума у 
који би писац требало да се укло-
пи. Довољно је да је свако од нас 
одговоран према свом позиву и да 
препозна која је његова или њена 
мисија. Не можемо сви све.
n Kоја је Ваша визија књи-

жевности и књижевне сцене у 
будућности? Kако сматрате да 
ће се развијати и мењати?

- Иако сам део „сценографије“, 
не размишљам на тај начин. Док 
пишем, уроњена сам у фиктивни 
свет, а моја машта се разлива пре-
ко мојих могућности. У интерва-
лима између замишљам читаоце, 
разговарам са њима о томе шта им 
се допада, а шта не, о чему би воле-
ли да сазнају више и тако. Углав-
ном је то једна особа, за сваку књи-
гу друга. Не могу да погодим све, 
али могу да ублажим бол некоме 
ко је изгубио супружника или не-
коме ко је донео погрешну одлуку 
и сад живи са последицама. Мали, 
конкретни циљеви, пројектовани 
на небеско платно досегну много 
више него да распрострем циркус-
ку шатру. Као што сам већ рекла, 
ако смо сви одговорни према свом 
дару, биће добро. А како ће то из-
гледати, не знам. Како ћемо ми 
изгледати? Ваљда тако, каже 
на крају разговора Александра 
Ђорђевић. СЛОВО

Александра Ђорђевић се аматерски бави и сликарством- једна од 
њених слика
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Редовна изборна Скупштина 
Српско- канадског удружења 
писаца ,,ДЕСАНКА МАКСИ-

МОВИЋ”, којом је председавала 
Зорица Мишић, одржана је 30. 
децембра 2023. године у просто-
ријама Српске националне акаде-
мије у Торонту. Јавним гласањем 
одлучено да од 15. јануара 2024. 
године, одговорност званично пре-
узима нова Скупштина у следећем 
саставу: Драгана Живић Илић
- председница, Зорица Мишић
- потпредседница, Данијела Мр-
дак - благајница, Миодраг То-
пић - секретар и чланови Татјана 
Црњански, Љиљана Стошић 

Марковић, Драгиша Тошић, 
Бранко Бубало и Перо Коваче-
вић

Надзорну комисију сачињавају: 
Ђорђо Васић, Живко Церовић
и Гојко Роглић.

После успешно обављеног гла-
сања, сви чланови СКУП ,,ДЕСАН-
КА МАКСИМОВИЋ”, председник 
Српске националне академије 

Жарко Брестовац и многобројни 
пријатељи и гости, прославили су 
успешну и креативну годину, зва-
ничан статус Подружнице УКС -а, 
избор нове Скупштине и 87. рођен-
дан велике песникиње Катарине 
Костић, која је била међу оснива-
чима овог књижевног удружења, 
ако и дугогодишња председница. 

СЛОВО

У ТОРОНТУ ОДРЖАНА ИЗБОРНА СКУПШТИНА СКУП ,, ДЕСАНКА МАКСИМОВИЋ,,

НОВА ПРЕДСЕДНИЦА
ДРАГАНА ЖИВИЋ ИЛИЋ

После успешно обављеног гласања, сви чланови СКУП ,,ДЕСАНКА МАКСИМОВИЋ”, председник 
СНА Жарко Брестовац и многобројни пријатељи и гости, прославили су успешну и креативну 
годину, као и званичан статус Подружнице УКС 

Пише:
Зорица МИШИЋ

Драгана Живић Илић, 
председница и Зорица Мишић, 
потпредседница

Учесници изборне Скупштине СКУП ,,Десанка Максимовић,, из Торонта

Прославила 87. рођендан-Катарина Костић са Драганом Живић Илић
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Гусларско друштво ,,Филип 
Вишњић” из Кичинера већ 
пуних двадесет и пет година 

живи и ради у овом граду, активно 
учествујући у животу Српске зајед-
нице у Канади.

На прославу сребрног јубилеја 
Друштва, одржаног у просторија-
ма ЦШО Света Тројица у Кичи-
неру, поред Гусларског друштва 
,,Филип Вишњић” учествовали 
су и Друштво гуслара ,,Вук Ка-
раџић” из Торонта и Друштво гус-

лара ,,Драгољуб Дража Михаи-
ловић” из Чикага.

Прослави су присуствовали ос-
нивачи друштва Радислав Ра-
кановић, Миодраг Дангубић, 
Драган Владичић, Анђелко 
Крајишник као и многи други 
који су се непосредно после осни-
вања прикључили друштву.

Гуслари Новица Станић, Вла-

димир Ђерић, Илија Митровић, 
Андрија Михаиловић, Ђорђе 
Самарџић, Славољуб Симић, 
Велимир Матовић, Драган 
Лојаница, Радован Марковић, 
Раденко Петковић, Миленко 
Стојановић и Драган Владичић 
су уз струне гусала казивали епске 
пјесме.

Гуслар Драган Владичић је, у 

СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

На путу прекрајања историје српског народа, као непробојни бедем испријечила се ЕПСКА 
ПЈЕСМА, праћена уз звуке гусала

У КИЧИНЕРУ ПРОСЛАВЉЕНО ЧЕТВРТ ВЕКА РАДА ГУСЛАРСКОГ ДРУШТВА ,,ФИЛИП ВИШЊИЋ”

СРЕБРНИ ЈУБИЛЕЈ

Пише: 
Драган ВЛАДИЧИЋ

Фото: 
Миленко ВУКОВИЋ

ГУСЛЕ ГОВОРЕ ЈЕЗИКОМ ИСТИНЕ

Пјевачка група ,,Оштро,,

Гости на прослави сребног јубилеја Гусларског друштва ,,Филип Вишњић,,
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одсуству дугогодишњег водитеља 
гусларских вечери, професора ма-
тематике, пјесника, етнолога, врс-
ног познаваоца епске пјесме и гу-
сала Здрава Станишића, преузео 
његову улогу да води вече изворне 
пјесме и гусала. Надамо се да ће 
Здраво Станишић већ од следеће 
гусларске вечери да се врати на 
своје мјесто водитеља, да нас уве-
сељава својим причама и разним 
анегдотама које је годинама са-
купљао из народа и објавио у својој 
књизи “Вук у кавезу“.

Осим гуслара учествовале су и 
двије изворне групе Оштро и група 
која је пјевала изворну херцеговач-
ку Гангу.

Група Оштро наступила је у сас-
таву, Саво Андрић, Миленко 
Стојановић, Миломир Стоја-
новић, Младен Посављак, 
Драган Папаз и прикључили 
су им се и многи у сали који су 
имали жељу да заједно са њима 
запјевају...

Херцеговачку гангу пјевали су 
Раденко Петковић, Раде Му-
чибабић, Божидар Бобо Са-
марџић, Ђоко Самарџић, Војин 
Војо Ивковић , Радомир Вуче-
тић и многи други.

Гусларско друштво дугује посебну 
захвалност нашим пријатељима 
који су дошли из Америке Илији 
Митровићу, Велимиру Мато-
вићу и Драгану Лојаници као 
и пријатељима који су дошли из 
главног града Канаде са породица-
ма Радмили и Ђоку Самарџићу, 
Мирјани и Радомиру Вуче-

тићу, Љиљани и Божидару Са-
марџићу породици Рада Мучи-
бабић. 

“Марко сине, једини у мајке,
не била ти моја рана клета,
немој, сине, говорити криво:
ни по бабу ни по стричевима,
већ по правди бога истинога.
немој, сине, изгубити душе.
боље ти је изгубити главу
него своју огријешити душу”.

Овим ријечима мајка Јевросима 
испрати Марка на Поље Косово да 
каже главарима на коме је царство. 

СЛОВОСРЕБРНИ ЈУБИЛЕЈ

Кичинер, 28. јануар 2024.

УГЛЕДНИ ГОСТИ
Осим представника Епархије канадске Српске православне цркве, присутни су били 
и Зоран Цвијетић, предсједник СНО у Канади, Слободан Косовић, предсједник 
Канадско - српског доброчинства, ,,Јован Дучић”, Ненад Шука, предсједник уд-
ружења Сарајевско - романијске области, Миломир Стојановић, предсједник 
Канадско - српског друштва ,,Херцег Стефан Вукчић Косача” ...
Велики аплауз проломио се салом када је наступила Милица Дангубић, најмлађа 
чланица СКУП ,,Десанка Максимовић” из Торонта, која је казивала завјетне сти-
хове о светом Косову и Метохији. Овдје треба нагласити да је Милица Дангубић 
четврта генерација Срба рођена у породици Дангубић и која српски језик говори 
као да је рођена у Херцеговини, одакле јој породица вуче поријекло.
Скупу се обратио Миодраг Дангубић, дугогодишњи секретар Гусларског друшт-
ва ,,Филип Вишњић” , уредник часописа ГЛАС ГУСЛАРА, који је прочитао неколико 
поздравних писама и дао кратак осврт на рад друштва у протеклом периоду.
На овој манифестацији поменути су они који више нису са нама а који су дали 
немјерљив допринос очувању гусала на овим просторима, покојни гуслари Ме-
лента Зекановић, Љубомир Ракановић , Мирко Ђерић као и они који су 
својим радом у друштву заслужили да не буду заборављени као што су покојни 
Мишо Ћеклић, Милош Дамјанац, пјесник Ранко Радовић... 

Пјевачка група Херцеговаца

Миодраг Дангубић, секретар 
Гусларског друштва „Филип 
Вишњић“

Милица Дангубић, најмлађа 
чланица СКУП ,,Десанка 
Максимовић,, из Торонта

наставак на страни 44
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СЛОВО СРЕБРНИ ЈУБИЛЕЈ

Кичинер, 28. јануар 2024.

Те је у ових неколико стихова саже-
та и суштина постојања епске пјес-
ме и гусала.

Епске пјесме Старих времена, 
као и пјесме испјеване из најно-
вије историје српског народа имају 
Богољубиви и правдољубиви ка-
рактер, имају снагу да се сукобе са 
неправдом и лажима, да чувају и 
сачувају истину о људима и исто-
ријским важним догађајима и ту 
истину пренесу нараштајима који 
долазе.

Живимо у времену када се исто-
рија српског народа жели по сва-
ку цијену да искриви и прилагоди 
политичким потребама одређених 
центара моћи. У времену када се 
од историје као науке жели напра-
вити нова историјска наука која 
слободно може да понесе име, По-
литичка историја.

На путу прекрајања историје срп-
ског народа, као непробојни бедем 
испријечила се ЕПСКА ПЈЕСМА, 
праћена уз звуке гусала.

Овај стари српски и библијски 
инструмент који и говори библијс-
ким језиком, своје мјесто нашао је у 
Старом завјету и у свим књигама у 
којима се говори језиком истине до 
дана данашњег.

У Старом завјету, у првој и другој 
Књизи о царевима, срећемо при-
че о гуслама. Када је цара Саула 
нападала туга због злог духа, савје-
товали су га да себе разоноди му-
зиком. Рекли су му да Јесејев син 
Давид дивно свира гусле. Давида 
су довели на двор, и када је сви-
рао на гуслама тада је Саулу било 

много боље и зао дух је одступао од 
њега :„И кад гуслар гуслаше, дође 
рука Господња на њега“).

У Старом писму за гусле кажу да 
су светиљ.

Када су на Дунаву војници Визан-
тијског цара Маврикија 591. годи-
не заробили тројицу Срба код њих 
су пронашли гусле. Пошто су били 
оптужени да су шпијуни, доведени 
су пред цара, он је заповиједио да 
узму своје инструменте и свирају. 
Саслушавши текст и начин на који 
су то изводили, цару се то допало и 
наредио је да се одмах пусте да иду 
својим путем. Вјероватно је и сам 
цар знао језик којима су казивали 
ови древни гуслари Српски.

Стеван Сремац у својој књизи, 
„Из књиге староставних“ , која се 

бави временом од прије осам вије-
кова пише да су и пре Немањића 
сви српски владари знали да сви-
рају гусле а постоји и историјски 
запис да је и сам цар Душан био 
врстан гуслар. У вријеме светих 
српских Немањића све свечаности 
на њиховом двору одржаване уз 
пратњу гусала. 

Ако би кренули трагом српске ис-
торије од искона до дана данашњег 
не би могли да пронађемо ни један 
историјски период српског народа а 
да свој суд о томе нису дали епска 
пјесма и гусле. Та нераскидива нит 
која нас повезује са нашим прецима 
непрекидно наставља своју мисију 
и трајаће све док има и једног Ср-
бина на Божијом руком створеном 
шару земаљском. Христољубив, 
богобојажљив правдољубив срп-
ски народ има и историју за пјесму 
створену. Епске пјесме и гусала боје 
се само они које је, као цара Саула, 
напао зао дух, они који су изгубили 
моћ праведног расуђивања и који 
су загазили у разврат и неправду.

Гуслари су као апостоли срп-
ске историјске приче, разасути по 
свијету, послати не знам од кога, да 
ту причу истине и страдања једног 
Христоликог народа донесу и при-
повиједају на свим мјестима под 
капом небеском. 

Не постоји данас држава, град 
мјесто у свијету гдје има Срба да 
нема гусала... Може се десити да 
нема гуслара али гусала у неком 
облику има, а обично висе на зиду 
покрај иконе и кандила. 

СЛОВО

Гуслар Велимир Матовић

Гуслар Владимир Ђерић Гуслар Илија Митровић Гуслар Новица Станић
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СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024

ПУТОПИС

Не знам зашто ми је стих 
Милоша Црњанског „У 
Сербији, Зорњачу тражим” 

у мислима док сам на крову Гу-
чева, планине која се уздиже из-
над Бање Ковиљаче, а на којој се 
у јесен 1914. догодила знаменита 
битка између Срба и Шваба. Као 
да ми се чини да би овај стих био 
лепши да је Милош написао „На 
Црном врху Зорњачу тражим”. 

Уместо Црњанског овај бој је опе-
вао Љубомир Ћорлић. 

Нa Гучeву, пaклeнoм стрaтишту,
joш и дaнaс душe смирaj ишту,
с Црнoг врхa, кao с црнe стeнe,
свeтлe кoсти joш нeсaхрaњeнe:
нoћу свeтлe кo свeћa с oлтaрa,
Дању куну и крaљa и цaрa!
Лако смо на врх Гучева стигли но-

вим вијугавим путем, уз стрму пади-
ну и кроз густу букову шуму, највећи 
резерват букве у Европи, кажу. Како 
ли је било ратницима, и српским и 
швапским, који су у јесен 1914. го-
дине, под пушчаном и топовском ва-
тром, кроз те букве и кроз маглу по-
кушавали да се домогну Црног врха, 
Кулишта и Еминових вода? А кад су 
их се домогли укопали су се сасвим 
близу једни других, на неким мести-
ма раздаљина између ровова била 
је једва пет метара! И у рововима су 
остали 55 дана. Небо је горе било ве-
дро па данас кажу да је то била битка 
изнад облака.

Због близине ровова Швабе нису 
могле да користе артиљерију. Јед-
ном су погодили своје, па је „дебе-
ла берта“, постављена далеко, не-
где у Срему, морала да заћути. 

Срби и Швабе, толико близи 
једни других, мало су ратовали, 
мало се разговарали, мало трго-
вали. Срби имали хлеба и проје 
а Швабе ципела. Један хлеб, пар 
добрих ципела. Утолико бољих 
што је српском војнику домовина, 
пре ове борбе, на ноге натукла ру-

мунске картонске опанке. Швабе 
су обуле готово све браниоце Еми-
нових вода, известио је командант 
VI прекобројног пука I, пуковник 
Драгољуб Узунмирковић. Као да 
је битку режирао Спилберг.

На крају објективно није било 
победника, мада су Срби постигли 
свој циљ: Зауставили су армаду 
двојне монархије. Ми смо изгуби-
ли више од 16.000 војника, офи-
цира и подофицира, они више од 
25.000. Још приде Срби су зароби-
ли 4.500 њихових војника. 

Погинула је и млада руска болни-
чарка, добровољка из Петрограда, 
26-годишња Дарја Александровна 
Коробкина. Њој пева песник Ми-
лосав Јелић:

А Дарја нас помилује руком,

Ране веже и теши и жали:
Споменик на Гучеву, зидана пи-

рамида са орлом раширених кри-
ла на врху, у српску је славу, али 
у заједничкој гробници сахрањени 
су и наши и њихови ратници. Сви 
чије кости су нађене на бојишту. 
Дарји су постављена два обележја. 

Поносни потомци ових ратни-
ка често долазе на ово место. Са 
Гучева пуца веома леп поглед на 
околину. Потомци роштиљају и 
остављају своја обележја: пласти-
чне кесе, конзерве од енергетских 
пића, запушаче од пива…

Има још оптимиста који се надају 
да ће једног дана на Гучево доћи 
више људи него у Гучу. Тешко. 

У Гучи роштиљ боље ради.12. 
септембар 2019.године.  СЛОВО

Текст и фото:
Ново ТОМИЋ

Како ли је било ратницима, и српским и швапским, који су у јесен 1914. године, под пушчаном и топовском 
ватром, кроз те букве и кроз маглу покушавали да се домогну Црног врха, Кулишта и Еминових вода?

НА ЦРНОМ ВРХУ ЗОРЊАЧУ ТРАЖИМ
СА ЦРЊАНСКИМ, НА КРОВУ ГУЧЕВА

Спомен 
костурница 

на Гучеву  
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СЛОВО У СВЕТУ НАУКЕ

Кичинер, 28. јануар 2024.

Ево, ја сам Нико и Ништа. Слам-
ка међу вихорови, а ”вихоро-
ви”тутње по ободима моје ви-

соравни (са које су и велики врхови 
налик малим брдима), па за мене 
нит’ знају нит’ хају. А звијезде у које 
се за ведрине загледам, не знајућ’ 
им ни имена ни броја, све то нат-
криљују ”пуштајући” ме да се барем 
међу њима осјетим домаћински: Па 
ко им је ближи од нас оваквих не-
зналица покованих по  планинским 
висовима и оних што  сав свој живот 
посветише путовању кроз бескрај 
и вијекове, попут деде-стрица моје 
пријатељице Маје Илић.   Мој прика 
Јово Лалушић вазда каже, додуше уз 
добру крушковачу (ми је печемо), да 
ја обмањујем своје читаоце, ”ако те 
уопште ко чита”.

-Све говориш о некаквим око тебе 
брдима, а док се до тебе дође ваља 
”два сата уз планину” и то добре 
вожње. А брате и половичан си. Ето 
недавно написа у том твоме СЛОВУ, 
о брату Милутина Миланковића, гос-
подину Богдану Миланковићу, чуве-
ном градитељу виолина и једним 
од посљедње господе некадашњег, 
ОНОГ, Сарајева, и његовој унуци 
Маји Илић што свјетску славу графи-
чарке тече у Холандији… 

-И шта онда!? - ко љутнух се ја, а 
одлично знам шта  ми замјера  мој 
прика којег су, заједно са још шест 
стотина српских соколова, четири го-
дине мучили муслимански злотвори 
у злогласном Силосу - Сарајевском 
Аушвицу Балкана.

- Како шта? Па ниси написао да је 
Богданов брат Милутин био робијаш, 
да је у казаматима аустријског НЕ-

ЖИДЕРА трпио оне исте муке какве 
Срби трпе у свим временима откако 
се за нас зна…

-Знаш - правдам се ја прики Јови 
- новинари СЛОВА, а мене неком 
грешком тамо завели као сарадника, 
иду редом. Ето ја сам причу започео 
са Богданом и Мајом, а Милутина 
нисам заборавио нити скрајнуо као 
што су га годинама ”скрајњавали”  
српски новинари и ”извлачећи га из 
шешира” кад им испадне нека згод-
на прилика да покажу ”памет” око 
”најпрецизнијег календара на свије-
ту,

Миланковићевог!” и онда опет све 
”сном мртвијем спава”. 

Њега сам оставио ”за касније”
- Ако си новинар -опет ће мој прика - 

ено ти телефон па зови твоју другари-
цу Мају у Хаг, нека ти она каже коју, 
јер је њенa покојна  мајка Јелисаве-
та, госпођа Лела, најбоље познавала 

свога стрица. Ето ти и прилике да 
читаоцима СЛОВА допуниш ”Сагу о 
Миланковићима”.

И немајући куд  зовем Мају у Хаг, 
али прво, за оне који нису читали 
”први дио Саге”,”преписујем ”  мој 
увод  који каже:

”Када Милутину Миланковићу и 
његовом брату Богдану из Даља и 
Богдановој унуци Маји из Сарајева 
није било тешко путовати кроз врије-
ме, шта мене кошта да из (удобне) ка-
лифорнијске фотеље (путем „скајпа“) 
скокнем до Хага у Холандији и из 
прве руке провјерим ту причу. Тамо 
већ годинама живи Маја Илић, није 
да се хвалим, али моја пријатељица 
из младости, и чувена графичарка 
и мајстор умјетничке фотографије. 
Она свој раскошни таленат црпи из 
дубоких породичних коријена. Ми-
ланковићи су у скоро сваком сегмен-
ту свога постојања, оставили по неко 
значајно, али често„заборављеније“ 
име узидано у саме темеље српске 
културе. Па није ли и Мајин дједа 
Богдан, чувени градитељ виолина и 
истраживач племенитог звука имао 
узор у старијем брату Милутину, па 
су обојица већ зарана „шетали свеми-
ром“ који је био мали или таман по 
мјери њиховог поимања бесмртности. 
Милутин је своју временску машину 
правио од једне оловке, биљежнице и 
„метра“, Богдан од оловке, нотне све-
ске и алата за обраду дрвета, а Маја 
од сликарског блока, металне плоче 
и „шила“ за цртање по металу. Све 
то стане у једну собу у Капетан Ми-
шином здању у Београду (Милутин), 
у угао једног пространог купатила у 
Сарајеву (Богдан), и у једну кухињс-
ку собицу у Хагу (Маја). Зар тамо 
неки скучени простор може бити не-
каква препрека неукротивом духу 
Миланковић-Илићевих?... (СЛОВО, 
август 2020).

- Сви Срби, што је готово невјероват-

СЕЂАЊЕ НА МИЛУТИНА МИЛАНКОВИЋА, ЈЕДНОГ ОД НАЈВЕЋИХ СРПСКИХ НАУЧНИКА

Пише:
 Небојша ТОШИЋ

Научницима који се баве климатским промјенама, његови научни радови, а посебно 
његово капитално дјело  ”Канон осунчавања земље и његов утицај на проблем ледених 
доба„ ЈЕСТЕ камен темељац за даље продоре у ”климатску” прошлост а и будућност ове 
толико значајне науке
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ПУТ КА БЕСМРТНОСТИ 
У СЛУЖБИ СРПСКОГ РОДА

Милутин Миланковић, један од 
највећих српских научника  
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но, СЛАЖУ СЕ да у досадашњој срп-
ској историји плејаду генијалних на-
учника предводе НИКОЛА ТЕСЛА, 
МИХАЈЛО ПУПИН и МИЛУТИН 
МИЛАНКОВИЋ,  брат мога дједа 
Богдана - казује, поново Маја Илић 
за СЛОВО. - Довољно је рећи да је 
он уврштен међу двадесет највећих 
научника на планети, и да по је-
дан кратер на Мјесецу и на Марсу, 
те један астероид, носе његово име. 
Поред прича које сам слушала од 
маме, читала  сам и све што је ”деда 
стриц” писао када се након генијал-
них научних достигнућа,”одмарао” 
у свијету књижевности, пишући о 
својим ”космичким тајнама” и учећи 
нас да посматрамо све што очима, 
срцем и разумом, можемо досегнути. 
Његово књижевно ремек-дјело попу-
ларне науке, књига ”Кроз васиону и 
векове”, било је годинама обавезна 
лектира у ЊЕМАЧКИМ школама 
па тако да је сваки старији образо-
вани  Нијемац знао  за Милутина 
Миланковића, рецимо тих педесетих 
година двадесетог вијека,  тада већ и 
потпредсједника Српске академије 
наука и директора београдске Астро-
номске опсерваторије и професора 
Београдског универзитета.  Цијели 
научни свијет већ више од једног вије-
ка дивио се и диви се српском генију 
и његовим продорима у прошлост и 
у будућност бескрајног космоса. А да 
додам, а СЛОВО је о томе писало, мој 
деда стриц Милутин, ипак се ”сусрео” 
са српским великанима Михаилом 
Пупином и Николом Теслом у Срп-
ској културној Башти у Кливленду. 
И ту, у бесмртности, уз споменике и 
других српских великанима, остадо-
ше заједно.

-  Србин, поданик моћног Аустроу-
гарског царства, након удобног дје-
тињства на обалама Дунава у род-
ном  Даљу, потом  блиставе научне 
младости и невјероватних продора 
у математику и у до тада непрева-
зиђене тајне ”армирано бетонских 
конструкција, мостова, аквадукта, 
вијадукта…” , добија необичан позив. 
Владе мале Краљевине Србије,  на 
размеђи 19. и 20. вијека, позива га да 
из ”раскошног Беча” сва своја знања 
стави у службу СРПСКОГ РОДА и да 
своје зацртане путеве ка бесмртности 
настави на обалама Дунава, у Бео-
граду, у  земљи којој родом и срцем 
припада. Посебно  је дирљиво како 
описује свој долазак у Београд гдје је 
у септембру 1909. године постављен 
за ванредног професора примјењене 
математике, коју су чиниле рацио-
нална механика, небеска механика и 

теоријска физика. О томе написа: ”…
Али када изађох  на улицу, видех око 
себе све оне чатрље тадашњег Бео-
града и његову турску калдрму, сетих 
се Беча, свог делокруга и друштвеног 
положаја у њему - у том великом свет-
ском граду био сам виђена личност. 
Ипак, осетих да се велике идеје могу 
родити и у уским срединама и да ве-
личина и сјај колевке не одређује суд-
бину новорођенчета…”. 

-Корачајући том ”турском калдр-
мом” улазио је у историју науке јер ће 
управо ту, у Београду, у својој ”собици 
у Капетан Мишином здању” дочека-
ти да на основу његове теорије свјет-

ски научници открију ”Тајне леденог 
доба”. Свакако да су  ”обичним грађа-
нима”, па  и многим интелектуал-
цима,”неразумљива” истраживања 
Милутина Миланковића, али зато, 
научницима који се баве климатским 
промјенама, његови научни радови, а 
посебно његово капитално дјело  ”Ка-
нон осунчавања земље и његов ути-
цај на проблем ледених доба„ ЈЕСТЕ 
камен темељац за даље продоре у 
”климатску” прошлост а и будућност 
ове толико значајне науке. Био је и за 
живота веома  цијењен научник, али 
тек послије његове смрти, данашња 
наука је  у  ”пракси”   доказала да су 
јој окосница управо исправност ње-
гових теорија. Дуго је требало да у 
Србији схвате његов геније, али, Богу 
хвала, посљедњих деценија он је за-
узео своје мјесто уз Теслу и Пупина.

 -Нама је незамисливо у каквим се 
распонима кретала мисао Милутина 
Миланковића. Да би објаснио појаву 

”ледених доба” и ”климатске промје-
не ” (данас толико популарне у ”маса-
ма”, а уз то им апсолутно неразумљи-
ве), својим математичким генијем  
он је још 1932. године  ”... смислио   
чувену диференцијалну једначину 
кретања Земљиних полова. Нашао је 
да је пре око 300 МИЛИОНА ГОДИ-
НА Европа била у таквом положају 
да се Северни пол налазио у Тихом 
океану, а данас се креће према своме 
крајњем, равнотежном положају  у 
Сибиру, близу места где река Печора 
утиче у Северни ледени океан… У 
својој теорији обухватио је и периоде 
од МИЛИОН година у прошлости и 

предвиђања за ХИЉАДУ година у 
будућности…). 

- Ако многима није разумљива ”вр-
хунска наука” , ипак се сви разумије-
мо у мале, ”обичне ствари” које не 
мимоилазе ”ни краљевиће ни просја-
ке” . Нормално нам је да сјећањима 
свакодневно путујемо кроз вријеме, 
али у оно прошло, јер ту свакога мо-
жемо наћи. У Вазнесењској цркви у 
Београду, 14. јуна 1914. године вјен-
чали су се Милутин Миленковић и 
његова животна сапутница, Христи-
на, звана Тинка, Топузовић. Плани-
рали су да ”медени мјесец” проведу 
у његовом Даљу, да ”скокну” до Же-
неве и до Беча, па да се младожења 
поново посвети својим биљежница-
ма, које је, уосталом, и на пут понијео 
са собом. Возом до Новог Сада, а онда 
белом лађом  ”Гизела”, названој по 
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МИЛАНКОВИЋЕВ КАЛЕНДАР
Милутин Миланковић  (1878-1958) био је српски математичар, астроном, клима-
толог, геофизичар, грађевински инжињер, доктор техничких наука и популизатор 
науке. Он     је ријешио тајну леденог доба и утемељио савремену климатологију. 
Омогућио је   математичку реконструкцију климатске прошлости и доказао пре-
судни утицај Сунца на земаљска дешавања. Овај  професор небеске механике и 
теоријске физике, неуморни путник кроз васиону и векове, предложио је реформу 
Јулијанског календара. 
”...СВОЈ (МИЛАНКОВИЋЕВ) КАЛЕНДАР  је базирао на укидању тадашње разлике 
од 13 дана између грегоријанског и јулијанског календара, чиме је нови календар 
доведен на исти датум као и грегоријански. На његов предлог прихваћено је сле-
деће правило: преступне године могу бити оне које су дељиве са 4 без остатка (ово 
правило се и раније примењивало), а секуларне (столетне) године биће само онда 
преступне ако њихов број векова када се подели са 9, даје остатак 2 или 6. Све 
остале секуларне године просте су, што даје потпуну прецизност до 2800. годи-
не, када ће грегоријански календар, због преступне године, имати један дан за-
кашњења. Тим новим правилом, које регулише распоред преступних година, добија 
се средња дужина календарске године од 365 дана, 5 сати, 48 минута и 48 секунди. 
Тиме је добијена до сада највећа тачност календара, у коме се календарска година 
разликује за само 2 секунде од садашње дужине тропске године, што значи да ће 
се дан вишка појавити тек 43.200 године…”
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старијој кћерци цара Фрање Јисипа, 
до Вуковара, па окићеним чезама до 
жељеног Даља. И ту, у Даљу, тада у 
Аустроугарској, обистињује се она на-
родна ”Човјек снује, Бог одређује”.

У  само праскозорје на вратима ње-
говог родног дома појавише се аус-
тријски војници и као држављанина 
Србије заробише га  и спроведоше 
прво у гарнизонски затвор у Осије-
ку, па у Турањ код Карловца, да би 
се октобра 1914. обрео у зло-
гласном концентрационом  
логор у Нежидеру, за којег 
Миладин Николић Расин-
ски записа: ”Ово је био логор 
за српску елиту, за све оне 
од којих је Аустроугарска  
стрепела!”.

У својим логорским запи-
сима Миланковић казује: 
”Живот у логору бивао је 
све тежи. Онде се болест 
угнездила, а смрт косила. 
Било је дана када из нашег 
круга однесоше у извесним 
временским размацима је-
дан за другим десет лешева, 
да их баце у јаму. Тек што 
би се у нама стишао ужас  
таквог једног призора, сле-
дова би му идући. Зато нам 
се причињавало да је број 
умрлих још већи…”  Још 
један од преживјелих, Ду-
шан Кривокапић свједочи: ” 
У овај логор је ушло 14.500 
српских и црногорских жи-
теља: у лагеру је своје кости 
оставило 9.700: из лагера 
је голу душу изнело 4.800 
лица.”

Пуних пет мјесеци  Милу-
тин се налазио у овом пред-
ворју смрти. За то вријеме, 
његова супруга Тинка,”моја 
лавица” како је описује у својим Ме-
моарима, пожртвовано се борила да  
своме мужу отвори пут у слободу и 
спасење.  Успјела је ” уз помоћ ујка 
Васе и професора Чубера и на ин-
тервенцију министра-председника 
грофа Стефана Тиса, да њен вољени 
супруг буде пуштен  из заточеничког 
логора да живи у Будимпешти, као 
интернирац.” 

У  фељтону београдске Политике 
”Путовање кроз бескрај и векове Ми-
лутина Миланковића” јасно истичу 
да је он ”… Већ у то време припадао 
елитној групи људи који су били 
страсно посвећени једном једином 
циљу - науци у служби човека. У 
том послу их није могло поколебати 
ништа, ни рат, ни непријатељства, 

ни људске омразе. Само тако може-
мо разумети његов чин ослобађања 
из аустријских логора, и то да га је 
Будимпешта прихватила као тален-
тованог и већ угледног научника, а 
не као потенцијалног непријатеља, 
Србина…”  Захваљујући томе у Бу-
димпешти му је омогућено да  наста-
ви своја научна истраживања корис-
тећи се богатим специјализованим 
библиотекама… „Половином 1917. 

доврших дефинитивно рукопис свога 
дела, дадох му наслов ’Математичке 
основе космичког зрачења’ ” У њему 
су описане промене осунчавања 
Земље током последњих 600.000 
година. Посебно је истицао ”… да 
је било ”ђаволски тешко ” живети 
у Мађарској, мислити на српском, 
а писати на немачком дело које ће 
увелико изменити, можда не одмах, 
али за неколико година, светско 
знање о клими Земље и других пла-
нета.” Крајем 1918. године завршава 
се Први свјетски рат. Уједињују се 
Јужни Словени и првог децембра се 
проглашава Краљевина СХС. Ми-

лутин Миланковић са породицом и 
резултатима четворогодишњег рада 
успева да се укрца на брод за Бео-
град. Онај исти брод „Гизела” којим 
се са супругом Христином отиснуо на 
свадбени пут. „После тродневне удоб-
не пловидбе, стигох 15. марта 1919. 
године у Београд и заврших тиме 
своје петогодишње бурно свадбено 
путовање.” 

Породица Миланковић вратила 
се из Пеште у Београд 
увећана за сина Василија, 
а наш јунак Милутин с 
математичком теоријом 
којом је објаснио садашњу 
климу на Земљи, Марсу и 
Венери. Тамо их је чекао 
њихов неоштећен стан, а 
на тешко разореном Уни-
верзитету у два сопчета 
Математичког семина-
ра, „све његове полице 
стајале су на свом старом 
месту и биле, као и пре, 
препуне књига”, тако да 
се Милутин могао одмах 
посветити своме научном 
раду. Милутин је с Тин-
ком проживео 44 године 
складног брака. Пратила 
га је у свим тешким тре-
нуцима. Била је уз њега  
и оним тешким  годинама 
Другог свјетског рата, тр-
пећи оскудицу попут свих 
житеља Београда. Била је 
тихи свједок Милутиновог 
”повлачења из јавности” 
и непристајања да се за 
вријеме те окупације јавно 
експонира. Веома брзо је 
и у Новој Југославији дос-
пио до највећих академ-
ских титула и звања, али 
тек послије његове смрти, 

како то обично бива, његова слава је 
избила у заслужене врхове. 

- И читав његов живот, од дјетињст-
ва до упокојења, испреплетен  је љу-
бављу према звијездама и Дунаву. 
Гледао је ову своју ријеку из врта 
родне куће  како откида ”комад по 
комад земље”, гледао је у младости у 
Бечу, гледао је у итернацији у Будим-
пешти, гледао  је са прозора из своје 
собице у капетан Мишином здању 
и надахњивао се том митском ”Ари-
јаднином нити свога постојања”  И 
звијездама је био”привржен”. И оне 
њему. А и како не би. Па није ли му 
то небеско пространство било у крви, 
у сваком дјелићу његовог бића. Били 
су једно - рећи ће Маја Илић. 

СЛОВО

Милутин Миланковић, портрет 
његовог пријатеља Паје Јовановића
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У СВЕТУ ДЕЧЈЕ РАДОСТИУређује: Гордана Лаковић

Свети Сава
(Народна песма)

Српкињица једна мала
волела је много знати;
што год види она пита:

„Шта је ово, мила мати?“

Преврћући књигу неку,
спазила је слику малу
и на слици децу многу,

међу њима Светог Саву.

„Је ли, мати, ко је ово
са дечицом што се бави,
што му рука десна лебди
на дечијој малој глави?

Реци, мајко, ко је, реци
ја ту слику врло волим,

не знам зашто, ал` бих често
да се пред њом Богу молим“.

„И моли се, ћерко мила,
та је слика света глава,
тај што децу благосиља,
то је, `ћери, Свети Сава.

Краљевић је српски био,
ал` му круна не би мила
у животу монашкоме,
душа му се посветила.

Одреко се света, блага,
сиромахе дух му тражи,

пролазио свуда он је,
да их теши, да их блажи.

Волео је српство своје
па му школе стога дао,
да га спасе од незнања
просветом га опасао.“
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КУЋНА САЛОНСКА УМЕТНОСТ
У средњем  веку грубе камене зидове замкова и палата красиле су велике та-
писерије, а када је француски краљ Луј XIV довео на двор занатску породицу 
Гоблен, од тада су таписерије почеле да се усмеравају својим мањим форма-
том и  другачијим начином рада, на  кућну салонску уметност.
У 19.  веку, у Немачкој се појављује Вилер са својим оригиналним и бројним 
шемама, и великим спектром нијанси разнобојних конаца, које  је по наруџбини 
слао поштом, по целој Европи, и тиме омогућио женама да стварају дивне руч-
не радове и украшавају своју кућу.
Наш народ на Балкану, гоблен прихвата са одушевљењем, баш због традиције 
ручних радова и веза, који је одувек била део наше културе. Техника рада го-
блена има смирујуће дејство, и постаје веома популарна не само код жена већ 
и мушкараца.

У ГАЛЕРИЈИ СРПСКОГ ЦЕНТРА У ОТАВИ У ДЕЦЕМБРУ ЈЕ   ОРГАНИЗОВАНА ИЗЛОЖБА ГОБЛЕНА

СЛИКЕ КАО ОДРАЗ 
ПРОХУЈАЛИХ ВРЕМЕНА

У нашим крајевима је педесетих и шездесетих година прошлог века наступило опште 
одушевљење, првенствено жена, за таквом врстом ручног рада, каже за СЛОВО Живана Костић

Галерија у Српском центру 
у Отави у децембру 2023. 
године организовала је из-

ложбу гоблена, коју је посетио 
велики број гостију, како власни-
ка гоблена, тако и љубитеља ове 
уметности. 

-Гоблени су слике  исликане 
иглом, каже за СЛОВО Живана 
Костић, која је учествовала у ор-
ганизацији ове изложбе. У нашим 
крајевима је педесетих и шездесе-
тих година прошлог века наступи-
ло опште одушевље, првенствено 
жена, за таквом врстом ручног 
рада. Набављају се посебне Ви-
лерове шеме, разнобојни конци, 
платна. Рад се започиње од сре-
дине шеме ка ивицама. При раду 

се користи уобичајени гоблен бод, 
преко две жице, али и ситнији, де-
ликатнији „пти-поен“ бод, преко 
једне жице. 

Такве слике, које су одраз про-
шлог времена, данас су призната 
уметност. Оне, такође, красе куће 
наших људи у Отави, захваљујући 
којима смо успели да оствари-

мо овакву изложбу. Првенствено  
подсећају на драге особе, којих 
више нема поред нас, на  ток вре-
мена, на огроман труд и стрпљење 

у том раду, на  љубав уплетену у 
мисли…  

За изложбу је одабрано 35 раз-
личитих гоблена, другачијег бода, 
стила и тема. Приложено је неко-

Пише: 
Гордана ЛАКОВИЋ

Са изложбе гоблена у Отави
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СЛОВО

лико гоблена старијих од  100 и 150  
година . На отварању изложбе, био 
је већи број присутних, како влас-
ника гоблена тако и љубитеља ове 
уметности. Срца су се отворила, 
потекле су приче, о пожртвованим 
и даровитим мајкама, теткама, 
очевима, о људима који и данас 
гоблене раде...Један посетилац 
видевши дивно урађен гоблен јед-
рењака „Јадран“, испричао је своју 
причу о баш том једрењаку, на  
коме је као младић - морнар слу-
жио војску.

Стамбени простор се декорише 
тим прелепим радовима и боја-
ма, са мотивима дивних пејзажа, 
цвећа, религијских мотива, или 
репродукцијама  наших познатих 
сликара Паје Јовановића, Уроша 
Предића и наивних сликара. Го-
блени се урамљују у једноставне 
позлаћене или изузетне рељефне 
барокне рамове.

Гледајући ову дивну изложбу, све 
нас је, обузела носталгија, осетили 
смо да  међусобно делимо толико 
лепог и вредног, сви смо дубоко 
захвални  за та осећања.

Ситни колачици припремљени 
по старим рецептима и домаћи 
бермет су подстакли доживљај и 
та носталгична сећања и тако упо-
тпуниле овај изузетни догађај.

СЛОВО

У СВЕТУ НОСТАЛГИЈЕ

Кичинер, 28. јануар 2024.

ДИСОВО, А НАШЕ
(Пародија)
  

Расуло се сјеме једро, Дисово је.  
Вијек прође, оно клија, расте, цвјета. 
Нашло хумус, добре бразде, мјесто своје, 
бокори се, коријени, сваког љета. 
Расуло се сјеме једро, Дисово је. 
 
Тајкуни су изгладњели, све пељеше. 
Ни фабрика не остаде, да бар дими. 
Макар да нам и раднике преузеше, 
острвљени, да предахну барем зими. 
Тајкуни нам изгладњели, све пељеше. 
 
Гдје год нађу згодно мјесто, рудник ниче. 
Зајазили бистре воде, риба бјежи. 
А ти ћутиш као нијем, трудбениче, 
митинзима док урличе нови режим. 
Гдје год нађу згодно мјесто, рудник ниче. 
 
Силицијум, као магнет, све привлачи. 
Ту је срећа и зарада невиђена. 
Од природе, познато је, новац јачи, 
пејзажи би могли бити само сјена. 
Силицијум, као магнет, све привлачи. 
 
Градитељи новог доба, незасити, 
парковима зграде дижу до небеса. 
Центру града поглед хоће сасвим скрити,  
не дај, Боже, каквог јачег земљотреса. 
Градитељи новог доба, незасити. 
 
Транзицијом зарађено, непоштено, 
нови ктитор цркву гради, души спаса. 
И ограду од жељеза ставља, ено, 
јављајући то народу, из свег’ гласа. 
Транзицијом зарађено, непоштено. 
 
За посао више се не даје теле. 
За изборе сто гласова – права мјера. 
И покојник може бити бирач, веле, 
и посматрач, противнике да растјера. 
За посао више се не даје теле. 
 
Диплома се на пијаци лако купи. 
Купус, першун, шаргарепа, разна звања. 
Свега има. Докторати нису скупи. 
Хватај, бјежи! Нико неће да те гања. 
Диплома се на пијаци лако купи. 
 
Какву странку да оснујеш, беспослених. 
Уђи у власт, да заблисташ, просперираш. 
Тад ћеш моћи без проблема, благо мени, 
за министра, кад год хоћеш, да ме бираш. 
Какву странку да оснујеш, беспослених. 
 
Сјемена је на све стране, све Дисово, 
старо, али врло добре клијавости. 
Очувано. И за нас је оно ново. 
Засијмо га, да тамани све гадости. 
Сјемена је на све стране, све Дисово.

СЛОВО У СВЕТУ ПОЕЗИЈЕ

Ранко  
ПАВЛОВИЋ
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СЛОВО ПРИЧА ВАНВРЕМЕНСКА

Кичинер, 28. јануар 2024.

Пише: 
Данило МАРИЋ

За контрахирање знало је и 
свако бишћанско сеоско дије-
те, а нико у Бишћу није знао 

ни чија је то ријеч ни шта базно 
значи. За контрахи-
рање грађани нису 
знали, за тај појам 
нису чули и није их 
се тицао. Сељаци су 
под контрахирањем 
подразумијевали као 
нешто што је уведено 
против њих, на њих 
се односи а не смију 
бити против њега, ни 
говорити, јер биће про-
гоњени. Практично је 
то изгледало овако. 

У кућу ти бане један 
или двојица инсана, 
који код власти стоје 
као провјерени друго-
ви, или другарице, из-
ваде неку опасну свес-
ку и почну домаћина 
пропитивати, те коли-
ко има коња, крава, 
оваца, кокошију... Па 
онда житарица, воћа, 
поврћа, мрса... Иза 
тога слиједи рад неке, 
назови комисије, која 
изврши контрахи-
рање по домаћинству, 
а онда, за који дан 
домаћини се позову 
у мјесне уреде у који-
ма добију по папир, у 
коме пише колико морају предати 
на Откупну станицу: меса, жита... 
И у попису, и у преузимању папи-
ра и у фази припреме и предаје, 
постоје ситуације које повријеђују 
људско достојанство, на разне на-

чине, али сељак није смио показа-
ти љутњу. 

Ходбињанин Ђуро Бован бијаше 
оскудан у свему, од љетине није 
могао прехранити чељад ни до Бо-
жића, али ко га то пита, он мора 
извршити обавезе према држави, 
а како ће, е то је његов проблем. И 
на његова врата закуцао је попи-
сивач и без великог објашњавања 
отпочео строгим гласом:

„Ђуро, колико имаш кокошију?“
„Господине, имам...“
„Какав господин?! Господа су ка-

питалисти... Говори, колико имаш 
кокошију?“

„Друже, имам пет кокошију“, по-

винује се Ђуро.
„Друже Ђуро, колико имаш коко-

шију? Колико?! Ко лаже Народну 
власт биће жестоко кажњен. Питао 
сам те колико имаш кокошију?“

„Друже, рекао сам, имам пет ко-
кошију...“

„Ђеде лажеш. Лажеш ђеде. 
Имаш једанаест кокошију“, Ђуру 
је прекинуо седмогодишњи уну-
чић Озрен.

„Ђуро! Немој да се 
играш са Народном 
власти. Говори, коли-
ко имаш кокошију?!“, 
запјенио је друг попи-
сивач.

„Друже, рекао сам. 
Имам пет кокошију и 
шест пијеваца.“

На сличан начин 
је закукао многи до-
маћин. И наш. Има-
ли смо једну краву и 
контрахирали нам 
40 килограма меса. 
Како држави предати 
то месо кад га нема-
мо. Љутила се мајка, 
а отац псовао све до 
Тите. Чуо сам га јед-
ном, а кад се сјетио да 
сам близу њега, и да 
сам чуо шта је рекао, 
изгаламио се на мене 
и запријетио: „Ако ли 
само негдје и нешто 
зуцнеш...“ 

Кад је отац добио 
писмену опомену да 
у року три дана пре-
да 40 килограма меса 
у месару благајску, 
месару Шаћиру Ша-
рићу, отац је прегазио 

Буну и отишао до Нухана Берберо-
вића, те купио двије овце и одужио 
се. 

Исконтрахирао се, како се спрн-
дао по селу...

СЛОВО

К О Н Т Р А Х И Р А Њ Е
П О  Г Л А В И  С Е Љ А К А 

Илустрација: 
Неђељко 
УБОВИЋ



Од раног јутра Данило је 
сједио на клупи у парку с 
намјером да чека и дочека. 

У ранцу је носио свјеже спремљен 
сендвич, флашу с водом, термос 
боцу с кафом, кокос чоколаду и не-
колико ствари, које се у ранцу по-
туцају ко зна од када, међу њима 
и пар чарапа. Његова клупа је 
раздвајала два свијета. Иза њега 
се са буком будио град. Испред 
њега природа се сненом тишином 
одупирала. Ускоро ће се огласити. 

Сједећи на клупи и зуре}и у праз-
но, Данило се трудио да одстрани 
из свијести све спољашње звукове 
и да усмјери пажњу само на оно 
што види. Требало је времена. Ако 
је до малочас зурио у празно, ти-
шина је, одједном, пред његовим 
очима открила чаробан свијет. У 
даљини, на небу, становала  су два 
тамна облака, која су у стидљивој 
свјетлости праскозорја изгледа-
ла моћније него што јесу. Сјенке 
природе су насељавале ово јутро и 
изгледале су веома спокојно. Вода 
испред њега је мировала ничим уз-
немирена. Укратко, призор испред 
њега је био свједок тихог и вјечног 
живота. Одраз вјечног живота. 

“Ваљда ћу дочекати.”- помис-
лио је Данило и извадио из ранца 
термос боцу с још врућом кафом. 
У кући или напољу, било је то 
његово прво дневно задовољство, 
искуством озакоњено: врућа кафа 
без икаквих додатака. “Горак укус 
кафе је племенитији од свих ос-
талих животних горчина.”- изго-
ворио је опет, поигравајући се са 
мислима. 

Чекање је дуг процес. Понекад 
траје годинама и деценијама. Да-
нило је навикао. Људи робују и 
другим навикама, али ова је спе-
цифична и јединствена. Наш ју-

нак не размишља о томе. Било ко 
да наметне дискусију о овој теми, 
Данило би одбио учешће.

Први џогер је нарушио тишину 
парка. Протрчао је испред Данила 
и подигао руку у знак поздрава. 
Они су стари знанци, али никад 
се нису упознали. Док Данило сје-
ди, а он трчи, не постоји начин да 
се упознају. Појава првог џогера 
најављује промјене у амбијенту. 
Ритам града иза његових леђа по-
лако се шири до парка.

Појавио се и први шетач на ста-
зи испред њега. Водио је на узици 
златног ретривера у свакоднев-
ној јутарњој шетњи. Човјек га је 
поздравио и Данило је узвратио. 
Тиме се исцрпљивала њихова ко-
муникација, како раније, тако и 
тог јутра.

Појава људи у парку најавила је 
скори завршетак чекања. Данило 
је завукао руку у ранац и извадио 
сендвич. Јео га је полако и са за-
довољством. Кад је завршио, плас-
тичну врећицу је вратио у ранац. 
Извадио је термос и попио остатак 
кафе.

По свему судећи, чекање ће по-
ново бити неуспјешно. Али, оно 
је већ одавно рутинско и Данила 
нови неуспјех неће обесхрабрити. 
Клупа на којој је сједио знала је то 
добро. Ако се нешто страшно не до-
годи, сједиће на њој већ сутра или 
за који дан.

Устао је и бацио поглед на хори-
зонт. Сада већ пуна, готово блис-
тава, јутарња свјетлост је избри-
сала два тамна облака. Тишину је 
поцијепао цвркут врабаца. Благи 

вјетрић је био довољан да узбурка 
површину воде. Ставио је ранац 
на леђа и успореним  кораком упу-
тио се према оживјелом граду.

Писац ових редова не зна шта је 
Данило узалудно чекао годинама, 
можда деценијама. Мудри читао-
ци ће нага|ати: можда стару љу-
бав из младости? Или, одбјеглог 
сина? Или неко замишљено чудо, 
које није у вези ни с једном ствар-
ном особом? Или, ипак, вољену 
супругу Јелену, која га је давно 
напустила и промијенила адресу? 
Њена садашња адреса је “Иза два 
тамна облака”.  СЛОВО

СЛОВО

53Кичинер, 28. јануар 2024.

ПРИЧА СА ЗАПАДНЕ СТРАНЕ

И З А   Д В А    Т А М Н А   О Б Л А К А

Пише: 
Желимир  
МЛАЂЕНОВИЋ

Илустрација:  
Неђељко  
УБОВИЋ
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СЛОВО ПРИЧА ВАНВРЕМЕНСКА

Кичинер, 28. јануар 2024.

Пише: 
Драгољуб НИКОЛИЋ

Знаш ли ти шта је то компјутер?
Не знаш, а чуо си?
Јеси, е добро.

Компјутер ти је машина која ми-
сли.

А знаш ли чиме мисли?
Видиш... има у њој тај хард-драјв, 

унутра. У њега можеш 
да „преспеш“ све из људ-
ског мозга и онда и он 
зна да мисли. Само му 
дај информације, храни 
га подацима и он ће сам 
све повезивати. То ти је 
„чврст диск“... све елек-
троника биљежи на тој 
плочи и онда комбинује.

А знаш ли како дође до 
рата? Е, да Бог да ника-
да не сазнао, мислим не 
искусио то. 

Дође, увијек, одједном... 
изненада. Има претходни 
период, кад пријети... као 
`оће, као неће.. `оће... ма 
неће... и јеби га... само један дан, нема 
више закона... свак је закон за себе... 
тад, свак почне да носи што мисли да 
је његово, да му се то, баш, бива дугује. 

Тако је и мене снашао... Дођем на 
посао тај дан, нема компјутера на 
столу... 

Каже ми колега, дијелили смо 
канцеларију: 

„Ја га склонио... подијелићемо 
лову. Треба само да га изнесемо из 
зграде... и склонимо. Утопићемо га. 
Добра је у њем лова.“

Кажем ја:
„Ма нек’ си. Инако нам дугују три 

плате...сад изгледа добићемо их ни-
кад... побринућемо се сами.“ 

Кад су сви, тај дан послије посла, 
поодлазили кућама, ми компјутер 
спакујемо у некакве кутије... у њима 
је папир допреман у предузеће... 
да ко шта не посумња, па с компју-
тером у мој ауто. Сутрадан: нема 
кретања! Пуца се, увело у граду и 
полицијски сат.

„Е...“ - мислим се ја - „сад ћеш про-
дати компјутер. Њима. свима треба 
метака, а не компјутер.“

Пуца се, ратује се, локална 
„рекла-казала“ разноси вијести... те 
овај погинуо... те тамо онима баци-
ло бомбу на кућу... не можеш ништа 
провјерити. На TV-у само званичне 
приче. свак се нада брзо ће то. 

`Оће, мало сутра! 
Послије десетак дана дође ми коле-

га с посла. Довук‘о се кроз снајпер-
ске засједе. Има неки, у Бијељини, 
нуди чова 700 марака за компјутер. 

Још су владале њемачке марке. Чуј, 
на невиђено, даје седам стоја? 

Каже колега:
„Послаће он своју везу по њега, ми 

не морамо ништа.“
Мислим се ја и колеги кажем:
„Кад он нуди из Бијељине седам 

стоја, то је преко Дрине хиљаду и 
седамсто? А њему је близу.“ 

Додајем:
„Могли би и ми... само да се доко-

памо Дрине, још се може путовати. 
Ратује се у граду, али можда ће ту 
и остати, средиће се, а хиљада је 
хиљада.“

Сложи се колега одушевљен и 
ми, сутрадан кренемо. Срећа нас 
послужи и прођемо све контролне 
станице и дођемо до ријеке. Нађемо 
и село на обали, гдје ћемо се пре-
бацити. Има чамац, ради по ноћи, 
као скела... момци превуку челичну 
сајлу, затегну је између два стабла и 
чамац, по њој, тамо и овамо... никад 
празна тура... по сву ноћ... карта сто 

марака по особи... ма, нек је... испла-
тиће то све добит од продаје компју-
тера.

Сад ми осигурамо ону кутију са 
компјутером, од влаге... замотамо 
у најлон, па у некакву стару деку, 
па све то у најлон врећу, па добро 
излијепимо љепивом траком... зло 
је влага ако се увуче у електрони-
ку... пропашће инвестиција сасвим. 
Пређемо тако Дрину, у чамцу као с 
новорођенчетом у нарамку.

Сад, тамо, примили нас код прија-
тељевих рођака... на који дан, док 

не утопимо компјутер. 
Рођаци се распитују 
около... нуде нашу 
„робу“.... прођоше три 
дана, јави се прилика. 
Ако је све како каже-
мо, нуди двије хиљаде 
двјеста марака... ма, 
погледало нас небо... 
доћи ће и одмах радимо 
посао. 

И дође младић дру-
ги дан. Донио своје 
алатиће у кожној тор-
бици. Ми компјутер 
пред њега, он поче да 
одшрафљује уређај, от-
вара... склони „оклоп“, 

кад ће ти:
„Шта је ово? Ђе је хард драјв?“
„Какав хард драјв?“ – питамо ми.
Види чова да ми појма немамо. 

Објасни он нама шта је хард драјв 
и како компјутер ради... и узе се чо-
вјек смијати. 

„И све ово за ништа... еј, мученици! 
Можете га у смеће... ил’ у Дрину.“ 

Неко је, паметнији за компјутере, 
„стигао“ до нашег компа прије нас. 
Ми га тај дан нисмо ни палили, 
само смо га спаковали. 

Смијемо се и ми, ја кажем:
„Е јеби га, к`о што Балану мозак не 

треба... тако ни балканском компју-
теру... ма, хард-драјв му ни не тре-
ба... све су комбинације прихватљи-
ве.“ 

На Балкану смо.
Компјутер... у Дрину - ко што је 

чова и рек`о - па назад. 
А рат... Тек ће се распламсати... 
Баш к`о без мозга. 

СЛОВО

К О М П Ј У Т Е Р  Б Е З  М О З Г А

Илустрација: 
Неђељко 
УБОВИЋ
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СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

ГАЛЕРИЈА ЛИКОВНЕ УМЕТНОСТИ

Ј Е  Н А Ш А  Ч У В А Р К У Ћ А

Без назива, акрилик

Мира
ВУЈАНИЋ, 
сликарка из
Торонта

Без назива, акрилик
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СЛОВО

Кичинер, 28. јануар 2024.

САТИРА

Довели неког доктора на нашу 
локалну, а он, пошто је дао 
своје стручно мишљење о ши-

рокој лепези старих, а нарочито но-
вих болештина које нас нападају, на 
крају, повишеним тоном закључи да 
нема места паници.

Ја онда у продавницу.
Кад већ нема места паници, узмем 

једно педесет кила брашна. Нема 
везе, ако не буде панике, биће ушти-
пака, кажем и однесем врећу 
у оставу.

Не прође много времена, а 
на телевизији се појави Он. 
Председник оних неколико 
преосталих грађана и већин-
ских сељачина.

Тихим, мирним и стало-
женим гласом, он је, онако 
успут, говорећи о највећим 
успесима ове власти икад, 
поменуо како забринутости 
нема места, а о паници да се 
и не говори.

Из истих стопа, ја у продав-
ницу и, пошто су већ постигнути сви 
познати незапамћени успеси, кажем 
себи у себи, ваљда ћеш ти успети да 
однесеш овај пакет уља до куће.

Без имало панике, упртим једно 
двадесетак боца. Јесам се успут спо-
плитао о разне препреке, али некако 
се дочепах куће, па с оним уљем у 
оставу.

Ако не буде панике, биће помфри-
та, кажем, бришући бале које су ми, 
кад год би ми пао помфрит на памет, 
излазиле на уста.

Убрзо, ето, и министра полиције на 
телевизији.

С националном.
Мислим, фреквенцијом!
Пљувао је једно пола сата опози-

цију, па пошто је на тренутак забо-

равио шта је предмет његовог обо-
жавања, нађе за потребно да каже 
да причама ових фашиста, лопова и 
издајника, не треба наседати, јер они 
и не знају ништа, него да паниче.

Јесте, сложим се ја  с министром 
полиције, па из истих стопа у продав-
ницу.

Тек да се снабдем неком дезинфек-
цијом, више да бих обрисао ону во-
ждову пљувачину, него што сам, не 
дај Боже, подлегао ономе што прича 
опозиција.

Јуче, гледам премијерку.
Прича она о обећаним силиконским 

долинама, па онако успут, кад јој је 
понестало енглеских речи, помену и 
то, да нема места „поници“. Остаде 
она да прича, сигурно је ту било још 
интересантних тема, али ја заглавим 
на врата, па право у продавницу.

Узмем џак пиринча, тек да изразим 
своју солидарност са земљом порекла 
и овом причом о „поници“ и томе како 
њој овде нема места.

Дођем до куће, отворим врата од 
оставе, па се ударим по челу, не бих 
ли извршио самокажњавање што 
сам овај шпајз направио два са два, 
верујући да су приче о паници дале-
ко за нама.

Ако нема места паници, има вала 
да га нађем за пиринач.

Некако угурам и пиринач, па за 
даљински.

Кад на свим телевизијама, опет Он.
Већ навикао да тај човек прича о 

свему, нисам уопште зачудио кад се 
дохватио панике.

И тако објасни Он, да паници нема 

места и да је довољно попити чаши-
цу ракије, па ће да будемо мирни као 
Буда.

И то не било који Буда.
Него Буда Бог с нама.
Кад сам то чуо, потрчим колико ме 

ноге носе у продавницу. Видим да 
је лудило захватило читав свет, па 
к’о велим да узмем мало више тоа-
лет-папира, нека ми се нађе.

И наравно, литар брље.
Са нарамком ролни у рукама, и 

оном боцом ракије у зубима, вратим 
се кући, кад ето комшије испред лиф-
та. Погледа у правцу оних ролни, па 
ми назва:

-Срање комшија!
-Срање, него шта! - отпоздравим му, 

а он мени:
-Али, нема места паници!
-Нема, комшија, нема! - подвикнем, 

и тек тада у његовим рукама 
видим крмачу, ону карирану 
торбу из прошлог златног доба, 
пуну детерџента, сапуна, шам-
пона и... семенки од бундеве.

-Јасно ми је шта ће вам толики 
детерџент и сапуни, у ситуацији 
кад паници нема места, али, 
комшија, који ће вам семенке, 
кад је препорука да останемо 
мирни, достојанствени и беспа-
нични? - упитам.

-Ма, без везе! - рече комшија 
дрхтавим гласом. - Био сам и у 
апотеци, а тамо већ нема ништа 

за умирење. Па, пошто сам се поса-
ветовао са лекаром или апотекаром, 
овај други ми рече, да су семенке од 
бундеве  боље и од марихуане. Само 
без панике, комшија! -прозбори онај 
сталожени човек и чупајући косу, 
поче хистерично да се смеје.

Ја хтедох да га позовем на чашицу 
оне мученице, али се сетих савета да 
онима који грицкају семенке никако 
не треба давати алкохол.

“Ништа”, помислих, “зваћу га кад 
нас мало ухвати паника и будемо као 
сав нормалан свет”.

И кренух пешке, јер лифт, као и 
увек кад код нас нема панике, није 
радио.

Али, ја у то не улазим!
СЛОВО

Пише: 
Радивоје БОЈИЧИЋ

АКО ОНИ ТАКО КАЖУ НА TV - ДА ИМ ВЕРУЈЕМО

ЗА ПАНИКУ МЕСТА НЕМА
Дођем до куће, отворим врата од оставе, па се ударим по челу, не бих ли извршио самокажњавање што 
сам овај шпајз направио два са два, верујући да су приче о паници далеко за нама

Карикатура:  
Слободан Срдић
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СЛОВОСАТИРА

АФОРИЗМОМ ДА ТИ КАЖЕМ

Огромни успеси су страшно погодили 
Србију и нанели јој велику материјалну 

штету.

У нашој пустињи нема места ни за шта. 

Ово није право време, али може да прође.

Он је генијални визионар. Види и успехе 
којих није било.

З ахваљујући присебности особе која 
истовремено обавља дужност 

председника државе и посао шефа мафије, 
није дошло до сукоба интереса.

Моја изјава је извучена из контекста, па 
у контексту није остало ништа.

Све смо прећутали, и томе немамо шта 
да додамо.

Нека институције раде свој посао!  - Које 
институције?

Надувени су препуни празнине.

Г леданост највише зависи од оних који не 
виде даље од носа.

Проблеми се најбрже решавају методом 
“ма пустимо сада то”. 

Не знамо зашто нас је све мање. Убија нас 
неизвесност!

Ваше захтеве не можемо да одбијемо јер 
сте нас лепо замолили, али чему тај 

наредбодавни тон?

За свако поштовање је што си човек с 
визијом, али други пут ипак дођи сам.

Догодило се на данашњи дан. Кад пре?

Наши историчари користе стари 
опробани трик. Дневне догађаје одмах 

посматрају са историјске дистанце.

Ј а сам изузетно елоквентан. Оно баш баш.
 

Напреднији смо од Американаца. Њима се 
балканизација тек сада догађа.

И кад се превише одвајаш од земље, и кад се 
закопаваш у њу - једнако те нема!

Ништа не треба да бринемо, све ћемо ми 
ово платити!

Требало је да други буду криви за све, али су 
потпуно подбацили.

Компатибилни смо: ја увек, ти никад!
 

С ве што је друкчије, излази из оквира.
 

У пустињи нема довољно простора за 
клаустрофобију.

Обеспућени неће скренути са свог пута.
 

Избрисали су нам сећање. То им никад 
нећемо заборавити.

Џелат је породицама жртава упутио 
дубоко саучешће. Дубоко два метра. 

Да се разумемо: ја то никад нисам рекао; 
а и да сам рекао, то сигурно нисам 

мислио; а и да сам мислио, ви бисте ме опет 
погрешно разумели.

Некад је председник државе била 
функција, а данас је радна терапија.

Два полусвета не чине свет. Нула плус 
нула је нула.

 Пише: Александар БАЉАК

Горући проблем је решен тако што је вођа посуо главу пепелом

ДАТО НАМ ЈЕ ДА 
НИШТА НЕМАМО
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СЛОВО ЗИДНЕ МУДРОЛИЈЕ
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телефон # Загребачки карикатуриста, Вољевица # Ознака за живахан, брз темпо (итал), 6. Надраживати, распаљивати # Врста софтверског 
програма,7. Држава у којој излази часопис СЛОВО # Снажан, лепо развијен човек,8. Град у Румунији # Врста поврћа # Град у Далмацији, 9. 
Врста змије отровнице у Аустралији # Седмо слово азбуке, 10. Француски шансоњер, Монтан # Врста поврћа, 11. Поштар који је у Турској 
царевини разносио писма јашући брзог коња, 12. Козачке поглавице, 13. Стручњак за филологију.

ПРЕТПЛАТИТЕ СЕ НА МАГАЗИН „СЛОВО“
Годишња претплата: Канада 72$, САД 90$

НАПОМЕНА: „СЛОВО“ ће моћи да се купује само кроз претплату и неће бити дистрибуирано по продавницама

Име и презиме:

Адреса:

Телефон: Датум:

Претплату на SLOVO INC послати чеком на адресу: Војо Мачар 601-812 King St W Kitchener, ON N2G 1E9
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60 Кичинер, 28. јануар 2024.

СЛОВО ПРИЧЕ ДОКОНОГ ПЕНЗИОНЕРА 

Мојих првих петнаест годи-
на овоземаљског битисања 
провео сам на Солилима, 

градској четврти мегалополиса Ва-
рошиште. Збрисао сам са села на 
школовање и никада се више нисам 
вратио тој истинској родној груди.

Раних седамдесетих прошлог века 
РАСПОРЕДИЛО ме да служим у 
Титовој гарди, што је за то време 
била КАО посебна част, а говорило 
се  и велика обавеза да се оправда 
поверење које ми је тим чином ука-
зано. Да не обрукам ни ужу и ширу 
фамилију, али ни село из кога сам 
поникао.

Служио сам у Пожаревцу, граду 
на истоку Србије, стотинак киломе-

тара удаљеном од Београда. Стигао 
сам такорећи право са фудбалског 
терена, у јесен 1972. године, јер сам 
до самог свечаног испраћаја за од-
лазак у ЈНА, био активни фудбалер 
зонаша Азота из радничког насеља 
Витковићи, поред града Горажда, у 
ком сам тада живео.

Био сам спортиста ,, од главе до 
пете”, без и једног грама вишка те-
лесне тежине. У касарни ,,Вељко 
Дугошевић,, када су нам узимали 
меру, ,,вагао,, сам 63 килограма 
,,живе ваге,,. Сећам се да је ,,служ-
бено лице,, у папирима написало 
примедбу да сам НЕУХРАЊЕН! 
Никада до тада нисам чуо ову реч, 
иако је очигледно српског порекла. 
Чуј, неухрањен!

Нисам био неки баш истакнути 
гардиста, иако се то од мене, веро-
ватно очекивало. Распоредили су 
ме у ,,тешко,, одељење, био сам мит-

раљезац. Тада сам научио да је ве-
лика разлика између митраљесца 
и пушкомитраљесца. Митраљезац, 
дакле тадашњи ЈА, на замишље-
ног непријатеља, а тада је тактичка 
претпоставка била да ће тај, замиш-
љени непријатељ, стићи са ИСТО-
КА, пуца митраљезом са постоља, а 
,,обични,, пушкомитраљезац са мит-
раљезом без постоља. Оно као када 
чувени Јоја у Булајићевом филму 
КОЗАРА, тамани Немце.

Негде при крају обуке, на бојевом 
гађању на чувеним Пасуљанским 
ливадама, нису имали пушкомит-
раљесца, па су мене ангажовали 
да, као добар митраљезац, будем 
замена. Старешина нам је био неки 
луди Бугарин, који се у то време 
изјашњавао као Македонац. Када су 
се иза неког брдашца појавиле мете, 
поручник Стојне је лудачки коман-
довао, говорећи моје име: Пуцај, шта 
чекаш! Урадио сам све како прописи 
налажу, затегао каиш митраљеза 

око врата, левом руком чврсто др-
жао ножице, а десном притиснуо 
на обарач... Било је то моје ватрено 
крштење у борби са замишљеним 
непријатељем, али са БОЈЕВОМ 
муницијом... Осетио сам јак ударац 
у груди, чуо сам метке како одла-
зе у непознатом правцу, а ја сам се 
окретао око своје осе удесно и нисам 
успео скинути прст са обарача, док 
нису испаљена 22 метка, колико их 
је било у цеви митраљеза... Срећом, 
био сам на десном челу војничке ли-
није, а митраљез, кажу они који све 
знају, носи удесно, тако да нико није 
погинуо. Наравоученије: Џаба је у 
мене улагано у смислу обуке, ника-
да нисам постао ПРАВИ  ТИТИН 
ГАРДИСТА.

Из Пожаревца ми је остало у успо-
мени и неколико лепих детаља. 

Играо сам фудбал кад год сам био 
у прилици, а тада су са мном служи-

ли велики фудбалери Петар Мрђа, 
Серђо Макин, Александар Влахо-
вић, који су се чудом чудили, с об-
зиром на моје раскошно фудбалско 
знање, како се нисам помакао даље 
од једног зонашког клуба.

Био сам, понављам, спортиста од 
главе до пете, прескакао сам увис 
летвицу стављену на 180 цм. Побе-
дио сам у предтакмичењу у скоку 
увис у нашој касарни Славка, та-
дашњег првака Југославије у џудоу, 
и ишао на првенство Београдске 
армијске области, које је одржано у 
Чачку. Ноћ уочи такмичења војна 
полиција ми је пронашла незакоп-
чано дугме на кошуљи и неколико 
сати провео сам у строгом испити-
вању надлежних о мојој војној недис-
циплини. Ти мучни сати, проведени 
у некој просторији малих димензија, 
убили су ми вољу за такмичењем, 
тако да сам сутрадан, на атлетској 
сцени био НАЈГОРИ. Млађе чита-
оце подсећам, тада се увис скакало 

Брумеловим стилом, по тадашњем 
најбољем светском скакачу увис Русу 
Валерију Брумелу...Касније је ова 
спортска дисциплина напредовала, 
Фосбери стил је настао по Америка-
нцу Дик Фосберију, који је то тада 
маестрално демонстрирао са скоком 
када леђа иду изнад летвице!

Из Пожаревца ће ми остати у успо-
мени и једна лепа Влахиња, али то 
већ спада у ЉУБАВНА, а не ВОЈНА 
ПИТАЊА.

На почетку мог, рекао бих неус-
пешног војевања, заклео сам се, 
ЈАВНО, да ћу се борити за Југосла-
вију и да ћу ако треба, у тој борби и 
ПОГИНУТИ.

Слагао сам. Прстом нисам мрднуо 
да је спасим из ЧЕЉУСТИ замиш-
љеног непријатеља.

Који није стигао са ИСТОКА, него 
са оне стране света на којој Сунце за-
лази! СЛОВО

ТИТИН ГАРДИС ТА СА СОЛИЛА

Пише: 
 Војо МАЧАР

Илустрација:  
Неђељко  
УБОВИЋ



Дискови и мајице  се могу наручити  наручити преко paypal система e-mail: glakovic@hotmail.com

Carstvo DOBROTE

1. Мајице за децу: СЛОГА КУЋУ ГРАДИ величине 6 i 8 ($20)
2. USB/CD: музички албум ЦАРСТВО ДОБРОТЕ ($20)



© All Rights Reserved. Etno Bar and Grill.

© All Rights Reserved. Etno Bar and Grill.

© All Rights Reserved. Etno Bar and Grill.

Predrag (Pete) Vukadin
      Biznis:   905.574.4600

            Cel:   905.515.5358

www.royallepage.ca

Besplatna procjena sa detaljnim CMA.
Ukupna provizija od 3.25 ili 1.75% sa kompletnom uslugom uključuje: 

• Profesionalne fotografije i mjerenja 
• Plan nekretnine
• Priprema za prodaju (staging)
• Pristup TREBu
• Kontakt 24/7 sa profesionalnim savjetima

PRODAJETE ILI KUPUJETE NEKRETNINU?
Odaberite agenta koga rado preporučuju prijatelji jedni drugima!

Besplatni:   1.877.574.4601

petevukadin@royallepage.ca

Specijalne povoljnosti za sve kupce, a posebno one koji kupuju prvi put.

Sales RepresentativeSales Representative
CVIKO VIDAKOVICCVIKO VIDAKOVIC

416-315-1056

CVIKO VIDAKOVIC

CVIKO VIDAKOVIC
Sales Representative

416-315-1056
cviko@vidakovic@c21.ca

355 Bayfield Street
Barrie, ON L4M 3C3 705-721-9111
*Independently owned and operated.
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